
Protokół
6. posiedzenia i .  sesyi X . peryodo Sejmu galicyjskiego

z dnia 23. lutego 1914.

Początek o godzinie 10 m inut 30 
przed południem.

Przewodniczący: Marszałek krajow y 
I- E. Adam hr. uołuchowski.

S ekretarze: Mieczysław Urbański,
Stanisław Kasznica, Teodor Rozankowski
1 Stanisław Biały.

Obecnych posłów 121.

Ze strony R ządu: c. k. Namiestnik 
W iiołd Korytowski i c. k. W icepre- 

zydent Namiestnictwa Stanisław Gro
dzicki.

Marszałek konstatuje dostateczną 
dość posłów i otw iera posiedzenie.

Marszałek oznajmia, iż protokół 
^W artego posiedzenia uważa za przyjęty, 
8dyż nie wniesiono przeciw niemu ża- 
^ nych zarzutów, protokół piątego posie- 

zenia złożony jest w biurze sejmowem 
przejrzenia.

Marszałek oznajmia, że udzielił u r- 
opów p. Męcińskiemu na 3 dni, a p. 
brańskiemu na 8 dni.

Marszałek odpowiada p. Makuchowi 
nb zapylanie postawione na poprzedniem 
Posiedzeniu w spraw ie języka spraw o-
2 aó c. k. Rady szkolnej.

Marszałek udziela głosu p> Piłatowi 
sprawie odpowiedzi im ieniem  W ydzia

łu krajowego na zapytanie p. Cegielskie
go w spraw ie ogłoszenia kursu d renar
skiego.

Przem awia p. Piłat im ieniem W y
działu krajowego, udzielając wyjaśnienia 
w spraw ie powyższej.

W spraw ie odpowiedzi członka W y
działu krajowego p. Piłata prosi o głos 
p. Cegielski.

Marszałek oznajmia, że głosu udzie
lić nie może, gdyż regulamin sejmowy 
tego nie dopuszcza.

Sekretarz p. Urbański odczytuje spis 
petycyj wniesionych po dzień 23. lutego 
1914, które przydzielono następującym 
komisyom, a mianowicie :

Komisyi budżetowej Ls. 1673, 1678— 
1680, 1684— 1688, 1694 -1703, 1705, 1706, 
1708, 1709, 1711—1713, 1715, 1716, 1718-
1720, 1722—1724, 1727, 1729, 1731, 1732, 
1734, 1736-1738, 1740—1713, 1746, 1748, 
1750, 1751, 1753— 1759, 1764, 1766.

Komisyi szkolnej Ls. 1677, 1693,
1721, 1725, 1726, 1728, 1730, 1733, 1735, 
1739, 1747, 1752, 1760, 1761, 1763, 1765, 
1767, 1768, 1771.

Komisyi adm inistracyjnej Ls. 1707, 
1717, 1762.

Komisyi prawniczej Ls. 1710.
1
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Komisyi gospodarstwa kraj. Ls. 1704, 
1714, 1745/

Komisyi przemysłowej Ls. 1689, 
1690, 1692.

Komisyi zapomogowej Ls. 1744, 
1749.

Marszałek oznajmia, że Izba przystę
puje obecnie do porządku dziennego, 
którego pierwszym punktem  je s t :

1. Pierwsze czytanie sprawozdania 
Wydziału krajowego w przedmiocie za
kupiła enklawy w celu powiększenia 
kompleksu ■■ gruntów  kraj zakładu dla 
umysłowo chorych w Kobierzynie.

Sprawozdawca p. Bernadzikowski 
wnosi o przekazanie tego przedłożenia 
komisyi sanitarnej w porozum ieniu z ko
misyi budżetową.

Izba uchwala wniosek p. spraw o
zdawcy bez rozprawy.

Następują:

2. W ybory uzupełniające do Ko- 
łn isy i:

szkolnej 3 członków (w miejsce pp. 
Czartoryskiego, Kasznicy i Singalewicza),

drogowej 1 członka (w miejsce po
sła Głąbińskiego),

kolejowej 2 członków (w miejsce 
pp.KrzeczunowiczaW aleryana i Schmidta),

bankowe] 1 członka (w miejsce p. 
Łahodyńskiego),

gospodarstwa krajowego 1 członka 
(w miejsbe p. Dzieduszyckiego).

Marszałek oznajmia, że w porządku 
dziennym zaszła pomyłka, gdyż ogłoszo
no w ybór uzupełniający do komisyi 
szkolnej w miejsce p. Cieńskiego zamiast 
Czartoryskiego, co też obecnie prostuje.

Marszałek zaprasza do komisyi skru
tacyjnej pp. biesiadeckiego, Stronskiego, 
Bardla, Lwa Lewickiego i Burzyńskiego 
i wZywa-posłów do oddaw ania kartek 
do wszystkich komisyi łącznie, a konii- 
syę skrutacyjną, de przeprow adzenia' 
skrutynium  głosowania.

Tymczasem Izha przystępuje do dal
szego punktu porządKU dziennego, któ
rym  jest:

3. Pierwsze czytanie wmiosku p. 
Gótza i tow. wr sprawne zmiany ustawmy

I krajowej o ustanowieniu gminnych urzę- 
I dówT rozjemczych.

P. Gótz nieobecny w Izbie.
N astępuje:
4. Pierwsze czytanie wniosku p. 

Kędziora i to w. w spraw ie dotow ania 
funduszu pożyczkowego dla spółek wo
dnych, powiatów^ 1 gmin na cele melio
racyjne.

Przemaw ia p. Kędzior, uzasadniając 
swej wniosek, a pod względem form al
nym wnosi na odesłanie tego wniosku 
do komisyi budżetowej.

Przem aw ia p. Terszakowiec i wmosi 
o odesłanie tego wmiosku do komisyi 
melioracyjnej.

Przem awia p. Okoń i wnosi o ode
słanie tego wniosku du komisyi gospo
darstw a krajowego;

Izba po zamknięciu rozpraw y uchw a- 
la wniosek p. Kędziora o przekazanie 
jego wmiosku komisyi budżetowej.

Następuje :

5. Pierwsze czytanie wniosku p. 
Głąbińskiego i tow. w spraw ie założenia 
w mieście Lwowie krajowego zakładu 
dla nieuleczalnych oraz krajowego domu 
podrzutków.

Przem aw ia p. Głąbiński, uzasadnia
jąc swój wniosek, a pod względem for
malnym  wmosi na odesłanie tego wnio
sku do komisyi sanitarnej.

Izba bez rozprawmy uchwala powyż- 
sz) wniosek.

Następuje:

6. Pierw sze czytanie wmiosku p> 
Głąbińskiego i tow. wr spraw ie ubezpie
czenia społecznego na starość i niezdol
ność do pracy.
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Przem awia p. Głąbiński, uzasadnia
jąc swój wniosek, a pod względem for
malnym wnosi na odesłanie tego wnio
sku do komisyi administracyjnej.

Izba bez rozpraw y uchw ala powyż
szy wniosek.

N astępuje:
7. Pierwsze c*,j tanie wniosku p. 

Górkiewicza i tow. w sprawie ukrajo- 
wienia dróg powiatowych I. kl. w po
wiecie wadow ickim pod nazwą W ado- 
wice-Gsiek i W adowice-Bizeżnica.

Przem awia w zastępstwie nieobec
nego wnioskodawcy p. Górkiewicza p. 
Głąbiński, uzasadniając powyższy wnio
sek, a pod względem formalnym wnosi 
na odesłanie tego wniosku do komisyi 
gospodarstwa krajowego.

Izba bez rozpraw y uchwala powyż
szy wniosek.

Następuje:

8. Pierwsze czytanie wniosku p. Pe- 
truszewicza i tow. w spraw ie zmiany 
ustawy krajowej z 18. wzześnia 1901 Nr. 
103 Dz. u. kr. o regulacyi rzek przepro
wadzić się mającej po myśli § 5 ustawy 
Państwowej z 11. czerwca 1901 Nr. 60 
Gz. u. p. w Królestwie Galicyi i Lodo- 
meiyi z W ielkiem Księstwem Krakow'- 
skiem.

Przemawia p. Petruszewicz, uzasa
dniając swój wniosek, a pod względem 
formalnym wnosi na odesłanie tego wnio
sku do komisyi gospodarstwa krajowego.

Izba bez rozpraw y uchwala powyż- 
Szy wniosek.

Marszałek wzywa komisyę skruta
cyjną do zdania spraw y z wyniku skru
tynium głosowmnia.

P • Biesiadecki imieniem komisyi 
skrutacyjnej zdaje sprawcę z wyniku wy- 
°rów. Glosowało 92 p o s łó w ; abso- 

otna większość 47 głosów'. Wszystkie 
g °sy. o trzym ali: do komisyi kolejowej : 
PP- Biesiadecki, T om aka; do komisyi 

rogow ej: p. Maciuszek; do komisyi

bankowmj: p. Baczyński; do komisyi
szkolnej: pp.: Bilczewski, Szeptycki i Jó
zef Theodorowicz ; do komisyi gospodar
stw a krajow ego: p. Kasznica.

Marszałek stwierdza powyższy wy
nik wyborów i oznajmia, że powyżsi po
słowie w ybrani zostali członkami odnoś
nych komisyi.

Następuje :
9. Sprawozdanie Komisyi kolejowej 

o czynnościach i w nioskach D eparta
mentu IV. Wydziału kraj. w spraw ach 
kolejowych za czas od 1. npca 1911 do 
30. czerwca 1912 i od 1. lipca 1912 <Io 
30. czerwca 1913.

Sprawozdawca p. Głąbiński, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawmzdania, odczy
tuje następujące wmioski kom isy i:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

I.
Sejm pizyjm uje do wiadomości 

sprawozdania Wydziału krajowago z czyn
ności Depai tamenta IV. w spraw ach Ko
lejowych za czas od 1. lipca 1911 do 30. 
czeiwca 1912 i za czas od 1. lipca 1912 
do 30. czeiwca 1913

II.
Sejm upoważnia Wydział krajowy, 

aby tytułem subwencyi kraju na budo
wę kolei z Grabin (Dębicy) do Jasła od
dał na wiasność państwm będące w po
siadaniu kraju akcye zakładowe jednej 
z istniejących kolei lokalnych w nom i
nalnej wartości 500.000 K t. j. pięćset 
tysięcy koron. Czas i wrarunki wypłaty 
ustanowi Wydział krajowy bacząc, by 
przy budowie tej kolei uwzględnione 
zostały w pełni interesy, kraju z tą bu
dową w związku zostające.

III.
I. Sejm uchyla swą uchwałę z dnia

8. lutego 1910 powziętą w spraw ie finan
sowego poparcia przez kraj projektowa
nej kolei lokalnej z Wieliczki na Myśle
nice do Mszany dolnej.
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II. Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do objęcia imieniem kraju akcyi 
pierw szeństwa przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei lokalnej Wieliczka-Myśle-. 
nice-Mszana dolna w sumie nie wyższej 
niż K 2,338.800'— słowami dwa miliony 
trzysta trzydzieści ośm tysięcy ośmset 
kor. przez wpłatę za nie pełnej im iennej 
w artości z zasobów krajowego funduszu 
kolejowego lub z funduszów uzyskanych 
przez zaciągnięcie na ten cel pożyczki, 
a to pod w aru n k am i:

1) że w płata na akcye pierszeństwa, 
które kraj obejmie, nastąpi wtenczas, 
gdy interesenci miejscowi uiszczą go
tówką wpłatę na akcye zakładowe, a od 
gwarantujących ciał autonomicznych ich 
zobowiązania gwarancyjne oprocentow a
nia i umorzenia pewnej części zakłado
wego kapitału aKcyjnego będą praw nie 
zabezpieczone;

2) że w arunki koncesyjne i posta
nowienia statutu przyszłego Tow arzy
stwa akcyjnego co do porządku użycia 
dochodów kolei, ułożone będą w poro
zumieniu i przy współudziale Wydziału 
krajow ego:

3) że Wydziałowi krajow em u będzie 
zapewniony odpowiedni udział w zarzą
dzie Tow arzystw a akcyjnego kolei lokal
nej Wieliczka-Myślenice-Mszana dolna i

4) że budow a tej kolei, jakoteż do
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane
0 ile możności w porozum ieniu z Wy
działem krajowym  i o ile możności 
z uwzględnieniem sil i dostawców kra
jowych, a w szczególności budow a kolei 
przeprow adzona będzie na zasadzie ogra
niczonego lub publicznego zaproszenia 
do złożenia ofert.

III. Sejm upoważnia Wydział k ra
jowy do zawarcia imieniem kraju z kon- 
cesyonaryuszem kolei lokalnej Wieliczka- 
Myślenice-Mszaną dolna, umowy spółko- 
wej, w której będą zastrzeżone wszystkie 
powyżej wymienione warunki udziału 
k iaju  w kapitale budowy tej kolei
1 w której będzie ustanowiony sposób 
i term iny wpłaty tego udziału.

1) Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do objęcia imieniem kraju akcyi 
pierw szeństwa przysziego Towarzystwa 
akcyjnego kolei z Krosna do Brzozowa 
w sumie nie w jższej niż l,175.00u K sło
wam i milion sto siedmdziesiąt pięć ty
sięcy koron, ew entualnie w razie ustale
nia porozum ień z c k. Rządem sumy 
ogólnej kapitału wyższej niż w spraw o
zdaniu podano, w sumie nie wyższej od 
25% udziału w raz z interesentam i przez 
w płatę za nie pełnej im iennej wartości 
z zasobów krajowego funduszu kolejo
wego, względnie z funduszów uzyska
nych przez zaciągnięcie na ten cel po
życzki, a to pod w aru n k am i:

a) że wpłata na akcye pierwszeń
stwa, które kraj obejmie, nastąpi w ten
czas, gdy interesenci miejscowi uiszczą 
gotówką w płatę na akcye zakładowe, a 
od gwarantujących ciał autonomicznych 
ich zobowiązania gwarancyjne oprocen
towania i umorzenia pewnej części za
kładowego kapitału akcyjnego będą p ra 
wnie zabezpieczone;

b) że w arunki koncesyjne i posta
nowienia statutu przyszłego Tow arzy
stwa akcyjnego co do porządku użycia 
dochodów kolei, ułożone będą w poro
zumieniu i przy współudziale Wydziału 
krajow ego;

c) że W ydziałowi krajowem u bę
dzie zapewniony odpowiedni udział w za
rządzie Tow arzystw a akcyjnego kolei lo
kalnej Krosno-Brzozów ;

d) że budow a tej kolei, jakoteż do
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane 
o ile możności w porozumieniu z W y
działem krajowym i o ile możności z 
uwzględnieniem sił i dostawców krajo- 
jowych, a w szczególności budowa kolei 
przeprow adzoną będzie na zasadzie ogra
niczonego lub publicznego zaproszenia 
do złożenia ofert.

2) Sejm upoważnia W ydział "krajo
wy do zawarcia imieniem kraju z kon-

i cesyonaryusęt-m kolei lokalnej Krosno-

IV.
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Brzozów, umowy, w której będą zastrze
lone wszystkie powyżej wymienione w a- 
i unki udziału kraju w kapitale budowy 
tej kolei i w której będzie ustanowiony 
sposób i term iny w płaty tego udziału.

V.
1. Sejm upoważnia W ydział krajo

wy do objęcia imieniem kraju akcyi 
pierwszeństwa przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei z Przem yśla do Krasi
czyna w sumie nie wyższej niż 825.000 K, 
słowami ośmset dwadzieścia pięć tysięcy 
koron przez wpłatę za nie pełnej im ien
nej wartości z zasobów krajowego fun
duszu kolejowego, względnie z fundu
szów uzyskanych przez zaciągnięcie na 
ten cel pożyczki, a to pod w arunkam i:

a) że w płata na akcye pierw szeń
stwa, które kraj obejmie, nastąpi w ten- 
czas, gdy interesenci miejscowi uiszczą 
gotówką w płatę na akcye zakładowe, a 
°d gwarantujących ciał autonomicznych 
lch zobowiązania gwarancyjne, oprocen
towania i um orzenia pewnej części za
kładowego kapitału akcyjnego będą p ra
wnie zabezpieczone;

b) że w arunki koncesyjne i posta- 
n°wienia statutu przyszłego Towarzy- 
stwa akcyjnego co do porządku użycia 
dochodów kolei ułożone będą w poro
zumieniu i przy współudziale Wydziału
krajowego;

c) że W ydziałowi krajow em u bę- 
1 Zle zapewniony odpowiedni udział w za
j d z i e  '1 owarzystw a akcyjnego kolei lo

tn e j  Przemyśl-Krasiczyn ;

d) że budow a tej kolei, jakoteż do- 
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane 
°  de możności w porozumieniu z W y-

'lałem  krajowym  i o ile możności i 
Uwzględnieniem sił i dostawców kra

jowych, a w szczególności budow a kolei 
zeprowadzoną będzie na zasadzie ogra

b io n e g o  lub publicznego zaproszenia 
q°  złożenia ofert.

2. Sejm upoważnia Wydział krajo- 
y do zawarcia imieniem kraju z kon-

cesyonaryuszem kolei iOKainej Przem yśl- 
Krasiczyn, um ewy, w której będą za
strzeżone wszystkie powyżej wymie
nione w arunki udziału kraju w kapitale 
budowy tej kolei i w której będzie usta
nowiony sposób i term iny w płaty tego 
udziału.

VI.

1. Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do objęcia imieniem kraju akcyi 
pierwszeństw a przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei z Podhajec do W iśniow- 
czyka w sumie nie wyższej niż 762.500 
K słowami siedmset sześćdziesiąt dwa 
tysięcy pięćset koron, przez wpłatę za 
nie pełnej im iennej wartości z zasobów 
krajowego funduszu kolejowego, wzglę
dnie z funduszów uzyskanych przez za
ciągnięcie na ten cel pożyczki, a to pod 
w arunkam i:

a) że w płaia na akcye pierwszeń
stwa, które kraj obejmie, nastąpi w ten
czas, gdy interesenci miescowi uiszczą 
gotówką wpłatę na akcye zakładowe, a 
od gwarantujących ciał autonomicznych 
ich zobowiązania gwarancyjne oprocen
towania i umorzenia pewnej czyści za
kładowego kapitału akcyjnego będą p ra
wnie zabezpieczone;

b) że w arunki koncesyjne i posta
nowienia statutu przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego co do porządku użycia docho
dów kolei ułożone będą w porozum ieniu 
i przy współudziale Wydziału krajo
wego ;

c) że W ydziałowi krajowem u będzie 
zapewniony odpowiedni udział w zarzą
dzie Tow arzystw a akcyjnego kolei lokal
nej Podhajce-W iśniow czyk;

d) że budowa tej kolei, jakoteż do
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane 
o ile możności w porozum ieniu z W y
działem krajowym i o ile możności 
z uwględnieniem sił i dostawców krajo
wych, a w szczególności budow a kolei 
przeprow adzoną będzie na zasadzie ogra
niczonego lub publicznego zaproszenia 
do złożenia ofert.
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2. Sejm upoważnia Wydział krajo
wy do zawarcia imieniem kraju z kon- 
cesyonaryuszem kolei lokalnej Podhajce- 
Wiśniowczyk, umowy, w której będą 
zastrzeżone wszystkie powyżej wymie
nione w arunki udziału kraju w kapitale 
budow y tej kolei i w której będzie usta
nowiony sposob i term iny wpłaty tego 
udziału.

3. Z powyższych upoważnień W y
dział krajow y może zrobić użytek i na 
ten wypadek, jeżeliby linia kolejowa 
z Podhajec do Wiśniowczyka miała być 
budow ana przez Towarzystwo akcyjne 
„Kolej lokalna Lw ów -Podhajce“.

VII.

1. Sejm upoważnia W ydział krajowy 
do udzielenia imieniem kraju dla nor
m alnotorowej kolei lokalnej z Rzeszowa 
na Kolbuszowę do Niska na przeciąg 
czasu 75 lat, licząc od dnia uzyskania 
koncesyi, gwarancyi czystego dochodu 
potrzebnego do oprocentow ania po naj
wyżej 5%, opłacania bankowego dodatku 
administracyjnego i umorzenia praw idło
wego pożyczki pierw szeństw a w sumie 
imiennej 5,400.000 słowami pięć milio
nów czterysta tysięcy koron, którą się 
ma zaciągnąć celem pokrycia części ko
sztów budowy tej kolei.

2. Gwarancya ta obowiązuje kraj 
w ten sposób, że jeżeli dochody kolei 
nie dosięgną gw arantow anej wysokości, 
brakująca reszta uzupełniona będzie z 
krajowego funduszu kolejowego.

W płacone przez fundusz kolejowy 
zaliczki gwarancyjne stanowią bezpro
centowy dług przedsiębiorstw a kolejo
wego.

3. Upoważnienie pod 1) Wydziałowi 
krajow em u udzielone czyni się zależnem 
od spełnienia następujących w arunków  :

a) Wydział krajowy uzyska konce- 
syę na budow ę i eksplotacyę norm alno
torow ej kolei z Rzeszowa na Kolbuszo
wę do Niska.

b) Kapitał zakładowy norm alnoto
rowej kolej lokalnej z Rzeszowa na Kol
buszowę do Niska ustanowiony będzie 
w porozumieniu z Wydziałem krajowym 
i nie będzie przekraczać imiennej sumy
9,300.000 kor.

c) Na kapitał akcyjny przyszłego 
Towarzystwa akcyjnego tej kulei wpłaci 
c. k. Skarb państw owy 3,100.000 koron 
w terminie, który będzie ułożony w po
rozumieniu z W ydziałem krajow ym ; in
teresenci miejscowi zaś wpłacą 800.000 
koron w terminach, które W ydział k ra
jowy ustanowi.

W  zamian za te udziały będą wy
dane w swoim czasie akcye zakładowe, 
którym  nie będą przysługiwać procenta 
interkalarne przez czas budowy.

d) W arunki udzielenia koncesyi uło
żone będą w poiozuinieniu i za współ
udziałem Wydziału krajowego, przyczem 
Wydział krajowy ma baczyć, aby kolei 

lokalnej z Rzeszowa do Niska przyznane 
zostały przez c. k. Rząd w myśl ustawy 
państwowej z dnia 8. sierpnia 1910. Dz.
u. p. Nr. 149, takie ulgi, ułatw ienia i ko
rzyści, jakie według uznania W ydziału 
krajowego są potrzebne i wrska^,ane.

e) W ydział krajowcy zawrze z przy- 
szłem Tow arzystwem  akcyjnem kolei lo
kalnej z Rzeszowa do Niska umowę gwa
rancyjną, w' której zastrzeżony będzie 
Wydziałowi krajowem u bezpośredni 
wpływ na rozdanie budowy, przeprow a
dzenie budow'y, zaciągnięcie pożyczki 
pierwszeństwa, spraw y finansowe i wo- 
góle zarząd kolei, względnie Towarzy
stwa kolejowego, jak rówmież ułożenie 
taryf przewozowych.

f) Rozdział dochodów przyszłego 
Tow arzystwa kolejowego ustanowiony 
będzie za zatwierdzeniem W ydziału kra-- 
jowego; w szczególności z dochodów ko 
lei m ają być pokryte wydatki w nastę
pującym porządku:

1) Koszta ruchu i adm inistracyi To
warzystwa..
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2) Raty roczne pożyczki pierwszeń-
stwa.

3) Zwrot dopłat krajowego fundu
szu kolejowego z tytułu gwarancyi do
chodów.

4) Umorzenie akcyi zakładowych.
5) Dywidenda od nieumorzonych 

akcyi zakładowych.

g) W ydział krajow y przeprowadzi 
rokowania w spraw ie w arunków, pod 
którymi obejmie c. k. Zarząd kolei pań
stwowych .prow adzenie ruchu na kolei 
lokalnej z Rzeszowa do Niska. Jeżeliby 
Porozumienie w tym względzie między 
Wydziałem krajowym  a c. k. Zarządem 
kolei państw ow ych nie przyszło do skut
ku, ustanowienie zarządu ruchu na tej 
kolei zależeć będzie od postanowienia 
Wydziału krajowego.

h) Statut przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei lokalnej z Rzeszowa do 
^iska ułożony będzie w porozumieniu 
2 Wydziałem krajow ym  tak, aby zapew- 
nić dla kraju należyty wpływ w zarzą
dzie Towarzystwa.

VIII
1) Sejm upoważnia Wydział krajo

wy do udzielenia imieniem kraju dla 
n°rm aInotorowej kolei lokalnej ze Stare
go Sącza do Szczawnicy na przeciąg cza- 
Su 75 lat, licząc od dnia uzyskania kon- 
Cesyi, gwarancyi czystego dochodu po
trzebnego do oprocentowania po najwy- 
ZeJ 5%, opłacania bankowego dodatku 
administracyjnego i um orzenia prawidło- 
Wefe) pożyczki pierwszeństw a w sumie 
imiennej 4,500.000 K., słowami cztery mi-

ony pięćset tysięcy koron, którą się ma 
zaciągnąć celem pokrycia części kosztów 

udowy tej kolei.

2) Gwarancya ta obowiązuje kraj 
ten sposón, że jeżeli dochody kolei

j*le dosięgną gw arantow anej wysokości, 
uk njąca reszta uzupełniona będzie z kra

jowego funduszu kolejowego.

3) Upoważnienie pod 1) W ydziało- 
1 krajowemu udzielone czyni się za-

leżnem od spełnienia następujących w a
runków  :

a) Wydział krajow y uzyska konce- 
syę na budowę i eksploatacyę norm al
notorowej kolei ze Starego Sącza do 
Szczawnicy.

b) Kapitał zakładowy norm alnoto
rowej kolei lokalnej ze Starego Sącza do 
Szczawnicy ustanowiony będzie w poro
zumieniu z Wydziałem krajow ym  i nie bę
dzie przekraczać imiennej sumy 9,500.000 
koron.

c) Na kapitał akcyjny przyszłego To
warzystw a akcyjnego tej kolei wpłaci 
c. k. Skarb państwow y 4,500.000 koron 
w terminie, który będzie ułożony w po
rozum ieniu z Wydziałem krajow ym ; in
teresenci miejscowi zaś w płacą 500.000 
koron w term inach, które W ydział kra
jow y ustanowi.

W  zamian za te udziały będą w y
dane w swoim czasie akcye zakładowe, 
którym  nie będą przysługiwać procenta 
interkalarne przez czas budowy.

d) W arunki udzielenia koncesyi uło
żone będą w porozumieniu i za w spół
udziałem Wydziału krajowego, prz,yczem 
Wydział krajowy ma baczyć, aby kolei 
lokalnej ze Starego Sącza do Szczawnicy 
przyznane zostały przez c. k Rząd w myśl 
ustawy państwowej z dnia 8. sierpnia 
1910 Dz. u. p. Nr. 149 takie ulgi, uła
twienia i korzyści, jakie według uznania 
Wydziału krajowego są potrzebne i wska
zane.

e) W ydział krajowy zawrze z przy- 
szłem Towarzystwem  akcyjnem kolei lo
kalnej ze Starego Sącza do Szczawnicy 
umowę gwarancyjną, w której zatrzeżo- 
ny będzie W ydziałowi krajowem u bez
pośredni w pływ na rozdanie budowy, 
przeprow adzenie budowy, zaciągnięcie 
pożyczki pierwszeństwa, spraw y finanso
we i wogóle zarząd kolei, względnie To
w arzystw a kolejowego, jak również uło
żenie taryf przewozowych.

f) Rozdział dochodów przyszłego 
Tow arzystw a kolejowego ustanowiony



8 Protokół 6 posiedzenia z dma 23. lutego 1914.

będzie za zatwierdzeniem W ydziału kra
jowego; w szczególności z dochodów ko
lei m ają być pokryte wydatki w nastę
pującym po rządku :

1) Koszta ruchu i adm inistracyi To
warzystwa.

2) Raty roczne pożyczki pierw szeń
stwa.

3) Zwrot dopłat krajowego funduszu 
kolejowego z tytułu gwarancyi dochodow.

4) 1 m orzenie akcyi zakładowych.

5) Dywidenda od nieumorzonych 
akcyi zakładowych.

g) W ydział krajowy przeprow adzi 
rokow ania w spraw ie w arunków , pod 
k tó rjm i obejmie c. k. Zarząd kolei pań
stwowych prowadzenie ruchu na kolei 
lokalnej ze Starego Sącza do Szczawni
cy. Jeżeliby porozumienie w tym wzglę
dzie między Wydziałem krajowym a c.k. 
Zarządem kolei państw ow ych nie przy
szło do skutku, ustanowienie Zarządu 
ruchu na tej kolei zależeć będzie od po
stanowienia Wydziału krajowego.

h) Statut przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei lokalnej ze Starego '•bi
cza do Szczawnicy ułożony będzie w po
rozumieniu z Wydziałem krajow ym  lak, 
aby zapewnić dla kraju należyty wpływ 
w zarządzie Towaizystwa.

IX.

1) Sejm upoważnia Wydział krajo
wy do udzielenia im ieniem kraju dla nor
m alnotorowej kolei lokalnej z Kołomyi 
na Kossów do Kut na przeciąg czasu 75 
lat, licząc od dnia uzyskania koncesyi, 
gwarancyi czystego dochodu potrzebnego 
do oprocentow ania po najwyżej 5%, opła
cania bankowego dodatku adm inistracyj
nego i um orzenia prawidłowego pożycz
ki pierw szeństw a w sumie imiennej
5,450.000 K., słowami pięć milionów 
czterysta pięćdziesiąt tysięcy koron, któ
rą  się ma zaciągnąć, celem pokrycia czę
ści kosztów budowy tej kolei.

2) Gwarancya ta obowiązuje kraj 
w ten sposób, że jeżeli dochody kolei nie 
dosięgną gw arantow anej wysokości, b ra
kująca reszta uzupełniona będzie z kra
jowego funduszu kolejowego.

W płacone przez fundusz kolejowy 
zaliczki gwarancyjne stanowią bezpro
centowy dług przedsiębiorstw a kolejo
wego.

3) Upoważnienie pod 1) W ydziało
wi krajowem u udzielone czyni się zależ- 
nem od spełnienia następujących wa
runków  :

a) Wydział krajowy uzyska konce- 
syę na budowę i eksploatacyę norm alno
torowej kolei z Kołomyi na Kosów ao 
K u t.

b) Kapitał zakładowy norm alnoto
rowej kolei lokalnej z Kołomyi na Ko
sów do Kut ustanowiony będzie w po
rozum ieniu z W ydziałem krajow ym  i 
nie bidzie przekraczać imiennej sumy
10,900.000 koron.

c) Na kapitał akcyjny przyszłego 
Tow arzystw a akcyjnego tej Kolei wpłaci 
c. k. Skarb państw ow y 4,950.000 koron 
w term inie, k tóiy  będzie ułożony w po
rozum ieniu z Wydziałem krajowym  ; in
teresenci miejscowi zaś wpłacą 500.000 
koron w term inach, które Wydział kra
jowy ustanowi.

W zamian za te udziały bedą w y
dane w swoim czasie akcye zakładowe, 
którym  nie będą przysługiwać procenta 
interkalarne przez czas budowy.

d) W arunki udzielenia koncesyi uło
żone będą w porozum ieniu i za współ
udziałem Wydziału krajowego, przyczem 
W ydział krajowy ma baczyć, aby kolei 
lokalnej z Kołomyi na Kosów do Kut 
przyznane zostały przez c. k. Rząd 
w myśl ustawy państwow ej z dnia 8. 
sierpnia 1910 Dz. u. p. Nr. 149 takie 
ulgi, ułatw ienia i korzyści, jakie według 
uznania Wydziału krajowego są potrze
bne i wskazane.

e) W ydział krajow y zawrze z przy- 
szłem Tow arzystw em  akcyjnem kolei lo-
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kah.ej z Kołomyi na Kosów do Kut 
umowę gwarancyjną, w której zastrze
żony będzie W ydziałowi krajowem u bez
pośredni wpływ na rozdanie budowy, 
przeprowadzenie budowy, zaciągnięcie 
pożyczki pierwszeństwa, spraw y finan
sowe i w ogóle zarząd kolei, względnie 
Towarzystwa kolejowego jak rówmież 
ułożenie taryf przewozowych.

f) Rozdział dochodów7 przyszłego 
Towarzystwa kolejowego ustanowiony 
będzie za zatwierdzeniem Wydziału k ra
jowego ; w szczególności z dochodów7 
kolei mają być pokryte yeydatki w na
stępującym porządku :

t. koszta ruchu i adm inistracji To
warzystwa,

2. raty roczne pożyczki pierw szeń
stwa,

3. zweot dopłat krajowego funduszu 
kolejowego z tytułu gw7arancyi docho
dów,

4. umorzenie akcyi zakładowych,
5. dywidenda od nieum orzonjeh 

akcyi zakładowych
g) Wydział krajowy przeprowadzi 

rokowania w spraw ie w arunków , pod 
którymi obejmie c. k. Zarząd kolei pań- 
stwewych prowadzenie ruchu na kolei 
lokalnej z Kołomyi na Kosów do Kut. 
Jeżeliby porozum ienie w tym względzie 
między Wydziałem krajow ym  a c. k. 
Zarządem kolei państw ew ych nie przy
szło do skutku, ustanowienie zarządu ru- 
chu na tej kolei zależeć będzie od po
stanowienia Wydziału krajowego.

h) Statut przyszłego Towarzystwa
akcyjnego kolei lokalnej z Kołomyi na
Kosów do Kut ułożony będzie w7 poro-
zumieniu z W ydziałem krajowym  tak, 
aby zapewnić dla kraju należyty w ły w  
w zarządzie Towarzystwa.

X.

Gdy po myśli dokum entu koncesyjne
go z 15. grudnia 1885 Uz. u. p. Nr. 11 z r. 
1886 Towarzystwo kołomyjskich kolei 
okalnych nie może być zmuszone do

wykonania nadanego mu tym dokum en
tem koncesyjnym praw a budowy i eks- 
ploatacyi odgałęzienia kolejowego do 
Jabłonow7a i gdy z tego powodu połą
czenie kolejowe fej miejscowości, a w na
stępstwie powiatu kosowskiego z Koło
myją mimo pilnej ekonomicznej potrze
by aż do r  1975 nie mogłoby być urze
czywistnione, gdy nadto Towarzystwo 
kołom jąskich kolei lokalnych rości sobie 
praw o do odszkodowania za ewentualne 
odsiąpienie od tego praw a, mimo braku 
rzeczowej podstawy, — Sejm wzywa 
c k, Rząd wobec powyższego postano
wienia dokum entu koncesyjnego wyda
nego z pominięciem postanowienia § 5. 
ustawy o koncesyonowaniu kolei żfcia- 
znych z 14. września 1854 Dz. u. p. Nr. 
238, aby spowodował usunięcie wszelkich 
przeszkód wywołanych powyższem po
stanowieniem dokum entu koncesyjnego 
w zrealizowaniu przez Wydział krajowy 
projektowanej kolei lokalnej z Kołomyi 
na Kosów do Kut.

XI.
1. Sejm upoważnia W ydział krajow y 

do udzielenia mieniem kraju Towarzy
stwu akcyjnemu „Kolej lokalna Rorki 
wielkie-Grzymałówr“ podwyższenia p rz y 
znanej na podstawie uchwały Sejmu z 8. 
lutego 1895, r. zatwierdzonej Najwyższem 
postanowieniem  z 5. stycznia 1896, gwa
ran c ji dochodów7 tej kolei na przeciąg 
czasu do końca roku 1968 do tej wyso
kości, jaka jest potrzebna do oprocento
wania po najwyżej 5% opłacania banko
wego dodatku administracyjnego i um o
rzenia prawidłowego do końca r. 1968 
pożyczki w sumie imienńej nie wyższej 
niż 170.060 K. słowemi sto siedmdziesiąt 
tysięcy7 koron, a to po opłaceniu z do
chodów7 kolei rat pożyezki pierwszeń
stwa zaciągniętej w pierwotnej kwocie
1,200.000 K. i pożyczki gotówkowej za
ciągniętej w7 pierw otnej kwecie 100.000 K. 
na podstawie uchwały Sejmu z dnia 30. 
w rześnia 1907 r.

2) Sejm czyni zaleźnem przyznanie 
tego podwyższenia gwarancyi dochodów 
od następujących w7arunków  :

2



IÓ Protokół 6 posiedzenia z dnia 23. iutego 1914.

a) Fundusz uzyskany z lej pożyczki 
użyty będzie na budowę toru dowozo
wego ze stacyi kolejowej Grzymałów do 
m iasta Grzymałowa i na założenie tamże 
ładow ni — pod bezpośrednią ingerencyą 
W ydziału krajowego.

b; na częściowe pokrycie kosztów 
budow y toru dowozowego użyte będą 
czyste zyski kolei lokalnej Borki wielkie- 
Grzymałów za lala 1912 i następne w kwo
cie ustalić się mającej przez Wydział 
krajowy w porozum teniu z c. k. Rzą
dem ; następnie na częściowe pokrycie 
tych kosztów w płacą interesenci miej 
scowi kwotę 10.000 K słowami dziesięć 
tysięcy koron w gotówce i odstąpią po
trzebny grunt pod budowę wartości 
około 10.000 koron słowami dziesięć ty
sięcy koron.

c) Wydział krajow y przystąpi do bu
dowy toru dowozowego i do zrealizo
wania pożyczki dopiero w chwili, gdy 
udział interesentów  miejscowych będzie 
w całości w gotówee wpłacony, a grunty 
oddane w fizyczne posiadanie.

d) Po ostatecznem zamknięciu ra 
chunku budowy toru dowozowego ustali 
Wydział krajow y wysokość pożyczki do 
kwoty rzeczywistych kosztów budowy, 
zredukow anych o wpłacony udział in te
resentów  i o kwotę, którą pokryto z czy - 
stych zysków kolei.

e) Towarzystwo kolejowe zezna 
skrypt dłużny według wzoru udzielonego 
przez Wydział krajow y w formie aktu 
notaryalnego z praw em  egzekucyi z § 3 
ustaw y z 25. lipca 1871 Dz. u. p. Nr. 75.

f) Wydział krajow y ustanowi w po
rozumieniu z c. k. Rządem w arunki 
w płaty udziałów interesentów  miejsco
wych uiszczonych w gotówce lub też 
w  gruntach.

XII-

O ileby według uznania Wydziału 
krajowego zachodziła potrzeba zamiast 
w płaty na akcye zakładowe przyszłych 
Tow arzystw  kolei lokalnych

Wieliczka - Myślenice - Mszana dolna,
Brzozów-Krosno.
Przemyśl-Krasiczyn,
P o d h aj c e-W iśnio w czy k,
Rzeszo w-Nisko,

Stary Sącz-Szczawnica i
Kołomyja-Kosów-Knty, przyjąć gw aran- 
cyę interesowanych ciał autonomicznych, 
oprocentowania i um orzenia pewnej czę
ści kapitału zakładowego, Sejm upow a
żnia W ydział krajowcy do objęcia w ich 
miejsce odpowiedniej liczby akcyi zakła
dowych, wrpłacenia na nie w7 pełnej 
imiennej w7artosci i pokrycia tego wy
datku z zasobów7 krajow7ego funduszu 
kolejowego lub z funduszów uzyskanych 
przez zaciągnięcie na ten cel pożyczki. 
Dla zabezpieczenia funduszu kolejowego 
od wszelkie!? strat z tego pow7odu zawrze 
poprzód Wydział krajowy stosowne 
umowy z gw7arantującem i ciałami auto
nomicznemu

XIII.

1. Zmieniając częściowo postanow ie
nia uchw7ały z 8. m arca 1907, Sejm upo
ważnia W ydział krajowy do udzielenia 
imieniem kraju dla kolei Ijkalnej Lwów - 
Stojanów, będącej przedm iotem doku
m entu koncesyjnego z dnia 23. m arca 
1908 Dz. u. p. Nr. 58. na przeciąg cza
su do końca roku 1983 gwarancyi czy
stego dochodu potrzebnego do oprocen-. 
towrania najwyżej po pięć od sta rocznie 
(5%), opłacania bankowego dodatku ad
ministracyjnego i um orzenia praw idło
wego pożyczki pierwszeństwa, którą za
ciągnie Towarzystwo akcyjne „Kolej lo
kalna Iwvów7-Stojanów7“ w sumie im ien
nej nie wyższej, niż 6,480.000 K, celem 
spłacenia pierw otnie w tej sumie zacią
gniętej pożyczki pierwszeństwa. W arunki 
tej podwyższonej gwarancyi kraju i za
ciągnięcia 5% pożyczki pierw szeństw a ja- 
koteż spłaty pierwmtnej 4% pożyczki pier- 
szeństwa ustanowi W}7dział krajowy.

2. Zmieniając częściowo postanowie
nia uchwał}7 z 8. m arca 1907, Sejm upo
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ważnia Wydział krajowy do udzielenia 
imieniem kraju dla kolei lokalnej Mu- 
szyna-Krynica, będącej przedm iotem  do
kum entu koncesyjnego z dnia 20. w rze
śnia 1909. Dz. u. p. Nr. 147, na przeciąg 
czasu do końca 1983 roku gwarancyi 
czystego dochodu potrzebnego do opro 
centowania najwyżej po pięć od sta ro
cznie (5%), opłacania bankowego dodatku 
administracyjnego i umorzenia praw idło
wego pożyczki pierwszeństwa, którą za
ciągnie Towarzystw o akcyjne „Kolej lo
kalna M uszyna-Krynica“ w sumie im ien
nej nie wyższej, niż 750.000 K celem spła
cenia pierw otnie w tej sumie zaciągnię
tej pożyczki pierwszeństwa. W arunki tej 
podwyższonej gwarancyi kraju i zacią
gnięcie 5% pożyczki pierw szeństw a jako- 
też spłaty pierw otnej 4% pożyczki pierw 
szeństwa ustanow i Wydział krajowy.

Zmieniając częściowo pootanowienia 
uchwały z 8 m arca 1907, Sejm upoważnia 
Wydział krajowy do udzielenia imieniem 
kraju dla kolei lokalnej Drohobycz- 
Truskawiec, będącej przedm iotem doku
mentu koncesyjnego z dnia 25 sierpnia 
1910. Dz. u. p. Nr. 160, na przeciąg Cza
su do końca 1983 r. gwarancyi czystego 
dochodu potrzebnego do oprocentowania 
najwyżej po pięć od sta rocznie (5%), 
opłacania bankowego dodatku adm ini
stracyjnego i umorzenia prawidłowego 
pożyczki pierwszeństwa, którą zaciągnie 
koncesyonaryusz względnie Towarzystwo 
akcyjne „Kolej lokalna D rohobycz-Tru- 
skawiec“ w sumie imiennej nie wyższej 
mż 850,000 koron, celem spłacenia p ier
wotnie w tej snmie zaciągniętej pożyczki 
pierwszeństwa. W arunki tej podwyższo- 
nej gwarancyi kraju i zaciągnięcia 5%-wej 
Pożyczki pierwszeństwa, jakoteż spłaty 
pierwotnej 4"/0 pożyczki pierwszeństwa 
Ustanowi W ydział krajowy.

4. Z upoważnień udzielonych w po
wyższych uchwałach pod 1 —3 w spra
wie podwyższenia gwarancyi dochodów 
kolei lokalnych Lwów-Stojanów, Mu- 
Szyna-Krynica i Drohobycz-Truskawiec, 
Uczyni Wydział krajowy użytek w edług'

swego uznania i w chwili, jaką uzna za 
stosowną.

XIV.

Sejm upoważnia Wydział krajowy 
do podjęcia starań o przem ianę tow a
rzystwa akcyjnego kolei lokalnej Ł up- 
ków-Cisna na Spółkę o ograniczonej od
powiedzialności członków po myśli u- 
stawy z 6 m arca 19U6. Nr. 58. Dz. p. p. 
i do przystąpienia imieniem kraju do 
tej Spółki z przypadającą na akcye fun
duszu krajowego częścią m ajątku tow a
rzystwa akcyjnego z tern zastrzeżeniem, 
że temu udziałowi funduszu krajowego, 
jakoteż W ydziałowi krajowem u będą 
w umowie spółkowej przyznane wszyst
kie prawa, jakie obecnie służą akcyom 
pierwszeństw a po myśli statutu Tow a
rzystwa akcyjnego ,, kolej miejscowa 
Łupków -Cisna“.

XV.

Sejm wyraża żal z tego powodu, 
że w piojekcie rządowym kolei lokal
nych kraj nasz nie został dostatecznie 
uwzględnionym i że niektóre koleje w a
żne dla całego kraju nie będące z swej 
natury lokalnemi, lecz ogólno-krajowemi, 
bądź zupełnie nie zostały program em  
objęte, bądź też tylko w częściowych 
przestrzeniach, n. p. kolej z Przemyśla 
do Krosna, ze Starego Sącza do Nowego 
Targu, z Podhajec do Trem bow li (De- 
reniówka). Sejm wzywa c. k. Rząd, aby 
projekt budowy kolei w powyższym kie
runku uzupełnił, a w szczególności aby 
dłuższe arterye komunikacyjne budował 
jako koleje państwowe, aby term in bu
dowy projektowanych kolei do sześciu 
lat skrócił i aby w najbliższym czasie 
zapewnił budowę całej linii kolejowej 
z Przemyśla do Krosna, z Podhajec do 
Dereniuwki lub Trem bowli, ze Starego 
Sącza do Nowego Targu, niemniej od
nogi kolei z Rymanowa do Rymanowa 
Zdroju i kolei potrzebnej dla eksploata- 
cyi granitu w Tatrach. Sejm wzywa c. k. 
Rząd, aby przygotowane już linie kolei

2
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lokalnych w Galicyi, zalecone uchw ała
mi sejmowemi jako potrzebne i użyte
czne, jak koleje lokalne z Żółkwi do Kry- 
stynopola, z Lubaczowa do Cieszanowa, 
Podhajce-Buczacz, w jak najkrótszym  
czasie objął program em  budowy i po
trzebne kredyty na wygotoy/anie pla
nów szczegółowych wszystkich powyż
szych linij kolejowych w staw ił do obec
nie wniesionego program u budow y kolei 
lokalnych.

Marzałek otw iera rozpraw ę ogólną 
nad powyższymi wnioskam i komisyi ko
lejowej.

Przem aw ia p. Załoziecki i stawia 
następujące dwie rezolucye:

I. Sejm raczy do wniesionego pro 
jektu ustaw y budowy lokalnych kolei 
w stawić żądanie budow y:

1. linii Podhajce-Buczacz z mo- 
żliwem przedłużeniem do Kołomyi;

2. przedłużenie linii Kołomyja-Ko- 
sów-Kuty do Żabiego.

II. Sejm raczy uchwalić, ażeby w 
następnym  program ie budow y kolei 
uwzględnić przedewszystkiem linie we 
wschodniej Galicyi, upośledzonej pod 
tym względem.

Marszałek poddaje do poparcia obie 
rezolucye, które kolejno odczytuje se
kretarz p. Urbański.

Izba popiera powyższe rezolucye, 
każdą z osobna.

Przem awia p. Burzyński i stawia 
trzy rezolucye :

A) W ysoki Sejm raczy uchw alić .
I. Sejm uznaje połączenie kolejowe 

Buczacz-Potok złoty-Obertyn do Turki 
(pod Kołomyją) za użyteczne i potrzebne 
w interesie kraju.

II. Sejm wzywa W ydział krajowy 
do w ypracowania generalnego projektu 
dla tego kolejowego połączenia.

III. Sejm upoważnia W ydział k ra
jowy do zaliczenia na koszta w ypraco
wania powyższego generalnego projektu

z funduszu krajowego kolejowego po
trzebnych środków z zastrzeżeniem zw ro
tu zaliczonych kwot z ustanowić się m a
jącego funduszu budowy tej kolei.

B) Wysoki Sejm raczy uchwalić:
W zywa się c. k. Bząd, aby budow ę

kolei Podhajce-Buczacz objął bieżącym 
program em  budow’y kolei lokalnych.

C) W ysoki Sejm raczy uchw alić :
Sejm poleca W ydziałowi krajow e

mu, aby przeprow adził dochodzenia ko- 
m ercyalne i techniczne i zbadał potrzebę 
i użyteczność połączenia kolejowego Bu- 
czacz-Jazłow iec-Dzwiniacz,- (Zaleszczyki).

Marszałek podaje do poparcia po
wyższe rezolucye, które kolejno odczy
tuje sekretarz p. Urbański.

Izba popiera powyższe rezolucye, 
każdą z osobna.

Przem awia p. Okuniewski i stawia 
następujące dwie rezolucye :

W zywa się Rząd, aby postarał się o złą
czenie wschodnio-galicyjskiej kolei, która 
kończy się w Iwaniu Pustem, z bukow iń- 
skiemi kolejami, a to ze stacyą w Samu- 
szynie, która obecnie m a się budować.

W zywa się W ydział krajowy, żeby 
budując obecnie koleje żelazne według 
projektu rządowego, uwzględniał rów no
miernie zachodnią i wschodnią Galicyę, 
w pierwszym rzędzie kolej lokalną Ko- 
łomyja-Kosów-Kuty i ażeby w najbliższym 
czasie sporządził specyalny projekt kolei 
Kołomyja-Kosów-Kuty i przystąpił do bu
dowy tejże kolei.

Marszałek poddaje do poparcia po
wyższe dwie rezoiucye, które Izba łą
cznie popiera.

Przem awia p. Stapiński i stawia na
stępujące dwie rezolucye:

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
Sejm królestwa Galicyi [wzywa c. k. 

Rząd, aby nie dopuścił do zabezpieczenia 
budow y kolei bośniackich tak długo, aż 
przedtem budow a kolei lokalnych, 
w szczególności w Galicyi będzie zabez
pieczona zupełnie, także pod względem 
budżetowjun
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W ysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm wzywa c. k. Rząd, aby zabez

pieczył w drodze właściwej budowę ko
lei Krosno-Brzozów już w roku 1914.

Marszałek poddaje do poparcia po
wyższe rezolucje, które sekretarz p. Ur
bański kolejno odczytuje.

Izba popiera powyższe dwie rezolu- 
cye, każdą z osobna.

Przem awia p. Okoń i stawia rezo
lucyę :

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm wzywa Rząd, by term in bu

dowy kolei lokalnych skrócono z lat 
sześciu do czterech a linię Rzeszów-Ni- 
sko postawiono na pierwszem  miejscu 
przed wszystkiemi.

Marszałek poddaje do poparcia po
wyższą rezolucyę, którą Izba popiera.

P izem aw ia p. Lisiewicz.

(W  czasie przemówienia p. Lisiewi- 
cza obejmuje przewodnictwo obrad wice
marszałek JE. As. biskup Czechowicz.)

P Lisiewicz kończąc sw e przem ó
wienie, stawia następujące trzy rezolucye:

1) Sejm poleca W ydziałowi krajo
wemu, aby zdał szczegółowo i krytycz
n e  oświetlone sprawozdanie z dotych
czasowych wyników i akcja na polu ko
lejnictwa krajowego od początku całej 
akcyi i przedstawił program  tej akcyi na 
dłuższy okres czasu z góry (np. 15 lat).

2) Sejm wzywa Rząd, aby projekty 
szczegółowe kolei częściowo tylko obec- 
nie budow anjch, w całości kosztem pań
stwa w ypracować polecił.

3) Sejm poleca Wydziałowi krajo
wemu, aby projekt kolei dla eksploata- 
c- 1 granitu w Tatrach bezzwłocznie przy
gotował.

Przem awia członek Sejmu Stani- 
sław Starzyński i stawia następującą re
zolucyę ;

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

W zywa się c. k. Rząd, ażeby budo
wę kolei lokalnej Żółkiew-brystynopol 
objął najbliższym program em  budowy 
kolei loKalnych.

W icemarszałek poddaje do popar
cia po\fyższą rezolucyę, którą Izba po
piera.

Przem awia członek Wydziału kra
jowego p. Dąmbski.

(W  czasie przemówienia p , Dąmb- 
skiego obejmuje ponownie przewodnictwo 
obrad Marszałek krajowi] J. E. Adam lir. 
Gołuchowski).

Marszałek poddaje do poparcia po
wyższe trzy rezolucye p. Lisiewicza, któ
re kolejno odczytuje sekretai’z p. Ur
bański.

Izba popiera każdą z tych rezolucyi 
z osobna.

Izba uchwala bez rozpraw y na 
wniosek sekretarza p. Urbańskiego zam
knięcie rozpraw y ogólnej.

Marszałek wzywa zapisanych do 
głosu „przeciw11 pp. Trylowskiego i W i
tosa, oraz „za“ pp. Nowakowskiego i Bie- 
siadeckiego do w yboru mówców gene- 
x’alnych.

Przemawia p. Trylowski, jako lo
sem oznaczony mówca „contra" i stawia 
w ciągu swego przem ówienia następują
ce rezolucye:

1) W zywa się c. k. Rząd, aby suro
wo przestrzegał zasadę rów noupraw nie
nia językowego na wszystkich wscho- 
dnio-galicyjskich kolejach, przyczem spe
cjaln ie  zwraca się uwagę c. k. Rządu na 
niepi'awidłowości panujące w tym kie
runku na szlaku : Lwów-Podwołoczyska 
i na głównym dworcu we Lwowie.

2) W zywa się W ydział krajowy, 
ażeby użył wszelkiego przysługującego 
mu wpływu, ażeby budow a kolei żelaz
nej Kołomj ja-Kuty została jak najprę
dzej przeprowadzoną i ażeby zostało w y
budowane dalsze połączenie z Kut do 
Uścieryk oraz z Uścieryk przez Żabie do 
W orochty.
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3) W zywa się c. k. Rząd i W yaział 
krajowy, aby na wypadek, jeżeli c. k. 
m inisterstw o rolnictw a udzieli „Galicyj
skiej Spółce dla przem ysłu leśnego" (de 
facto księciu Kazimierzowi Lubom irskie
mu) koncesyę na prowadzenie wolnego 
spławu na obu Czeremoszach — z całą 
energią pilnow ał dotrzym ania warunków  
koncesyi, gdyż w przeciwnym wypadku 
nie tylko kolej żelazna na Czeremoszu 
między Wyżnicą a Kutami byłaby zagro
żoną, lecz i budow a dalszej linii Kuty- 
Uścieryki-Żabie-W orochta okazałaby się 
wogóle niemożliwą, jak już z winy księ
cia Kazimierza Lubomirskiego jego spław 
zniszczył drogę pow iatową Kuty-Uście- 
ryki.

Przem awia p. Nowakowski, gene
ralny m ówca „za“ wnioskam i komisyi i 
staw ia następujące dwie rezolucye:

1. W zywa się Wy dział kiajow y, aby 
poczynił studya rentow ności i konie
czności budowy kolei Stanisław ów-Ły- 
siec-Rohorodczany-Sołotwina-Porohy.

2. W zywa się Wydział krajowcy, aby 
w  najbliższym czasie wziął pod uwagę 
budow ę linii kolejowej Kałusz-Rusk.

Marszałek poddaje do poparcia rezo- 
lucyę p. Riesiadeckiego, którą odczytuje 
sekretarz p. Urbański.

Rezolucya ta o p iew a :

W zywa się W ydział krajowy, żeby 
w najbliższym czasie wziął pod uwagę 
budowlę linii kolejowTej Kałusz-Rusk.

Izba popiera powyższą rezolucyę p. 
Riesiadeckiego.

Następnie poddaje marszałek do po
parcia powyższe trzy rezolucye p. Try- 
lowskiego i dwie rezolucye p. Nowa
kowskiego, które kolejno odczytuje se
kretarz p. Urbański.

Izba popiera powyższe rezolucye, 
każdą z osobna.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu.

Przemawda sprawozdawca p. Głą-

biński zastrzegając sobie głos dia ośw iad
czenia się przy rozpraw ie szczegółowej 
na kużdą z powyżej postawionych rezo 
lucyi.

Marszałek odracza dalszy ciąg po
siedzenia do godziny szóstej wieczorem.

Przerwa posiedzenia o godzinie 2- 
po południu.

Ciąg dalszy posiedzenia z dnia 23. 
lutego 1914.

Początek o godzinie 6-tej m inut 15 
wieczorem.

Marszałek konstatuje, że Izba jest 
w kom plecie i otwiera odroczone posie- j 
dzeme.

Izba przystępuje do rozpraw y szcze - 
gółowej nad sprawozdaniem  komisyi ko- 
jowej o czynnościach D epartam entu IV. 
Wydziału krajowego w spraw ach kolejo
wych za czas od 1. lipca 1911 do 30. 
czerwca 1912 i od 1. lipca 1912 do 30. 
czerwca 1913.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje pierwszy wniusek komisyi, który 
o p ie w a :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

I.
Sejm przyjm uje do wiadomości 

sprawozdania W ydziału krajowego z czyn
ności Departam entu ty  w sprawach kole
jowych za czas od 1. lipca 1911 do 3® 
czerwca 1912 i za czas od 1. lipca 1912 
do 30. czerwca 1913.

Izba uchw ala powyższy w n io s e k  

bez rozprawy.
Sprawozdawca p. Głąbiński od

czytuje drugi wniosek komisyi, który 
o p iew a:

H.
Sejm upoważnia Wydział krajowy* 

aby tytułem subencyi kraju na budowę ko
lei z Grabin (Dębicy) do Jasła oddał na wła
sność państw a będące w posiadaniu kra-" 
ju akcye zakładowe jednej z istniejących 
kolei lokalnych w nominalnej wartości
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.71)0.000 K. t. j. pięćset tysięcy koron. 
'<i-as i w arunki wypłaty ustanowi W y- 
;4ziai krajowy bacząc, by przy budowie 
łpj kolei uwzględnione zostały w pełni 
bueresy kraju z tą budow ą w związku 
Ostające.

bez
Izba uchw ala powyższy wniosek 

rozpraw i.
Sprawozdawca p. Głąbiński odczy

tuje trzeci wniosek komisyi, który op iew a:

III.
I. Sejm uchyla swą uchwałę z dnia 

lutego 1910 powziętą w spraw ie finan
sowego poparcia przez kraj projektow a- 
tleJ kolei lokalnej z Wieliczki na Myśle
nice do Mszany dolnej.

II. Sejm upoważnia W ydział krajo- 
wy do objęcia im ieniem kraju akcyi 
pierwszeństwa przyszłego Tow arzystw a 
a^cyjnego kolei lokalnej Wieliczka-Myśle- 
nice-Mszana dolna w sumie nie wyższej 
niż K 2,338.800’— słowami dwa miliony 
lrzysta trzydzieści ośm tysięcy ośmset
° r- przez wpłatę za nie pełnej imiennej 

^Urtości z zasobów krajowego funduszu 
olejowego lub z funduszów uzyskanych 

Przez zaciągnięcie na ten cel pożyczki, 
a i° pod w aru n k am i:

któr
1) że w płata na akcye pierszeństwa,

rc kraj obejmie, nastąpi wtenczas, 
“ y interesenci miejscowi uiszczą go- 

wką wpłatę na akcye zakładowe, a od 
S tarań  tających ciał autonomicznych ich 

owiązania gwarancyjne oprocentową- 
a i umorzenia pewnej części zakłado- 

f W"go kapitału akcyjnego będą praw nie
ubezpieczone;

2) że w arunki koncesyjne i posta- 
leuia statutu przyszłego Towarzy- 

do v, akc^ ne§° co d° porządku użycia 
bodów kolei, ułożone będą w poro- 

. )eniu i przy współudziale Wydziału
krajowego;

3) że W ydziałowi krajow em u będzie 
^ e w n io n y  odpowiedni udział w’ zarzą- 
^ !e ^W arzystwm  akcyjnego kolei lokal- 

1 Wieliczka-Myślenice-Mszana dolna i

4) że budowm tej kolei, jakoteż do
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane
0 ile możności w7 porozum ieniu z W y
działem krajowym  i o ile możności 
z uwzględnieniem sił i dostawców7 kra
jowych, a w7 szczególności budow a kolei 
przeprow adzona będzie na zasadzie ogra
niczonego lub publicznego zaproszeuia 
do złożenia ofert.

III. Sejm upoważnia Wydział k ra
jowy ao zaw7arcia imieniem kraju z kon- 
cesyonaryuszem kolei lokalnej Wieliczka- 
Myślenice-Mszana dolna, umowy spólko- 
wrej, w7 której będą zastrzeżone wszystkie 
pow7yżej w7ymienione w7arunki udziału 
kraju w kapitale budowy tej kolei
1 w której będzie ustanowiony sposób 
i term iny w7płaty tego udziału.

Izba uchw7ala pow7yższy wmiosek 
bez rozprawy.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje czw7arty w7niosek komisyi, który 
opiew7a :

IV.
1) Sejm upoważnia Wydział krajo- 

w7y do objęcia im ieniem kraju akcyi 
pierwszeństw a przyszłego Tow arzystw a 
akcyjnego kolei z Krosna do Brzozowe 
w7 sumie nie w7yższej niż 1,175.000 K słowa
mi milion sto siedmdziesiąt pięć tysięcy ko
ron, ewentualnie w7razie ustalenia poro
zumień z c. k. Rządem sumy ogólnej ka
pitału w7yższej. niż w7 sprawmzdaniu po
dano, w7 sumie nie wyższej od 25% udziału 
w7raz z interesentam i przez wrpłatę za 
nie pełnej im iennej wartości z zasobów 
krajow7ego funduszu kolejow7ego, wzglę
dnie z funduszów uzyskanych przez za
ciągnięcie na ten cel pożyczki, a to pod 
w7a ru n k am i:

a) że w7płata na akcye pierw szeń
stwa, które kraj obejmie, nastąpi w7ten- 
cźas, gdy interesenci miejscowi uiszczą 
gotów7ką w7płatę na akcye zakładowe, a 
od gwarantujących ciał autonomicznych 
ich zobowiązania gwarancyjne oprocen
tow ania i um orzenia pewnej części za
kładowego kapitału akcyjnego będą pra- 
w7nie zabezpieczone;
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1)) że w arunki koncesyjne i posta
nowienia statutu przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego co do porządku użycia docho
dów kolei, ułożone będą w porozum ie
niu i przy współudziale W ydziału kra
jowego;

c) że W ydziałowi krajow em u bę
dzie zapewniony odpowiedni udział w za
rządzie Tow arzystw a akcyjnego kolei lo
kalnej Krosno-Brzozów ;

d) że budow a tej kolei, jakoteż do 
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane 
o ile możności w porozum ieniu z W y
działem krajow ym  i o ile możności 
z uwzględnieniem sił i dostawców kra
jowych, a w szczególności budow a kolei 
przeprowadzoną będzie na zasadzie ogra
niczonego lub publicznego zaproszenia 
do złożenia ofert.

2. Sejm upoważnia Wydział krajo
wy do zawarcia im ieniem kraju z kon- 
cesyonaryuszem kolei lokalnej Krosno- 
Brzozów, umowy, w której będą zastrze
żone wszystkie powyżej wymienione w a
runki udziału kraju w kapitale budowy 
tej kolei i w której będzie ustanowiony 
sposób i term iny wpłaty tego udziału.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Sprawozdawca p Głąbinski odczy
tuje piąty wniosek, który op iew a.

V.
1. Sejm upoważnia W ydział krajo

wy do objęcia imieniem kraju akcyi 
pierw szeństw a przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei z Przem yśla do Krasi
czyna w sumie nie wyższej niż 825.000 K, 
słowami ośmset dwadzieścia pięć tysięcy 
koron, przez wpłatę z a n ie  pełnej im ien
nej wartości z zasobów krajowego fun
duszu kolejowego, względnie z fundu
szów uzyskanych przez zaciągnięcie na 
ten cel pożyczki, a to pod w aru n k am i:

a) że w płata na akcye pierw szeń
stwa, które kraj obejmie, nastąpi w ten
czas, gdy interesenci miejscowi uiszczą 
gotówką wpłatę na akcye zakładowe, a

od gwarantujących ciał autonomicznych 
ich zobowiązania gwarancyjne, oprocen
tow ania i um orzenia pewnej części za
kładowego kapitału akcyjnego będą p ra
wnie zabezpieczone;

b) że w arunki koncesyjne i posta
nowienia statutu przyszłego Tow arzy
stwa akcyjnego co do porządku użycia 
dochodów kolei ułożone będą w poro
zumieniu i przy współudziale Wydziału 
krajow ego;

c) że W ydziałowi krajowem u bę
dzie zapewniony odpowiedni udział w za
rządzie Tow arzystw a akcyjnego kolei lo
kalnej Przemyśl-Krasiczyn ;

d) że budow a tej kolei, jakoteż do
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane 
o ile możności w porozum ieniu z W y
działem krajowym i o ile możności 
z uwzględnieniem sił i dostawców kra
jowych, a w szczególności budowra kolei 
przeprow adzoną będzie na zasadzie ogra
niczonego lub publicznego zaproszenia 
do złożenia ofert.

2. Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do zawrarcia im ieniem kraju z kon- 
cesyonaryuszem kolei lokalnej Przemyśl- 
Krasiczyn umowy, w której będą za
strzeżone wszystkie powyżej wymie
nione w arunki udziału kraju w kapitale 
budowy tej kolei i w której będzie usta
nowiony sposób i term iny wpłaty tego 
udziału.

Izba uchwTala powyższy wniosek 
bez rozpraw y.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje szósty wniosek komisyi, który 
opiewra :

VI.
1. Sejm upoważnia W ydział krajo

wy do objęcia im ieniem kraju akcyi 
pierw szeństwa przyszłego tow arzystw a 
akcyjnego kolei z Podhajec do W iśniow- 
czyka w sumie nie wyższej niż 762.500 K 
słówkami siedmset sześćdziesiąt dwa ty
sięcy pięćset koron, przez wpłatę za nie 
pełnej imiennej wartości z zasobów kra
jowego funduszu kolejowego, względnie 
z funduszów uzyskanych przez zaci4"
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gnięcie na ten cel pożyczki, a to pod 
w arunkam i:

a) że w płata na akcye pierw szeń
stwa, które kraj obejmie, nastąpi w ten
czas, gdy interesenci miejscowi uiszczą 
gotówką wpłatę na akcye zakładowe, 
a od gwarantujących ciał autonomicznych 
ich zobowiązania gwarancyjne oprocen
towania i um orzenia pewnej części za
kładowego kapitału akcyjnego będą p ra 
wnie zabezpieczone;

b) że w arunki koncesyjne i posta
nowienia statutu przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego co do porządku użycia docho
dów kolei ułożone będą w porozumieniu 
i przy współudziale W ydziału krajo
wego;

c) że W ydziałowi krajowem u bę
dzie zapewniony odpowiedni udział 
W zarządzie Tow arzystw a akcyjnego ko
lei lokalnej Podhajce-W iśniow czyk;

d) że budow a tej kolei, jakoteż do
stawy dla tej kolei i t. p. będą rozdane 
o ile możności w porozum ieniu z W y
działem krajow ym  i o ile możności 
z uwzględnieniem sił i dostawców kra
jowych, a w szczególności budow a kolei 
Przeprowadzoną będzie na zasadzie 
°graniczonego lub publicznego zaprosze- 
nm do złożenia ofert.

2. Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do zawarcia imieniem kiaju  z kon- 
cesyónaryuszem kolei lokalnej Podhajce- 
^ iśn iow czyk  umowy, w której będą 
zastrzeżone wszystkie powyżej wym ie
nione w arunki udziału kraju w kapitale

udowy tej kolei i w której będzie usta- 
n°wiony sposób i term iny w płaty tego 
11 działu.

3. Z powyższych upoważnień W y
dział krajowy może zrobić użytek i na 
ten wypadek, jeżeliby linia kolejowa 
'  l*odhajec do W iśniowczyka m iała być

udowana przez Towarzystwo akcyjne 
” olej lokalna Lw ów -Podhajee“.

Izba uchw ala powyższy wniosek 
ez rozprawy.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy- 
czytuje siódmy wniosek komisyi, który 
opiewa.

VII.
1. Sejm upoważnia W ydział krajowy 

do udzielenia imieniem k±aju dla nor
m alnotorow ej kolei lokalnej z Rzeszowa 
na Kolbuszowę do Niska na przeciąg 
czasu 75 lat, licząc od dnia uzyskania 
koncesyi, gwarancyi czystego dochodu 
potrzebnego do oprocentowania po naj
wyżej 5%, opłacania bankowego dodatku 
administracyjnego i um orzenia praw idło
wego pożyczki pierw szeństw a w sumie 
im iennej 5,400.000 słowami pięć milio
nów czterysta tysięcy koron, którą si^ 
m a zaciągnąć celem pokrycia części ko
sztów budowy tej kolei.

2. Gwarancya ta obowiązuje kraj 
w ten sposób, że jeżeli dochody kolei 
nie dosięgną gw arantow anej wysokości, 
brakująca reszta uzupełniona będzie z 
krajowego funduszu kolejowego.

Wpłacone przez fundusz kolejowy 
zaliczki gwarancyjne stanow ią bezpro
centowy dług przedsiębiorstwa kolejo
wego.

3. Upoważnienie pod 1) W ydziałowi 
krajow em u udzielone czyni się zależnem 
od spełnienia następujących w arunków  :

a) Wydział krajowy uzyska konce- 
syę na budowę i eksplotacyę norm alno
torowej kolei z Rzeszowa na Kolbuszo
wę do Niska.

b) Kapitał zakładowy norm alnoto
row ej kolej lokalnej z Rzeszowa na Kul- 
buszowę do Niska ustanowiony będzie 
w porozumieniu z W ydziałem krajow ym  
i nie będzie przekraczać imiennej sumy
9,300.000 kor.

c) Na kapitał akcyjny przyszłego 
Towarzystwa akcyjnego tej kolei wpłaci 
c. k. Skarb państw ow y 3,100.000 koron 
w term inie, który będzie ułożony w po
rozumieniu z Wydziałem krajow ym ; in
teresenci miejscowi zaś wpłacą 800.000

3
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Koron w terminach, które W ydział kra
jowy ustanowi.

W zamian za te udziały będą w y
dane w swoim czasie akcye zakładowe, 
którym  nie będą przysługiwać procenta 
interkalarne przez czas budow y

d) W arunki udzielenia koncesyi uło
żone będą w porozum ieniu i za w spół
udziałem Wydziału krajowego, przyczem 
W ydział krajowy m a baczyć, aby kolei 
lokalnej z Rzeszowa do Niska przyznane 
zostały przez c. k. Rząd w myśl ustaw y 
państwowej z dnia 8. sierpnia 1910. Dz.
u. p. Nr. 149, takie ulgi, ułatwienia i ko
rzyści, jakie według uznania W  ydziału 
Krajowego są potrzebne i wskazane.

e) Wydział krajowy zawrze z przy- 
szłem Tow arzystwem  akcyjnem kolei lo
kalnej z Rzeszowa do Niska um owę gwa
rancyjną, w której zastrzeżony będzie 
W ydziałowi krajowem u bezpośredni 
w pływ  na rozdanie budowy, przeprow a
dzenie budowy, zaciągnięcie pożyczki 
pierwszeństwa, spraw y finansowe i wo- 
góle zarząd kolei, względnie Tow arzy
stw a kolejowego, jak również ułożenie 
taryf przewozowych.

f) Rozdział dochodów przyszłego 
Tow arzystw a kolejowego ustanowiony 
będzie za zatwierdzeniem W ydziału k ra
jowego ; w szczególności z dochodów ko
lei m ają być pokryte wydatki w nastę
pującym po rząd k u :

1) Koszta ruchu i adm inistracji To
warzystwa.

2) Raty roczne pożyczki pierwszeń
stwa.

3) Zwrot dopłat krajowego fundu
szu kolejowego z tytułu gwarancyi do
chodów.

4) Umorzenie akcyi zakładowych.

5) Dywidenda od nieumorzonych 
akcyi zakładow ych.

g) W ydział krajowy przeprow adzi 
rokow ania w spraw ie w arunków, pod

którym i obejmie c k. Zarząd kolei pań
stwowych prow adzenie ruchu na kolei 
lokalnej z Rzeszowa do Niska. Jeżeliby 
porozum ienie w tym  względzie między 
Wydziałem krajow ym  a c. k. Zarządem 
kolei państw ow ych nie przyszło do skut
ku, ustanowienie zaiządu ruchu na tej 
kolei zależeć będzie od postanowienia 
Wydziału krajowego.

h) Statut przyszłego Towarzystwa 
akcyjnego kolei lokalnej z Rzeszowa do 
Niska ułożony będzie w porozumieniu 
z W ydziałem krajow ym  tak, aby zapew7- 
nić dla kraju należyty wpływ w zarzą
dzie Towarzystwa.

Izba uchwala pawyższy wniosek 
bez rozprawy.

Uchwaliwszy następnie na w niosek 
sekretarza p. Urbańskiego, przystąpić do 
trzeciego czytania tej uchwały bez czyta
nia, przyjm uje Izba powyższą uchwałę 
w trzeciem czy łamu bez czytania.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy- 
tuieósm y wniosek komisyi, który opiewa:

VIII.

1. Sejm upoważnia Wydział krajowy 
do udzielenia imieniem kraju dla nor
malnotorow ej kolei lokalnej ze Starego 
Sącza do Szczawnicy na przeciąg czasu 
75 lat, licząc od dnia uzyskania konce- 
syi, gwarancyi czystego dochodu potrze
bnego do oprocentowania po najwyżej 
5%, opłacania bankowego dodatku adm i
nistracyjnego i um orzenia prawidłowego 
pożyczki pierwszeństw a w sumie imien
nej 4,500.000 K słowami cztery miliony 
pięćset tysięcy koron, którą się ma za
ciągnąć celem pokrycia części kosztów 
budowy tej kolei.

2. Gwarancya ta obowiązuje kraj 
w ten sposób, że jeżeli dochody kolei 
nie dosięgną gw arantow anej wysokości,
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brakująca reszta uzupełniona będzie 
z krajowego funduszu kolejowego.

3. Upoważnienie pod 1) W ydziałowi 
krajow em u udzielone czyni się zależnem 
od spełnienia następujących w aru n k ó w :

a) W ydział krajowy uzyska koncesyę 
na budowę i eksploatacyę norm alnoto
rowej kolei ze Starego Sącza do Szcza
wnicy.

b) Kapitał zakładowy norm alnotoro
wej kolei lokalnej ze Starego Sącza do 
Szczawnicy ustanowiony będzie w poro 
zumieniu z W ydziałem krajowym i nie 
będzie przekraczać imiennej sumy
9,500.000 Koron.

c) na kapitał akcyjny przyszłego To
warzystwa akcyjnego tej kolei wpłaci 
c. k. Skarb państw ow y 4,500.000 koron 
w terminie, który będzie ułożony w po
rozumieniu z Wydziałem krajow ym ; in
teresenci miejscowi zaś wpłacą 500.000 
koron w term inach, które Wydział kra
jowi ustanowi.

W zamian za te udziały będą wy
dane w swoim czasie akcye zakładowe, 
k-tór ymj nie będą przysługiwać procenta i  

interkalarne przez czas budowy.

d) W arunki udzielenia koncesyi uło
żone będą w porozum ieniu i za w spół
udziałem Wydziału krajowego, przyczem 
Wydział krajowy ma baczyć, aby kolei 
lokalnej ze Starego Sącza do Szczawnicy 
przyznane zostały przez c. k. Rząd 
vv myśl ustawy państwowej z dnia 8. 
sierpnia 1910. Dz. u. p. Nr. 149 takie 
ulgi, ułatwienia i korzyści, jakie według 
uznania Wydziału kraju wego są po
trzebne i'w skazane.

e) W ydział krajowy zawrze z przy- 
szłem Towarzystwem  akcyjnem kolei lo
kalnej ze Starego Sącza do Szczawnicy 
Utuowę gwarancyjną, w której zatrzeżo- 
ny będzie W ydziałowi krajow em u bez
pośredni wpływ  na rozdanie budowy, 
Przeprowadzenie budowy, zaciągnięcie 
Pożyczki pierwszeństwa, sprńwy finanso
we i wogóle zarząd kolei, względnie To

warzystwa kolejowego, jaK również uło
żenie taryf przewozowych.

f) Rozdział dochodów przyszłego 
Tow arzystwa kolejowego ustanowiony 
będzie za zatwierdzeniem Wydziału kra
jowego ; w szczególności z dochodów ko
lei mają być pokryte wydatki w nastę
pującym porządku :

1) Koszta ruchu i adm inislracyl To
warzystwa.

2) Raty roczne pożyczki pierwszeń
stwa.

3) Zwrot dopłat krajowego funduszu 
kolejowego z tytułu gwarancyi dochodów.

4) Umorzenie akcyi zakładowych.

5) Dywidenda od nieumorzonych 
akcyi zakładowych.

g) Wydział krajowcy przeprow adzi 
rokow ania w spraw ie w arunków, pod 
którym i obejmie c. k Zarząd kolei pań
stwowych prowadzenie ruchu na kolei 
lokalnej ze Starego Sącza do Szczawni
cy. Jeżeliby porozumienie w7 tym wzglę
dzie między Wydziałem krajowym a c. k 
Zarządem kolei państw ow ych nie przy
szło. do skutku, ustanowienie , Zarządu 
ruchu na tej kolei zależeć będzie od po
stanowienia Wydziału krajowego.

h) Statut przyszłego Tow arzystw a 
akcyjnego kolei lokalnej ze Starego Są
cza do Szczawnicy ułożony będzie w po
rozum ieniu z Wydziałem krajowym  tak, 
aby zapewnić dla kraju należyty wpływ 
w zarządzie Towarzystwa.

Izba uchwala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sekretarza p. Urbańskiego przystąpić do 
trzeciego czytania tej uchwały bez czyta
nia, przyjm uje Izba powyższą uchwałę 
w trzeciem czytaniu bez czytania.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje dziewiąty wniosek komisyi, który 
opiewa :
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IX.

1) Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do udzielenia imieniem kraju dla nor
m alnotorowej kolei lokalnej z Kołomyi 
na Kossów do Kut na przeciąg czasu 75 
lat, licząc od dnia uzyskania koncesyi, 
gwarancyi czystego dochodu potrzebnego 
do oprocentowania po najwyżej 5% opła
cania bankowego dodatku adm inistracyj
nego i um orzenia prawidłowego pożycz
ki pierw szeństw a w sumie im iennej
5.450.000 K., słowami pięć milionów 
czterysta pięćdziesiąt tysięcy koron, któ
rą  się m a zaciągnąć, celem pokrycia czę
ści kosztów budowy tej kolei.

2) Gwarancya ta obowiązuje kraj 
w ten sposób, że jeżeli dochody kolei nie 
dosięgną gwarantow anej wysokości, b ra
kująca teszta uzupełniona będzie z kra
jowego funduszu kolejowego.

W płacone przez fundusz kolejowy 
zaliczki gwarancyjne stanow ią bezpro
centowy dług przedsiębiorstw a kolejo
wego.

3) Upoważnienie pod 1) Wydziało
wi krajow em u udzielone czyni się zależ- 
nem od spełnienia następujących w a
runków  :

a) Wydział krajowy uzyska konce- 
syę na budow ę i eksploatacyę norm alno
torow ej kolei z Kołomyi na Kosów do 
Kut.

b) Kapitał zakładowy norm alnoto
rowej kolei lokalnej z Kołomyi na Ko
sów do Kut ustanowiony będzie w po
rozum ieniu z W ydziałem krajow ym  i 
nie będzie przekraczać imiennej sumy
10.900.000 koron.

c) Na kapitał akcyjny przyszłego 
Tow arzystw a akcyjnego tej kolei wpłaci 
c. k. Skarb państw ow y 4,950.000 koron 
w term inie, który będzie ułożony w po
rozum ieniu z W ydziałem krajow jTm ; in 
teresenci miejscowi zaś w płacą 500.000 
koron w term inach, które Wydział kra
jowy ustanowi.

W  zamian za te udziały bedą w y
dane w swoim czasie akcye zakładowe, 
którym  nie będą przysługiwać procenta 
interkalarne przez czas budowy.

d) W arunki udzielenia koncesyi uło
żone będą w porozum ieniu i za w spół
udziałem W ydziału krajowego, przyczem 
Wydział krajowy m a baczyć, aby kolei 
lokalnej z Kołom)_i na Kosów do Kut 
przyznane zostały przez c. k. Rząd 
w myśl ustawy państwowej z dnia 8. 
sierpnia 1910 L>z. u. p. Nr. 149 takie 
ulgi, ułatw ienia i korzyści, jakie według 
uznania Wydziału krajowego są potrze
bne i wskazane.

e) W ydział krajow y zawrze z przy- 
szłem Towarzystw em  akcyjnem kolei lo
kalnej z Kołomyi na Kosów do Kut 
umowę gwarancyjną, w której zastrze
żony będzie W ydziałowi krajow em n bez
pośredni wpływ  na rozdanie budowy, 
przeprow adzenie budowy, zaciągnięcie 
pożyczki pierwszeństwa, spraw y finan
sowe i w ogóle zarząd kolei, względnie 
Tow arzystwa kolejowego jak również 
ułożenie taryf przewozowych

f) Rozdział dochodów przyszłego 
Tow arzystw a kolejowego ustanowiony 
będzie za zatwierdzę; Lem W ydziału kra
jowego ; w szczególności z dochodów 
kolei mają być pokryte wydatki w na
stępującym porządku :

1. koszta ruchu i adm inistracyi To
warzystwa,

2. raty roczne pożyczki pierw szeń
stwa,

3. zw rot dopłat krajowego funduszu 
kolejowego z tytułu gw arancyi docho
dów,

4. umorzenie akcyi zakładowych,
5. dyw idenda od nieumorzonych 

akcyi zakładowych.

g) W ydział krajuwy przeprowadzi 
rokow ania w spraw ie w arunków , pod 
którym i obejmie c. k. Zarząd kolei pań
stwowych prowadzenie ruchu na kolei 
lokalnej z Kołomyi na Kosów do Kut. 
Jeżeliby porozum ienie w tym  względzie



miedzy Wydziałem krajow ym  a c. k. 
Zarządem kolei państw ow ych nie przy
szło do skutku, ustanowienie zarządu ru 
chu na tej kolei zależeć będzie od po
stanowienia Wydziału krajowego.

h) Statut przyszłego Tow arzystw a 
akcyjnego kolei lokalnej z Kołomyi na 
Kosów do Kut ułożony będzie w poro
zumieniu z Wydziałem krajow ym  tak, 
aby zapewnić dla kraju należyty wpływ 
w zarządzie Towarzystwa.

Izba uchwala powyższy wniosek 
Lez rozprawy.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sekretarza p. Urbańskiego przystąpić do 
trzeciego czytania tej uchwały bez czy
tania, przy pnuje Izba powyższą uchwałę 
w trzeciem czytaniu bez czytania.

Sprawozdawca p. Głąoinski odczy
tuje dziesiąty w niosek komisyi, który 
o p iew a :

X.

Gdy po myśli dokum entu koncesyjne
go z 15. grudnia 1885 Dz. u. p. Nr. 11 z r. 
1886 Tow arzystw o kołomyjskich kolei 
lokalnych nie może być zmuszone do 
wykonania nadanego mu tym dokum en
tem koncesyjnym praw a budowy i eks- 
pioatacyi odgałęzienia kolejowego do 
Jabłonowa i gdy z tego powodu połą
czenie kolejowe tej miejscowości, a w na
stępstwie pow iatu kosowskiego z Koło
myją mimo pilnej ekonomicznej potrze
by aż do r. 1975 nie mogłoby być urze
czywistnione, gdy nadto Towarzystwo 
kołomyjskich kolei lokalnych rości sobie 
praw o do odszkodowania za ewentualne 
odstąpienie od tego praw a, mimo braku 
rzeczowej podstawy, — Sejm wzywa 
c. k. Rząd wobec powyższego postano
wienia dokum entu koncesyjnego w yda
nego z pominięciem postanowienia § 5. 
ustawy o koncesyonowaniu kolei żela
znych z 14. w rześnia 1854 Dz. u. p. Nr. 
238, aby spowodował usunięcie wszelkich 
przeszkód wywołanych powyższem po
stanowieniem dokum entu koncesyjnego 
w zrealizowaniu przez Wydział krajowy

Protokół 6 posiedzenia

projektwwanej kolei lokalnej z Kołomyi 
na Kosów do Kut.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tał jedenasty wniosek komisyi, który o- 
p ie w a :

XI.
1. Sejm upoważnia Wydział krajowy 

do udzielenia imieniem kraju Tow arzy
stwu akcyjnemu „Kolej lokalna Borki 
wiclkie-Grzymałów" podwyższenia przy
znanej na podstaw ie uchwały Sejmu z 8. 
lutego 1895, r. zatwierdzonej Najwyższem 
postanowieniem  z 5. stycznia 1896, gwa
rancyi dochodów tej kolei na przeciąg 
czasu do końca roku 1968 do tej wyso
kości, jaka jest potrzebna do oprocento
wania po najwyżej 5% opłacania banko
wego dodatku administracyjnego i um o
rzenia prawidłowego do końca r. 1968 
pożyczki w sumie im iennej nie wyższej 
niż 170.000 K. słowami sto siedmdziesiąt 
tysięcy koron, a to po opłaceniu z do
chodów kolei rat pożyczki pierwszeń
stwa zaciągniętej w pierw otnej kwocie
1,200.000 K. i pożyczki gotówkowej za
ciągniętej w pierw otnej kwocie 100.000 K. 
na podstaw ie uchwały Sejmu z dnia 30. 
września 1907 r.

2) Sejm czyni zależnem przyznanie 
tego podwyższenia gwarancyi dochodów 
od następujących w arunków  :

a) Fundusz uzyskany z tej pożyczki 
użyty będzie na budowę toru dowozo
wego ze stacyi kolejowej Grzymałów do 
miasta Grzymałowa i na założenie tamże 
ładowni — pod bezpośrednią ingerencyą 
Wydziału krajowego.

b) na częściowe pokrycie kosztów 
budow y toru dowozowego użyte będą 
czyste zyski kolei lokalnej Borki wielkie- 
Grzymałów zała ta  1912 i następne w kwo
cie ustalić się mającej przez Wydział 
krajowy w porozum teniu z c. k. Rzą
dem ; następnie na częściowe pokrycie 
tych kosztów wpłacą interesenci miej
scowi kwotę 10.000 K słowami dziesięć 
tysięcy koron w gotówce i odstąpią po
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trzebny grunt pod budowę w artości 
około 10.000 koron słowami dziesięć ty
sięcy koron.

c) W ydział krajow y przystąpi do bu
dowy toru dowozowego i do zrealizo
wania pożyczki dopiero w chwili, gdy 
udział interesentów  miejscowych będzie 
w całości w* gotówee wpłacony, a grunty 
oddane w fizyczne posiadanie.

d) Po ostatecznem zamknięciu ra
chunku budowy toru dowozowego ustali 
W ydział krajow y wysokość pożyczki do 
kwoty rzeczywistych kosztów budoWy, 
zredukowanych o wpłacony udział inte
resentów  i o kwotę, którą pokryto z czy - 
stych zysków kolei.

e) Towarzystwo kolejowe zezna 
skrypt dłużny według wzoru udzielonego 
przez W ydział krajowy w formie aktu 
notaryalnego z praw em  egzekucyi i  § 3 
ustawy z 25. lipca 1871 Dz. u. p. Nr. 75.

f) W ydział krajowy ustanow i w po
rozum ieniu z c. k. Rządem w arunki 
w płaty udziałów interesentów miejsco
wych uiszczonych w gotówce lub też 
w gruntach.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sekretarza p. Urbańskiego przystąpić do 
trzeciego czytania tej uchwały bez czy
tania, przyjm uje Izba powyższą uchwałę 
w trzeciem czytaniu bez czytania.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje dwunasty wniosek komisyi, który 
o p iew a :

XII.
O ileby według uznania Wydziału 

krajowego zachodziła potrzeba zamiast 
wpłaty na akcye zakładowe przyszłych 
Tow arzystw  kotei lokalnych

W ieliczka- Myślenice - Mszana dolna,
Brzozów-Krosno.
Przemyśl-Krasiczyn,
Podhajce-W iśniowczyk,
Rzeszów-Nisko,
Stary Sącz-Szczawnica i

Kołomyja-Kosów-Kuty, przyjąć gwaran- 
cyę interesowanych ciał autonomicznych, 
oprocentowania i um orzenia pewnej czę
ści kapitału zakładowego, Sejm upow a
żnia Wydział krajow y do objęcia w ich 
miejsce odpowiedniej liczby akcyi zakła
dowych, w płacenia na nie w pełnej 
im iennej wartości i pokrycia tego wy
datku z zasobów krajowego funduszu 
kolejowego lub z funduszów uzyskanych 
przez zaciągnięcie aa tea cel pożyczki. 
Dla zabezpieczenia funduszu kolejowego 
od wszelkich strat z tego powodu zawrze 
poprzód W ydział krajowy stosowne 
umowy z gw arantują^em i ciałami aute- 
nomicznemi.

Izba uchw ala powyższy wniosek bez 
rozprawy.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje trzynasty wniosek komisyi, który 
opiewa .

XIII.

1. Zmieniając częściowo postanowie
nia uchwały z 8. m arca 1907, Sejm upo
ważnia Wydział krajowy do udzielenia 
imieniem kraju dla kolei lokalnej Lwów- 
Stojanów, będącej przedm iotem doku
m entu koncesyjnego z dnia 23. marca 
1908. Dz. u. p. Nr. 58. na przeciąg cza
su do końca roku 1983 gwarancyi czy
stego dochodu potrzebnego do oprocen
towania najwyżej po pięć od sta rocznie 
(5%), opłacania bankowego dodatku ad
ministracyjnego i umorzenia praw idło
wego pożyczki pierwszeństwa, którą za
ciągnie Towarzystwo akcyjne „Kolej lo
kalna Lw ów -Stojanów “ w sumie imien
nej nie wyższej, niż 6,480.000 K, celem 
spłacenia pierw otnie w tej sumie zacią
gniętej pożyczki pierwszeństwa. W arunki 
tej podwyższonej gwarancyi kraju i za
ciągnięcia 5% pożyczki pierw szeństwa ja- 
koteż spłaty pierw otnej 4°/0 pożyczki pier- 
szeństwa ustanowi Wydział krajowy.

2. Zmieniając częściowo postanowie
nia uchwały z 8. m arca 1907, Sejm upO' 
ważnia Wydział krajowy do udzielenia 
imieniem kraiu dla kolei lokalnej Mu
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szyna-Krynica, będącej przedm iotem do
kumentu koncesyjnego z dnia 20. w rze
śnia 1909. Dz. u. p. Nr. 147, na przeciąg 
czasu do końca 1983 roku gwarancyi 
czystego dochodu potrzebnego do opio 
centowania najwyżej po pięć od sta ro 
cznie (5%), opłacania bankowego dodatku 
administracyjnego i umorzenia praw idło
wego pożyczki pierwszeństwa, którą za
ciągnie Towarzystwo akcyjne „Kolej lo
kalna M uszyna-Krynica“ w sumie im ien
nej nie wyższej, niż 750.000 Iv celem spła
cenia pierw otnie w tej sumie zaciągnię
tej pożyczki pierwszeństwa. W arunki tej 
podwyższonej gwarancyi kraju i zacią
gnięcie 5% pożyczki pierw szeństw a jako
też spłaty pierw otnej 4nó pożyczki pierw - 
szeństwa ustanowi W ydział krajowy.

Zmieniając częściowo postanowienia 
uchwały z 8 m arca 1907, Sejm upoważnia 
Wydział krajowy do udzielenia imieniem 
kcaju dla kolei lokalnej Drohobycz- 
tfiiskawiec, będącej przedm iotem doku
mentu koncesyjnego z dnia 25 sierpnia 
1910. Dz. u. p. Nr. 160, na przeciąg cza- 
su do końca 1983 r  gwarancyi czystego 
dochodu potrzebnego do oprocentowania 
najwyżej po pięć od sta rocznie (5%), 
°płacania bankowego dodatku adm ini
stracyjnego i um orzenia prawidłowego 
Pożyczki pierwszeństwa, którą zaciągnie 

oncesyonaryusz względnie Towarzystwo 
akcyjne „Kolej lokalna D rohobycz-Tru- 
3kawiec“ w sumie imiennej nie wyższej 
mz 850.000 koron, celem spłacenia pier
wotnie w tej snmie zaciągniętej pożyczki 
Pierwszeństwa. W arunki tej podwyższo- 
nei gwarancyi kraju i zaciągnięcia 5%-wej 
Ppżyczki pierwszeństwa, jakoteż spłaty 
Plerwotnej 4% pożyczki pierw szeństwa 
Ustanowi Wydział krajowy.

4. Z upoważnień udzielonych w po-
yzszych uchwałach pod 1 - 3  w spjfa-

Wie podwyższenia gwarancyi dochodów
° et lokalnych Lwów-Stojanów, Mu-
yna-Krynica i Drohobycz-Truskawiec,

yni Wydział krajowy użytek według
g° uznania i w chwili, jaką uzna za 

st°sowną.

Izba uchw ala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sekretarza p. Urbańskiego przystąpić do 
trzeciego czytania tej uchwały bez czy
tania, przyjm uje Izba powyższą uchwałę 
w trzeciem czytaniu bez czytania.

Sprawozdawca p. (Iłąbiński odczy
tuje czternasty wniosek komisyi, który 
opiewa:

XIV.
Sejm upoważnia Wydział krajowy 

do podjęcia starań o przem ianę towa
rzystwa akcyjnego kolei lokalnej Łup- 
ków-Cisna na Spółkę o ograniczonej od
powiedzialności członków po myśli u- 
stawy z 6 m arca 1906. Nr. 58. Dz. p. p. 
i do przystąpienia imieniem kraju do 
tej Spółki z przypadającą na akcye fun
duszu krajowego częścią majątku towa
rzystw a akcyjnego z tem zastrzeżeniem, 
że temu udziałowi funduszu krajowego, 
jakoteż W ydziałowi krajowem u będą 
w umowie spółkowej przyznane wszyst
kie praw a, jakie obecnie służą akcyom 
pierw szeństwa po myśli statutu Tow a
rzystwa akcyjnego „kolej miejscowa 
Łupków -Cisna“.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje piętnasty wniosek komisyi, który 
opiewa (

XV.
Sejm w yraża żal z tego powodu, 

że w piojekcie rządowym kolei lokal
nych kraj nasz nie został dostatecznie 
uwzględnionym i że niektóre koleje w a
żne dla całego kraju nie będące z swej 
natury lokalnemi, lecz ogólno-krajowemi, 
bądź zupełnie nie zostały program em  
objęte, bądź też tylko w częściowych 
przestrzeniach, n. p. kolej z Przem yśla 
do Krosna, ze Starego Sącza do Nowego 
Targu, z Podhajec do Trem bow li (De- 
reniówka). Sejm wzywa c. k. Rząd, aby 
projekt budowy kolei w powyższym kie
runku uzupełnił, a w szczególności aby
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dłuższe arterye komunikacyjne budował 
jako koleje państwowe, aby term in bu
dowy projektowanych kolei do sześciu 
iat SKrócił i aby w najbliższym czasie 
zapewnił budowę całej linii kolejowej 
z Przem yśla do Krosna, z Podhajec do 
Dereniówki lub Trem bowli, ze Starego 
Sącza do Nowego Targu, niemniej od
nogi kolei z Rymanowa do Rymanowa 
Zdroju i kolei potrzebnej dla eksploata- 
cyi granitu w Tatrach. Sejm w zyw ać, k. 
Rząd, aby przygotowane już linie kolei 
lokalnych w Galicyi, zalecone uchw ała
mi sejmowemi jako potrzebne i użyte
czne, jak koleje lokalne z Żółkwi do Kry- 
stynopola, z Lubaczowa do Ciesź.anowa, 
Poihajce-Buczacz, w jak najkrótszym 
czasie objął progi amem budowy i po
trzebne kredyty na wygotowanie pla
nów szczegółów)ch wszystkich powyż
szych linij kolejowych wstaw ił do obec
nie wniesionego program u budow y kolei 
lokalnych.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozprawy.
Marszałek wzywa sekretarza p. Urbań
skiego do kolejnego odezytania posta
wionych w czasie rozpraw y ogólnej re- 
zolucyj.

Sekretarz odczytuje dwie rezolucye 
p. Załozieckiego, które opiewają:

I. Sejm raczy do wniesionego pro 
jektu ustawy budowy kolei lokalnych 
w stawić żądanie budow y:

1) linii Podhajce-Buczacz z możli- 
wem przedłużeniem do Kołomyi,

2) przedłużenie linii Kołomyja-Ko- 
sów-Kuly do Żabiego.

II. Sejm raczy uchwalić, ażeby w na
stępnym  program ie budowy kolei uwzglę
dnić przedewszystkiem linie we W scho
dniej Galicyi, upośledzonej pod tym 
względem.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadczenia 
się na powyższe rezolucye.

Przem awia p. Głąbiński i wnosi na 
przekazanie powyższych rezolucyi komi
syi kolejowej.

Izba uchwala powyższy wniosek 
sprawozdawcy bez rozpraw ).

Sekretarz p. Urbański odczytuje 
pierw szą rezolucyę p. Burzyńskiego, któ
ra  op iew a:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
I. Sejm uznaje połączenie kolejowe 

Buczacz-Potok złoty, Obertyn do rI urKi 
(pod Kołomyją) za użyteczne i potrzebne 
w interesie kraju.

II. Sejm wzywa Wydział krajowy 
do w ypracow ania generalnego projektu 
dla tego kolejowego połączenia.

III. Sejm upoważnia Wydział krajo
wy do zaliczenia na koszta w ypracow a
nia powyższego generalnego projektu 
z funduszu krajowego kolejowego po
trzebnych środków z zastrzeżeniem zw ro
tu zaliczonych kwot z ustanowić się m a
jącego funduszu budowy tej kolei.

Marszałek udziela głosu sprawo
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższą rezolucyę.

Przem aw ia spraw ozdaw ca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem po
wyższej rezoluc)i p. Burzyńskiego.

Izba uchwala powyższą rezolucyę p. 
Burzyńskiego bez rozprawy.

Sekretarz p. Urbański odczytuje 
drugą rezolucyę p. Burzyńskiego, która 
opiewa :

Wysoki Sejm raczy uchw alić-
a) W zywa się c. k. Rząd, aby bu

dowę kolei Podhajce-Buczacz objął bie
żącym program em  budowy kolei lokal
nych.

Marszałek udziela głosu spi awo- 
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadczenia 
się na powyższą rezolucyę.

Przem a^ ia sprawozdawca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem po
wyższej rezolucyi p. Burzyńskiego, z do
daniem jednak słów : „o ile możności"-

Izba uchwala powyższą rezolucyę p- 
Burzyńskiego z dodaniem słów „o ile 
możności11.
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Sekretarz p. Urbański odczytuje trz e 
cią rezolucyę p. Burzyńskiego, która 
opiew a;

C. Wysoki Sejm raczy uchw alić;

Sejm poleca Wy działo »vi krajow e
mu, aby przeprowadził dochodzenia ko- 
Oiercyalne i techniczne i zbadał potrzebę 
1 użyteczność połączenia kolejowego Bu- 
czacz- Jazłowiec- Dż\\’i n iacz-(Za 1 eszczyki).

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższą rezolucyę.

Przem awia spraw ozdaw ca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem 
*ei rezolucyi.

Izba uchwalą powyższą rezolucyę 
P Burzyńskiego bez rozprawy.

Sekretarz p. Urbański odczytuje 
pierwszą rezolucyę p. Stapińskiego, która 
°p iew a:

Wysoki Sejm raczy uchw alić;
Sejm królestwa Galicyi wzywa c. k. 

^ ząd, aby nie dopuścił do zabezpieczenia 
budowy kolei bośniackich tak długo,

przedtem budowa kolei lokalnych, 
vv szczególności w Galicyi będzie zabez- 
PJeczona zupełnie, także pod względem 
budżetowym.

Marszałek udziela głosu spraw o- 
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze- 
nia się na powyższą rezolucyę.

Przemawia sprawozdawca p. Głą- 
uski i oświadcza się za przekazaniem 

el r ezolucyi komisyi kolejowej.

Przemawia p. Stapiński.

JjP ^ rzem awia sprawozdawca p. Głą-

la zam knięciu rozpraw y uchwa-
Przekazanie powyższej rezolucyi p. 

aPińskiego kornisyi kolejowej.
Sekretarz p. Urbański odczytuje dru- 

4 rezolucyę p. Stapińskiego, która 
°p iew a:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm wzywa c. k Rząd, aby zabez

pieczył w drodze wdaściwej budowę ko ■ 
lei Krosno-Brzozów już w roku 1914.

Marszałek udziela głosu spraw o- 
wozdawcy p. Głąbińskiemu do oświad
czenia się na powyższą rezolucyę.

Przem awia sprawozdawca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem po
wyższej rezolucyi.

Izba uchwala powyższą rezolucyę 
p. Stapińskiego, bez rozprawy.

Sekretarz p. Urbański, odczytuje 
pierwszą rezolucyę p. Okuniewskiego, 
która op iew a:

W zywa się Rząd, aby postarał się 
o złączenie wschodnio-galicyjskiej kolei, 
k tóra kończy się w Iwamu Pustem, z bu- 
kowińskiemi kolejami, a to ze stacyą 
w Samuszynie, która obecnie m a się bu
dować.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadczenia 
się na powyższą rezolucyę.

Przem awia sprawozdawca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem po 
wryższej rezolucyi.

Izba uchwala powyższą rezolucyę p. 
Okuniewskiego bez rozprawy.

Sekretarz p. Urbański odczytuje d ru
gą rezolucyę p. Okuniewskiego, która 
o p iew a :

Wzywa się Wydział krajowy, żeby 
budując obecnie koleje żelazne według 
projektu rządowego, uwzględniał równo
m iernie zachodnią i w schodnią Galicyę, 
w pierwszym rzędzie kolej lokalną Ko- 
lomyja-Kosów-Kuty, i żeby w najbliż
szym czasie sporządził specyalny projekt 
kolei kołom yja-Kosów-Kuty i przystą
pi! do budowy tejże kulei.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższą rezolucyę.

Przem awia spraw ozdaw ca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem pp-



wyższej rezolucyi, z opuszczeniem jed
nak słów : „w pierwszym rzędzie kolej 
lokalną Kołomyja-Kosów-Kufy“.

P. Okuniewski oświadcza, że cofa te 
słow a: ,w  pierwszym rzędzie kolej lo
kalną Kołomyja-Kosó w-Kuty “.

Izba uchwala powyższą rezolucyę p. 
Okuniewskiego w brzmieniu propono- 
wanem  przez sprawozdawcę p. Głąbiń- 
skiego, to jest z opuszczeniem s łó w : 
„w pierwszym rzędzie kolej lokalną Ko- 
łom yja-Kosów-Kuty“.

Sekretarz p. Urbański odczytuje re
zolucyę p. Okonia, która opiewa:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sejm wzywa Rząd, by term in bu
dowy kolei lokalnych skrócono z lat 
sześciu do czterech a linię Rzeszów-Ni- 
sko postawiono na pierwszem miejscu 
przed wszystkiemi.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższą rezolucyę.

Przem awia spraw ozdaw ca p. Głą- 
biński i oświadcza się za przekazaniem 
powyższej rezolucyi komisyi kolejo
wej, na co się wnioskodawca p. Okoń 
zgadza.

Izba uchwala przekazanie powyższej 
rezolucyi p. Okonia komisyi kolejowej.

Sekretarz p. Urbański odczytuje trzy 
rezolucye p. Lisiewicza, które op iew ają:

1. Sejm poleca W ydziałowi krajo
wemu, aby zdał szczegółowo i krytycznie 
oświetlone sprawozdanie z dotychczaso
wych wyników i akcyi na polu kolejni
ctwa krajowego od początku całej akcyi 
i przedstawił program  tej akcyi na 
dłuższy okres czasu z góry (n. p. 15 lat)

2. Sejm wzywa Rząd, aby projekty 
szczegółowe kolei częściowo tylko obe
cnie budowanych, w całości kosztem 
państw a w ypracow ać polecił.

3. Sejm poleca W ydziałowi krajo
wemu, aby projekt kolei dla eksploata-
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cyi granitu w Tatrach bezzwłocznie 
przygotował.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższe rozolucye.

Przem awia sprawozdawca p. Głą- 
biński i oświadcza się za przekazaniem 
pierwszej rezolucyi komisyi kolejowej, a 
za jwzyjęciem drugiej i trzeciej rezolucyi 
p. Lisiewicza.

Przem awia p. Lisiewicz i zgadza 
się z wnioskiem sprawozdawcy p. Głą- 
bińskiego.

Izba uchwala wniosek sprawozda
wcy ]). Głąbińskiego, przekazując pier
wszą rezolucyę p. Lisiewicza komisyi 
kolejowej, a przyjm ując drugą i trzecią..

Sekretarz p. Urbański odczytuje re
zolucyę członka Sejmu p. Stanisława 
Starzyńskiego, która o p iew a :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Wzywa się c. k. Rząd, ażeby bu
dowę kolei lokalnej Żółkiew-Krystyno- 
pol objął najbliższym program em  budo- 
wy kolei lokalnych

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższą rezolucyę.

Przem awia sprawozdawca p. Głą- 
biński i oświadcza się za przyjęciem po
wyższej rezolucyi.

Izba uchwala powyższą rezolucyę 
p. Stanisława Starzyńskiego.

Sekretarz p. Urbański odczytuje re
zolucyę p. Biesiadeckiego, która o p iew a:

W zywa się W ydział krajoww, żeby 
w najbliższym czasie wziął pod uwagę 
budow ę linii kolejowej Kałusz-Busk.

Marszałek udziela głosu sprawozda
wcy p. Głąbińskiemu do oświadczenia 
się na powyższą rezolucyę.

Przem aw ia sprawozdawca p. Głą- 
biński i oświadcza się za przyjęciem po
wyższej rezoiucyi.

' dnia 23. lutego 1914.



ProtoKÓł 6 posiedzenia z dnia 23. lutego 1914. 27

Izba uchw ala powyższą rezolucyę 
P- Biesiadeckiego.

Sekretarz p. Urbański odczytuje 
trzy rezolucye p. Trylowskiego, które 
opiew ają:

I. W zywa się c. k. Rząd, aby suro
wo przestrzegał zasadę rów noupraw nienia 
językowego na wszystkich wschodnio- 
gulicyjskich kolejach, przyczem specyal- 
nie zwraca się uwagę c. k. Rządu na 
nieprawidłowości panujące w tym kie
runku na szlaku LwówT-Podwołoczvska 
1 na głównym dworcu we Lwowie.

II. W zywa się W ydział krajowy, 
ażeby użył wszelkiego przysługującego 
mu wypływu, ażeby budow a kolei żela
znej Koiomyja-Kuty została jak najprę
dzej przeprow adzoną i aby zostało 
Wybudowraue dalsze połączenie z Kut do 
Uścieryk oraz z Uścieryk przez Żabie do 
Worochty.

III. Wzywra się c. k. Rząd i Wydział 
krajowy, aby na wwpadek, jeżeli c. k. 
Ministeistwm rolnictw a udzieli „Galicyj- 
skiej Spółce dla przem ysłu leśnego“ (de 
Iaeto*księciu Kazimierzowi Lubom irskie
mu) koncesyę na prowadzenie wolnego 
spławu na obu Czeremoszach, z całą 
energią pilnow ał dotrzym ania w arunków  
koncesyi, gdyż w przeciwnym wypadku 
nie tjdko kolej żelazna na Czeremoszu 
między W yżnicą a Kutami byłaby zagro- 
z°ną ]ecz [ budowa dalszej linii Kuty 
Uścieryki—Żabie—W orochta okazałaby
się Wogole niemożliwą, jak już z winy 
księcia Kazimierza Lubomirskiego jego 
spław zniszczył drogę powdatową Kuty- 
I ściery ki.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze- 
nia się na powyższe rezolucye.

Przem awia sprawozdawca p. Głą- 
mski i oświadcza się za odesłaniem 

Pierwszej i drugiej rezolucyi do komisyi 
°  ejowej, a trzeciej rezolucyi do komi

sji wodnej.

Izba uchwrala odesłanie pierwszej 
' lu feiej rezolucyi p. Trylowskiego do

komisyi kolejowoj, a w osobnem gło
sowaniu uchw ala odesłanie trzeciej re
zolucyi do komisyi wodnej.

Sekretarz p. Urbański odczytuje 
dwie rezolucye p. Nowakowskiego, które 
op iew oją:

1. W zywa się Wydział krajowy, 
aby poczynił studya rentow ności i k o 
nieczności budowy kolei Stanisławów— 
Łysieć— Bohorodczany— Sołotwina—Po
rohy.

2. W zywa się Wydział krajowy, 
aby w najbliższym czasie wziął pod 
uwragę budowy linii kolejowej Kałusz— 
Busk.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższe rezolucye.

Przem awia sprawozdawca p. Głą
biński i oświadcza się za przyjęciem 
pierwszej rezolucyi, zaś druga stała się 
bezprzedmiotowy wobec uchwalenia 
równobrzmiącej rezolucyi p. Biesiade
ckiego.

Marszałek udziela głosu p. Lisie- 
wiczowi wr spraw ie sprustow ania fakty
cznego.

Przemawda p. Lisiewicz.
Izba uchwala pierwszą rezolucyę 

p. Nowakowskiego.
N astępu je :
10. Sprawmzdanie komisyi praw ni

czej w przedmiocie w7ydzielenia gmin 
Bieniowa, Bukowdec i Sokoliki z okręgu 
c. k Sądu powiatowego w  Boryni, a przy
dzielenia do okręgu sądowego w Turce

Sprawmzdawca p. Aschkenase, uwol
niony na wmiosek sekretarza p Urbań
skiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujący w niosek kom isy i:

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
Sejm Królestwa Galicyi i Lodome- 

ryi z W ielkiem Księstwem Krakowskiem 
w yraża c. k. Rządowd zdanie, że w7 inte
resie w ym iaru sprawdedliwTości i w  inte
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resie mieszkańców gmin Rieniowej, Bu
kowca i Sokolik leży wyłączenie ich w raz 
z obszaram i dw orkim i z okręgu c. k. Są
du powiatowego w Boryni, a przyłącze
nie do okręgu c. k. Sądu powiatowego 
w Turce.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

N astępuje:
11. Sprawozdanie komisyi praw ni

czej w przedmiocie wydzielenia gminy 
Neterpińce wraz z obszarem dworskim 
z okręgu c. k. Sądu powiatowego w Zbo- 
rowie, a wcielenia jej do okręgu c. k. 
Sądu powiatowego w Założcach.

Sprawozdawca p. Aschkenase, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania, od
czytuje następujący wniosek komisyi :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

Sejm Królestwa Galicyi i Lodome- 
ryi z W ielkiem Księstwem Krakowskiem 
wyraża c. k. Rządowi zdanie, że w inte
resie w ym iaru sprawiedliwości i w inte
resie mieszkańców gminy Neterpińce Je
ży wyłączenie jej w raz z obszarem dw or
skim z okręgu c. k. Sądu powiatowego 
w Zborowie, a przyłączenie do okręgu c. 
k. Sądu powiatowego w Założcach.

Izba uchw ala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Następuje :
12. Sprawozdanie komisyi praw ni

czej w przedmiocie wydzielenia gminy 
Mszaniec w raz z obszarem dworskim 
z ok ręgu c. k. Sądu powiatowego w Ko- 
pyczyńcach, a wcielenia jej do okręgu 
sądowego w Trem bowli, oraz o wydzie
lenie ich z powiatu politycznego husia- 
tyńsKiego, a przyłączenie do powiatu 
politycznego trembowelskiego.

Sprawozdawca p. Aschkenase, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania, odczy- 
tuie następujące wnioski komisyi

W ysoki Sejm raczy uchw alić:

II. Sejm Królestwa- Galicyi i Lodo- 
rneryi wraz z Wielkiem Księstwem Kra
kowskiem w yraża c. k. Rządowi zdanie, 
iż w interesie w ym iaru sprawiedliwości 
i w interesie mieszkańców gminy Msza
niec leży wydzielenie jej wraz z obsza
rem  dworskim  z okręgu c. k. Sądu po
wiatowego w Kopyczyńcach i powiatu 
politycznego husiatyńskiego, a przyłącze
nie do okręgu c. k. Sądu powiatowego 
i do pow iatu politycznego trem bow el
skiego.

I. Wysoki Sejm raczy uchwalić za
łączoną ustawę o zmianie obszarów Re- 
prezentacyi powiatowej w Husiatynie i 
Trem bow li w brzmieniu proponow anem  
przez Wydział krajowy.

U s t a w a

z dnia . . . . . . .  dla Królestwa
Galicyi i Lodom eryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem o zmianie obsza
rów  Reprezentacyi powiatowej w Husia

tynie i Trembowli.

Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa 
Galicyi i Lodom eryi z Wielkiem Księ
stwem Krakowskiem rozporządzam :

Art. I.
Gmina i obszar dw orski Mszaniec 

mają być przeniesione z okręgu Repre
zentacyi powiatowej w Husiatynie do 
okręgu Reprezentacyi powiatowej w 
Trembowli.

Art. II.
Ustawa niniejsza wejdzie w życie 

z dniem 1. stycznia roku następnego po 
jej ogłoszeniu.

Art. III.
W ykonanie tej ustawy poruczam  

Mojemu Ministrowi spraw  w ew nętrz
nych.

W rozpraw ie ogólnej nikt głosu nie
żąda.
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Izba przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej.

Sprawozdawca p. Aschkenase czyta 
rezolucyę komisyi, która op iew a:

II. Sejm Królestwa Galicyi i Lodo- 
meryi wraz z W ielkiem Księstwem Kra
kowskiem wyraża c. k. Rządowi zdanie, 

w interesie w ym iaru sprawiedliwości
1 w interesie mieszkańców gminy Msza- 
niec leży wydzielenie jej w raz z obsza
rem dworskim  z okręgu c k. Sądu pow ia
towego w Kopyczyńcach i powiatu poli 
tycznego hu siaty ńskiego, a przyłączenie 
do okręgu c. k. Sądu powiatowego i do 
P°wiatu politycznego trembowelskiego.

Izba uchw ala powyższą rezo]uc)rę 
bez rozprawy.

Sprawozdawca p. Aschkenase od
czytuje projekt ustaw y:

I Wysoki Sejm raczy uchwalić za- 
3czoną ustawę o zmianie obszarów Re- 

Piezentacyi pow iatow ej w Husiatynie i 
fembowli w brzmieniu proponow anem  

Pr*ez Wydział krajowy.

U s t a w a
2  T• ......................... dla Królestwa Ga-

cyi i Lodom eryi z W ielkiem Księstwem 
rakowskiem o zmianie obszarów Re- 

Prezentacyi powiatowej w Husiatynie 
i Trembowli.

Za zgodą Sejmu Mojego Królestwa 
Alicyi i Lodomeryi z Wielkiem Księ- 

em Krakowskiem rozporządzam :

Art. I.
Gmina i obszar dw orski Mszaniec 

ll{*ją być przeniesione z okręgu Repre- 
acyi powiatowej w Husiatynie do 

Reprezentacyi powiatowej w 
lre mbowH.

Art. II.

z dn'^ S*̂awa nmiejsza wejdzie w życie 
ipi em stycznia roku następnego po
J ] ogłoszeniu.

Art. III.
W ykonanie tej ustawy poruczam 

Mojemu m inistrow i spraw  wewnętrznych.
Sprawozdawca wnosi przyjęcie tej 

ustawy en bloc.
Izba uchw ala przyjęcie powyższej 

ustawy en bloc, poczem w oddziel nem 
głosowaniu uchw ala cały projekt ustawy 
en bloc.

Uchwaliwszy następnie na wniosek 
sekretarza p. Urbańskiego przystąpić do 
trzeciego czytania bez czytania, uchwala 
Izba powyższy projekt ustawy w trze- 
ciem czytaniu bez czytania.

N astępuje:
13. Sprawozdanie komisyi praw ni

czej w przedmiocie wydzielenia gminy 
Oparówka z okręgu c. k. Sądu pow iato
wego we Frysztaku a przydzielenie jej 
do okręgu c. k Sądu powiatowego 
w Strzyżowie.

Sprawozdawca p. Aschkenase, uw ol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujący wniosek kom isyi:

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
Sejm Królestwa Galicyi i Lodom e

ryi z W ielkiem Księstwem Krakowskiem 
w yraża c. k. Rządowi zdanie, że w inte
resie w ym iaru sprawiedliwości w inte
resie mieszkańców gminy Oparówka 
leży wyłączenie jej w raz z obszarem 
dworskim  z okręgu c. k. Sądu pow iato
wego we Frysztaku, a przydzielenie do 
okręgu c. k. Sądu powiatowego w Strzy
żowie.

Izba bez rozpraw y uchw ala powyż
szy wniosek.

N astępuje:
14. Sprawozdanie komisyi budżeto

wej o zamknięciu rachunków  funduszów 
krajow ych za rok 1911 i 1912.

Sprawozdawca p. Głąbiński, uwol
niony na wniosek sekretarza p. U rbań
skiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujące wnioski komisyi:
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Wysoki Sejm raczy ucnw alić-
1. Sejm udziela W ydziałowi krajo

wemu absolutoryum  z rachunków  fun
duszów budżetem objętych i dotowanych 
za rok 1911 i 1912.

2. Uchwała powyższa obejmuje także 
absoluioryum  dla c. k. Rady szkolnej 
krajowej z działu wydatków funduszu 
szkolnego krajowego i funduszu szkol
nego emerytalnego za lata 1911 i 1912.

3. Rachunki funduszów samoistnych 
budżetem nieobjętych, za lata 1911 i 1912, 
wykazanych w dziale C., przyjm uje Sejm 
do wiadomości.

4. Sejm przyjm uje do zatwierdza
jącej wiadomości, że W) dział krajowy 
czynił w IV. kw artale roku 1912 wyda
tki z funduszu kiajowcgo na podstawie 
sprawozdania Komisyi budżetowej o bu
dżecie r. 1912 i uznaje tern samem czyn
ności te za usprawiedliwione.

Marszałek otw iera dyskusyę ogólną 
i oznajmia, że zapisani są do głosu pp. 
Staruch, Stapiński i Makuch „przeciw" 
wnioskom komisyi, a p. W olanin „za“ 
wnioskam i komisyi.

Marszałek udziela głosu p. Staru
chowi jako mówcy przeciw wnioskom 
komisyi.

Przem awia p. Staruch.

Marszałek udziela głosu p. W olani
nowi jako mówcy za w nioskami komisyi.

Przem awia p. Wolanin i stawia na
stępującą rezolucyę:

Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby jak 
najsurowiej ścigał pokątne szynkarstwo, 
jakie się w całym kraju rozwielmożniło 
i energicznie czuwał nad sprawiedliwem  
w ymierzaniem opłat szynkarskich.

Izba popiera powyższą rezolucyę p. 
W olanina.

Marszałek udziela głosu p. Stapiń- 
skiemu jako mówcy przeciw wnioskom 
komisyi

Przem awia p. Stapiński,

30

Izba uchwala bez rozpraw y wnio
sek sekretarza p. Urnanskiego o zam
knięcie rozpraw y ogólnej.

Marszałek wzywa zapisanych do 
głosu posłów, a mianowicie „przeciw": 
pp. Makucha, Witosa, Siwulę, Krężla 
i Sandulaka, oraz „za“ : pp. Perfeckiego 
i Okonia do wyboru mówców general
nych.

Marszałek udziela głosu p. Maku
chowi w sprawie formalnej.

Przem awia p. Makuch, stawiając 
wniosek, aby dopuścić do mówienia 
wszystkich zapisanych do głosu posłów, 
w przeciwnym razie zażąda skonstato
wania kompletu.

Marszałek udziela głosu sekretarzo
wi p. U ibańskiem u w sprawie formalnej.

Przem awia sekretarz p. Urbański 
i oświadcza, że kom plet wymagany jest 
wedle § 3? regulaminu jedynie przy gło
sowaniu, a w czasie' rozpraw y komplet 
nie jest konieczny; przy ostatnicm  zaś 
głosowaniu Marszałek stwierdził, że Izba 
była w komplecie.

Marszałek poddaje wniosek form al
ny p. Makucha o dopuszczenie do prze
m awiania wszystkich zapisanych do gło
su pusłów do poparcia.

Izba nie popiera wniosku p. Maku
cha, który wobec tego upada.

Marszałek udziela głosu p. Maku- 
chowi jako mówcy generalnemu przeciw 
wnioskom komisyi.

Przem awia p. Makuch.
|

(W  czasie przemówienia p. Makucha 
obejmuje przewodnictwo obrał wice-mar- 
szałek JE. ks. biskup Czechowicz).

W icemarszałek udziela głosu p 
Okoniowi, jako mówcy za w nioskami ko
misja.

Przem aw ia p. Okoń.

( W  czasie przemówienia p. Okonia 
obejmuje przewodnictwo obrad ponownie
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Marszałek krajow y JE. Adam hr. Gołu- 
chowski).

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu.

Przem awia sprawozdawca p. Głą-
biński.

Izba przystępuje do rozpraw y 
szczegółowej.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje pierwszy wniosek komisyi, który 
°pie\ya:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1. Sejm udziela W ydziałowi krajo
wemu absolutoryum  z rachunków  fun
duszów budżetem objętych i dotowanych 
za rok 1911 i 1912.

Izba uchwala powyższy wniosek 
bez rozpraw y.

Sprawozdawca p Głąbiński odczy
tuje drugi wniosek komisyi, który 
°pievva:

2. Uchwała powyższa obejmuje 
także absolutoryum  dla c. k Rady 
szkolnej krajowej z działu wydatków 
Unduszu szkolnego krajowego i fundu

szu szkolnego emerytalnego za lata 1911

Marszałek otw iera rozpraw ę nad 
Wnioskiem i udziela głosu p. Sta-

P1ńskiemu.

Przem awia p. Stapiński.

Marszałek udziela głosu p. Maku
chowi.

Przem awia p. Makuch.
P° zamknięciu rozpraw y Marsza- 

udziela głosu sprawozdawcy p. Głą-
*?uskiemu.

Sprawozdawca p. Głąbiński zrzeka 
Sl? głosu.

k0ni- uchw ala powyższy wniosek

tuje x̂ t,raw °zdaw ca p. Głąbiński odczy- 
fzeci Wniosek komisyi, który opiewa:

Protokół 6 posiedzenia

3. Rachunki funduszów samoistnych 
budżetem nieobjętych, za lata 1911 i 1912, 
wykazanych w uziale C., przyjm uje Sejm 
dp wiadomości.

Izba uchw ala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Sprawozdawca p. Głąbiński odczy
tuje czwarty wniosek komisyi, który 
opiewa :

4. Sejm przyjm uje do zatwierdza
jącej wiadomości, że Wydział krajowy 
czynił w IV. kwartale roku 1912 w yda
tki z funduszu krajowego na podstawie 
spraw ozdania komisyi budżetowej o bu
dżecie r. 1912 i uznaje tern samem czyn
ności te za usprawiedliwione.

izna uchw ala powyższy wniosek 
bez rozprawy.

Marszałek wzywa sekretarza p. Ur
bańskiego do odczytania rezolucyi p. 
W olanina.

Sekretarz p. Urbański odczytuje 
rezolucyę p. W olanina, która opiewa:

Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby jak 
najsurowiej ścigał pokątne szynkarstwo, 
jakie się w całym kraju rozwielmozniło 
i energicznie czuwał nad sprawiedliwem  
wymierzaniem opłat szynkarskich.

Marszałek udziela głosu spraw o
zdawcy p. Głąbińskiemu do oświadcze
nia się na powyższą rezolucyę.

Sprawozdawca p. Głąbiński oświad
cza się za rezolucyą p. Wolanina.

Izba uchwala powyższą rezolucyę 
p. W olanina.

Izba przystępuje do dalszego po
rządku dziennego.

Następują:

15. Sprawozdanie Komisyi budże
towej o wnioskach nagłych posłów Kle- 
skiego, W itosa i Singalewicza w spraw ie 
budowy szkół.

z dnia 21. lutego 1914. 31



16. Sprawozdanie Komisyi budże
towej w przedmiocie petycyi nauczyciel
skich, tudzież wdów i sierót po nauczy- 
bielach o policzenie w drodze łaski lat 
służby do em erytury, przyznanie pensyi 
wdowiej lub dodatków na wychowanie.

Marszałek usuwa powyższe spraw y 
z porządku dziennego.

N astępuje:

17 Sprawozdanie Komisyi sanitar
nej o sprawozdaniu Wydziału krajowego 
z dnia 14. sierpnia 1913 LW. 143.977/13 
w przedmiocie budowy nowego szpitala 
powszechnego w Bochni.

Sprawozdawca p. Bednarski, uwol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujące wnioski kom isy i:

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

1) Sejm uznaje potrzebę budowy 
nowego szpitala powszechnego w Bochni 
na innem aniżeli obecnie miejscu.

2) Sejm upoważnia W ydział krajo
wy do zaciągnięcia pożyczki w tej wyso
kości, jaka się okaże konieczną do po
krycia połowy kosztów budow y wraz 
z urządzeniem w ew nętrznem  i zakupnem 
gruntu.

W rozpraw ie ogólnej nikt głosu nie
żąda.

Izba przystępuje do rozpraw y szcze
gółowej i uchw ala oddzielnie oraz bez 
rozpraw y wnioski komisyi ad 1 i 2, któ
re p. spraw ozdawca z kolei odczytuje.

Następuje:

18. Sprawozdanie Komisyi sanitar
nej o przedłożeniu Wydziału krajowego 
w spraw ie budowy nowego szpitala po
wszechnego w Stanisławowie.

Sprawozdawca p. Krasicki, uw ol
niony na wniosek sekretarza p. Urbań
skiego od czytania sprawozdania, odczy
tuje następujące wnioski komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

o2  Protokół 6 posiedzenia

1; Sejm zmieniając swoją uchwałę 
z dnia 26. października 1908, uznaje po
trzebę zoudow ania nowego szpitala po
wszechnego w Stanisławowie na 200 łó
żek w raz z budynkam i ubocznymi na 
innem jak obecnie miejscu.

2) Sejm upoważnia Wydział krajo
wy do zaciągnięcia pożyczki w tej w yso
kości, jaka okaże się konieczną do po
krycia połowy kosztów budowy, urzą
dzenia wewnętrznego i zakupna gruntu.

W  rozpraw ie ogólnej nikt głosu nie
żąda.

Izba przystępuje do rozpraw y szcze
gółowej i uchw ala oddzielnie oraz nez 
rozpraw y wnioski komisyi ad 1 i 2, któ
re p. spraw ozdawca z kolei odczytuje.

Marszałek oznajmia, że na tern po
rządek dzienny został wyczerpany i że 
Izba przystępuje obecnie do załatwienia 
wniosków nagłych.

Następuje:

W n i o s e k  n a g ł y

posła Lwa Lewickiego i towarzyszy 
w przedm iocie bezzwłocznego dostarcze
nia środków żywności dla gmin pow. 
Zydaczów, położonych nad Dniestrem i 

innych.

W niosek ten opiewa:
Ls. 1627/914.

W n i o s e k  n a g ł y
posła Lwa Lewickiego i tow. w przed
miocie bezzwłocznego dostarczenia środ
ków żywności dla gmin pow. Żydaczów, 

położonych nad Dniestrem i innych.

W  czasie klęk elem entarnych ubie
głego roku ucierpiały liczne gminy po
łożone nad Dniestrem, gdy wody Dnie
stru i jego dopływów wezbrane wystą
piły z brzegów i miesiącami całymi stały 
po polach, ogrodach i sianożęciach, ni
szcząc jarzynę, zboże i paszę.

Do gmin tych należą: Uście, Roz
wadów, Nadiatycze, Kijowiec, K r u p s k o ,

: dnia 23. lutego 1914.
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Brzezina, Rozdół, Demenka poddnie- 
-trzańska, Demenka leśna, Wołcniów, 
J a n o w c e , Żydaczów, Rogóżno, Hnizdy- 
czów, Żurawków, Rereżnica królewska, 
Młyniska, Smuchów, Lubsza, Goleszów, 
Zurawno, W łodzimirce, Mielnicz.

Wszystkie te gminy strasznie ucier
piały.

Powiat Żydaczów zaliczono do 
pierwszej klasy, jako najbardziej dotknię
ty) pomoc jednak, jaką udzielono tym 
gniinom, jest praw ie żadna.

W gminie Demenka leśna wybuchł 
tyfus głodowy, bydło sprzedano za bez- 
Ceu, sztukę nawet za 20 K, część dorżnię- 
l0> reszta zaś ginie na motylicę, tak, że 

wsi, liczącej 84 rodzin, jest dzisiaj 
Zaledwie 30 sztuk bydła.

Zarobków we wsi niema żadnych, 
również i subwencyi żadnych nie przy
znano.

Tak wiarygodnie donosi Zwierzch
ność gminna i Urząd parafialny.

Inne gminy ucierpiały wskutek te
go, że gruntów  ich nie zm eliorowano i nie 
odwodniono, skutkiem czego woda opa
dowa, zatrzymując się na gruntach, 
spowodowała zniszczenie ziemiopłodów7.

Go powyższych gmin należą; Po
krowce, Tejsarów, Pczany, Turady, Ju- 
®yptycze, Machliniec, Krechów, Terszaw- 
. a> 1 ląbrówka, Lutvnka, Monastvrzec 
1 inne.

Jak donosi Urząd parafialny w Mo- 
^astyrcu, we wsi w ybuchł tyfus gło- 

°Wy j jesj jam obecnie 60 wypad
ów tej epidemii.

Do tego bydło ginie na motylicę.
Jak dowiadujem y się z drugiej stro-

c. k. Starostwo w Żydaczowie
Przysłało na to wszystko 200 K na 2800 
dusz!

^  Zarobków niema żadnych, o napra- 
le dróg nikt nawet nie myśli, po- 
lm°  te  drogi tutaj są jak najgorsze.

Bezzwłoczna pomoc konieczna.

Ośmielamy się upraszać:
Wysoki Sejm raczy uchw alić :

Wzywa się c. k. Rząd, ażeby bez
zwłocznie zarządził dostawę środkow ży
wności dla ciężko dotkniętych gmin powr. 
Żydaczów, w szczególności dla gmin, 
w których grasuje tyfus głodowy, jak 
w Demence leśnej i Monastyrcu.

W nioskodaw ca:
Lew Lewicki.

Dr. Kost’ Lewicki, Sandulak, Dr. Wanio, 
Terszakowiec, Dr. Korol, Dr. Nowakow
ski, Winniczuk, Dr Łahodyński. Ławruk, 
Dr. Petruszewicz, Metella, Kapuściński, 

Dr. Periecki, Kochanowski.
Przem awia p. Lew Lewicki uzasad

niając nagłość tego wniosku, a pod 
względem form alnym  wnosi o przekaza
nie tego wniosku komisyi zapomo
gowej.

Izba bez rozpraw y uchwala nagłość 
tego wniosku, a oddzielnie uchwala prze
kazanie tego wniosku nagłego komisyi 
zapomogowej.

Następuje wniosek nagły posła Lwa 
Lewickiego i tow o zarządzenie bezzwło
cznej regulacyi rzeki Wisłok, w powiecie 
Sanok.

Wniosek ten op iew a:
Ls. 1628/914.

W n i o s e k  n a g ł y  
posła Lwa Lewickiego i tow. o zarządze
nie bezzwłocznej regulacyi rzeki Wisłok 

w powiecie Sanok.
Rzeka Wisłok od lat wyrządza mie

szkańcom gmin Surowica, W icrnejówka, 
Poła wy, Tarnawka, Rudawka, Syniów, 
Resko pow. Sanok, ogromne szkody, 
obrywając brzegi, zabierając ogrody i cha
ty (jak u Łeśka Jareckiego w Surowicy).

W r. 1912 i 1913 byli mieszkańcy 
tych gmin w niebezpieczeństwie życia, 
nie mówiąc o tern, że mieszkańcy nie
których gmin byli miesiącami pozbawie
ni wszelkiej komunikacyi między sobą 
i ze światem.
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Wobec tego ośmielamy się upraszać:
Wysoki Sejm raczy uchw alić :

W zywa się c. k. Rząd, by bezzwło
cznie przedsięwziął odpowiednie kroki 
w celu zabudow ania względnie regulacyi 
potoka W isłok w powiecie sanockim, 
który wypływa z Wielkiego Wisłoka.

W nioskodaw ca:
Lew Lewicki.

Kost’ L e w i c k i ,  Wanio, Horbaczewski, 
Metella, Korol, Singalewicz, Perfecki, 
Terszakowicc, .Nowakowski, W inmcźuk, 
Łąhodyński, Kapuściński, Pefruśzewicź,

Kochanowski, Raczyński.

Przem awia p. Lew L esick i uzasa
dniając nagłość tego wniosku, a pod 
względem form alnym  wnosi o przekaza
nie tego wniosku komisyi gospodar
stwa krajowego.

Izba b.ez rozpraw y uchwala nagłość 
tego wniosku, a oddzielnie uchw ala.prze
kazanie, tego wniosku . nagłego koinisyl 
gospodarstw a krajowego.

Następuje w7niosek nagły posła Dra 
Romana Perfeckiego i tow, w ,spraw ie 
udzielenia nadzwyczajnej zapomogi z fun
duszów krajowych pogorzelcom Antonie-, 
mu Szczurmiakowi w K om arow ie-i Te
odorow i Szpakowi w Zniatyńie' (pow7. 
Sokal).

W niosek ten opiewk 

Lś -1629/914.

W n i  o s  e k n a g ł y
posła Dra R om ana'Perfeckiego i tow. 
w "sprawie udzielenia nadzwyczajnej za
pomogi z funduszów7 krajowych pogo
rzelcom, Antome'mn Szczurmiakowi w Ko- 
m arow ie i'T eodorow i Szpąkówd w Żnia- 

tynie"(pow: Sokal).
>■ i i ■ 'LL;.ł if l j vvi i ! V > i ' •

W y ś óki' S hj m ie!';
Dnia 8. sierpnia 1913 spali: się

Żnialynię form alnie , d o , cna. gospodarz 
Teodor Szpak, a kilka dni przedtem 
w Komarowie Antoni Szurmiak.

Przy tych pożarach spaliły się im 
wszystkie budynki i cały dobytek z wszel
kim żywym i m artw ym  inwentarzem  
tak, że zostali całkowdcie' bez dachu 
i chleba.

Ten nadzwyczajny rok nieszczęść 
elementarnych, ten czarny roi dla na
szego wdościaństw^a, podniósł jeszcze gro
zę nieszczęścia, którego ofiarą padli obaj 
gospodarze, — bo nawet zwyczajna 
w podobnych wypadkach pomoc- ogó
łu micszkańeóvv dl« nieszczęśliwych 
całkowicie jest wykluczoną; nie mogą 
więc. liczyć na żadną pomoc a widmo 
głodu zagląda im i ich licznej rodzinie 
do pcz, nędza zaś, w jakiej =>ię znajdują, 
przechodzi wszelkie możliwe granice.

W łaśnie z njwagi’ na ten straszny 
katastrofalny roK zdaje się zupełnie 
usprawdedliwionem, by kraj i pogo
rzelcom przyszedł ze swą pomocą i dla
tego podpisani załączając pod -■/. po- 
śwdadczęńig Zwierzchności gminnej 
w Żnialynię z dnia LI. lutego 1914. — 
wnoszą

Wysoki Sejm racy uchwalić nadzwy
czajną zapomogę dla pogorzelców7 T e
odorą Szpaka w7 Żniaiynie- (pow. Sokal 
i dla Antoniego Szurmiaka w Komaro
wie (pow. Sokal), a to dla pierwszego 
z nich7, w wysokości 5000 K., dla d ru 
giego zaś w wysokości: 3000 K.

W nioskodaw ca:
Dr. Roman Perfecki.

Lew Lęwdcki, J)łowąkow7ski, Kochanow
ski, Petruszewdcz, Terszakowdec, Kapu
ściński, Rożankowski, Kośt’ Lewicki, 
Horliaczewski, Singdlewdcz, Winniczuk, 

SańdulEtk, Dumka.

• Przem awia p.-, Perfecki, uzasadnia
jące nagłość lego. wniosku, a pod wzglę
dem form alnym  wnosi o przekazanie 
tego wniosku komisyi budżetowej.

Izba bez rozpraw y uchw7ala nagłość 
tego w niosku, a oddzielnie ąchy/ala 
przekazanie tego wmiosku nagłego komi
syi budżetowej.
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Następuje wniosek nagły posła D ra 
Komana Perfeckiego i tow. w sprawie 
Przyznania gminie Sawczyn, powiatu so- 
kalskiego, nadzwyczaj nej bezzwrotnej za
pomogi z powodu gradobicia i niezwy
kłych szKÓd elementarnych, spowodo
wanych tegoroczną ulewą i powodziam

W niosek ten opiewa:

Ls. 1630/1914.

W n i o s e k  n a g ł y

Posła Dra Romana Perfeckiego i tow. 
w sprawie przyznania gminie Sawczyn, 
Powiatu Sokalskiego, nadzwyczajnej bez
zwrotnej zapomogi z powodu gradobicia 
1 niezwykłych szkód elementarnych, spo
wodowanych tegoroczną ulewą i pow o
dziami.

Wysoki Sejm ie!

Grr.ina Sawczyn, powiatu Sokal- 
skiego, znalazła się w tym roku w nie- 
zWyklę przykrem  położeniu z jednej 
strony z powodu niebywałego dotych- 
°Zas gradobicia, które dotknęło gminę 
dnia 28 lipca 1913. — z drugiej zaś stro
fy  z powodu tegorocznych słot i powo- 

Z1> które spowodowały kilkakrotne za
c i e n i e  ornych gruntów, sianożęci i pa
stwisk.

Te wszystkie ziemiopłody, które nie 
°tał zniszczyć bezustanny deszcz, do 

reszty zniweczył wielki grad dnia 26 li- 
Pca 1913, a że i dalej deszcze nie usta- 
Wał3, stało się, że mieszkańcy Sawczyna 

racili nawet te produkta rolne, które 
Jrzewają dopiero w jesieni tak, że 
pcnie panuje w śród nich ostatnia nę- 

za i głód.

Wobec tych niezwykłych nieszczęść 
cmentarnych, które nawiedziły gminę, 
«zuje się koniecznem prz}jść gminie 
n itychmiastową i znaczną pomocą, 

atego podpisani wnoszą:

Wysoki Sejm raczy uchwalić udzie
lenie gminie Sawczyn, pow. Sokal, nad
zwyczajnej zapomogi z funduszów kra- 
jowycn.

. W nioskodaw ca: ;
Dr. Roman Perfecki.

Makuch, Kost’ Lewicki, Horbaczewski, 
Singalewicz, Kapuściński, Dumka, Me- 
tella, Lew Lewicki, Kóćliaiiowskr, Ró- 
żąnkowski, Petruszewicz, Terszakowiec, 

Nowakowski, Sandulak.

Przem awia p. Perfecki, uzasadnia
jąc nagłość tego wniosku, a pod wzglę
dem form ahr m wnosi o przekazanie 
tego wniosku komisyi zapomogowej.

Izba bez rozpraw y uchwala nagłość 
tego wniosku, a oddzielnie uchwala prze
kazanie tego wniosku nagłego komisyi 
zapomogowej.

Następuje wniosek nagły posła Dra 
Romana Perfeckiego i tow. w spraw ie 
przyznaniagm inie.U hrynów  i Niesmycze, 
pow. Sokal, nadzwy czajnej zapomogi z 
powodu szkód, wynikłych z tegorocznych 
słot i powodzi i zarządzonej kw arantanny 
dla bydła z powodu zarazy pyskowej 
i racicowej.

W niosek ten o p iew a ;

Ls. 1631/914.
W n i o s e k  n a g ł y

posła D ra Romana Perfeckiego i tow. 
w spraw ie przynania gminie Uhrynów 
i Niesmycze pow. Sokal nadzwyczajnej 
zapomogi z powodu szkód wynikłych 
z tegorocznych słot i powodzi i zarzą
dzonej kw arantanny dla bydła z po
wodu zarazy pyskowej i racicowej.

Wysoki S< jm ie !

Gminy Uhrynów i Niesmycze zna
lazły się w tym roku w nadzwyczaj cięż- 
kiem położeniu, co uspraw iedliw ia wy
jątkową publiczną pomoc, z którą im 
przyjść należy.
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Tegoroczne nadzwyczajne słoty i po
wodzie dotknęły bardzo ciężko obie te 
gminy, narażone swem niskiem położe
niem na częste zalewy gruntów  i zam u
lenia przy każdej znaczniejszej ulewie, tak, 
że mieszkańcy obu tych gmin utraciwszy 
praw ie wszystkie zbiory i ziemiopłody 
tak w zbożu, paszy, jak i w okopo
wych roślinach już przez samą tylko 
klęskę elem entarną, znalazły się nad brze
giem przepaści i ruiny.

Nieszczęście to zwiększyła nadto 
zaraza pyskowa i racicowa, która w ybu
chła w Uhrynowie. — Z powodu tej 
zarazy zamknięto targi i zabroniono wy
pędzać bydło z domu tak w Uhrynowie, 
jak również w sąsiedniej gminie Niesmy- 
cze w nadgranicznej 1-no kilom etrowej 
przestrzeni, która to przestrzeń przecho
dzi przez najważniejszą część tej wsi, 
a to z powodu bliskiego położenia do
mów i zabudow ań środka wsi od gra
nicy uhrynow skiej.

Ta kw arantanna istnieje już od 5-ciu 
miesięcy i tak już wyczerpała wszystkie 
możliwe zapasy paszy, jakie udało się 
mieszkańcom uratow ać przy tegoro
cznych ulewach, że gmina Uhrynów 
i w sppm niana wyżej część gminy Nie- 
smycze znalazły się w przymusowem 
położeniu w ysprzedania za bezcen swe
go bydła, w skutek czego zagrożone są 
oczywistą ruiną i nędzą.

W obec tych nadzwyczajnych — nie 
tylko elem entarną katastrofą spowodow a
nych nieszczęść — lecz także z powodu 
szkód, wyrządzonych zarządzeniami sa- 
nitarnem i — podpisani w noszą:

W ysoki Sejm raczy uchw alić :
1) Udzielenie gminom Uhrynów 

i Niesmycze powiatu Sokal nadzwyczaj
nej zapomogi z funduszów krajow ych ;

2) W ezwanie do c. k. Rządu, ażeby 
przyszedł tym gminom ze znaczniejszą 
pomocą z państw ow ych funduszów, prze
znaczonych na przeciwdziałanie zarazie 
bydlęcej.

W nioskodawca :
Dr. Roman Perfecki.

Makuch, Kost’ Lewicki, Horbaczewski, 
Singalewicz, Kapuściński, Dumka, Me- 
tella, Lew Lewicki, Kochanowski, Rożan- 
kowski, Petruszewicz, T erszakowiec, 

Nowakowski, Sandulak.

Przem awia p. Perfecki, uzasadnia
jąc nagłość tego wniosku, a pod wzglę
dem formalnym wnosi o przekazanie 
tego wniosku komisyi zapomogowej.

izba bez rozpraw y uchw ala nagłość 
tego wniosku, a oddzielnie uchw ala prze
kazanie tego wniosku nagłego komisyi 
zapomogowej.

Następuje wniosek nagły posła Hryń- 
ka Terszakowca i tow. w spraw ie bez
zwłocznej, bezpłatnej dostawy środków 
żywności dla głodujących gmin a t o : 
Mostów, Terszakowa, Kołodrub, Mona- 
styrca, Powerchowa, Susułowa, Podolca, 
Czajkowiec, Pohorzec,jDołobowa, Błożwi 
dolnej, Ostrowa, Zagórza, Porzecza za- 
dwórnego i Birczy, w powiecie Rudki.

W niosek ten opiewa:

Ls. 1682/914

W n i o s e k  n a g ł y

posła Hryńka Terszakowca i tow. w spra
wie bezzwłocznej bezpłatnej dostawy 
środków żywności dla głodujących gmin 
a to : Mostów, Terszakowa, Kołodrub,
Monastyrca, Powerchowa, Susułowa, Po
dolca, Czajkowiec, Pohorzec, Dołobowa, 
Błożwi dolnej, Ostrowa, Zagórza, Po
rzecza zadwórnego i Birczy, w powiecie 

Rudki.

Wysoki S ejm ie!

Zważywszy, że wymienione gmi
ny są zagrożone głodem, z powodu cał
kowitego zniszczenia płodów ziemnych, 
spowodowanego nieustającymi wylewa
mi Dniestru i jego dopływów W ereszy- 
cy, Strwiąża i Tyśmieniey i to w tak 
znacznym stopniu, że zdołano zebrać



niaxi,num 10% wszystkich ziemiopło
dów, — podpisani wnoszą :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

W zywa się c. k. Rząd, ażeby bez
zwłocznie zarządził bezpłatną dostawę 
dla wspom ianych gmin po 100 q m. ku- 
kurudzy na jedną gminę w celu zapo
bieżenia wybuchowi tyfusu głodowego.

Uprasza się o odesłanie wniosku 
do komisyi zapomogowej.

W nioskodawca:
Hryńko Terszakowiec.

Singalewicz, Ław ruk, Sandulak, Hołubo- 
^icz, Horbaczewski, Makuch, Staruch, 
Metella, Kiweluk. Rożankowski, Załozie- 
cki, Kapuściński, Wanio, Nowakowski.

Przem awia p. Terszakowiec, uza
sadniając nagłość tego wniosku, a pod 
Względem form alnym  wnosi o przeka
zanie tego wniosku komisyi zapomo

gowej.

Izba bez rozpraw y uchw ala nagłość 
tego wniosku.

Marszałek otw iera rozpraw ę nad 
incritum wniosku i udziela głosu p.
Skarbkowi.

Przem awia p. Skarbek i stawia na- 
st§pujący wniosek:

Wzywa się c. k. Rząd, aby na gmi- 
ny powiatu rudeckiego, które ucierpiały 

skutek klęski powodzi i słoty, udzielił 
ydatnej zapomogi.

Pod względem formalnym wnosi 
do r ^ek °  odesłanie swej rezolucyi 

0 komisyi zapomogowej.

, Marszałek poddaje wniosek p. Skarb- 
k* do poparciu

Izba popiera wniosek p. Skarbka.

^  osobnem głosowaniu uchwala 
wa*- °^ esłanie wniosków p. p. Terszako- 
gj0s . karbka do komisyi zapomogowej, 

Ując nad każdym wnioskiem z osobna.

P;otokół 6 posiedzenia

Następuje wniosek nagły posia W ło
dzimierza Singalewicza i tow. w spraw ie 
koniecznej potrzeby bezzwłocznego udzie
lenia pogorzelcom w Kamionce strum i- 
łowej zapomogi z funduszów państw o
wych i krajowych.

W niosek ten opiewa:
Ls 1683,1914.

W n i o s e k  n a g ł y

posła W łodzimierza Singalewicza i tow. 
w spraw ie koniecznej potrzeby bezwło- 
cznego udzielenia pogorzelcom w Ka 
mionce strum iłow ej zapomogi z fundu

szów państow ych i krajowych.

Dnia 18. lutego br. nawiedził lwo
wskie przedmieście gminy Kamionka 
strum iłow a wielki pożar, który zniszczył 
całkowicie zabudow ania i cały dobytek 
następujących pogorzelców :

z dnia 23. lntegc 1914. 37

1. W łodzimierza Łyska na
ogólną szkodę ......................... 6.000 K

2. Iwana Łyska na ogól
na szkodę . . .  ................. 5.000 „

3. Pawła Teśluka na ogól
ną szkodę ................................. 3 600 „

4. W dowy Anny Pańków
na ogólną s z k o d ę ..................... 5.000 „

5. Horpyny i Paw ła Ro
baka na ogólną szkodę . . . 5.000 „

6. Michała Kuźmycza na
ogólną szkodę ......................... 5.000 „

7. Kością Seredy na ogól
ną szkodę ................................. 3.000 „

8. Mikołaja i Michała Rze-
połowskiego na ogólną szkodę 5.000 „

9. W asyla Kruka na ogólną
szkodę ....................................... 1.000 „

10. Stefana Kuca na ogólną
szkodę .......................................... 4.000 „

11. Iwana Szyszkiewicza
na ogólną s z k o d ę ..................... 5.500 „
łączna szkoda wynosi więc . 48.000 K.
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W spomnianym gospodarzom zgo
rzały wszystkie zapasy zboża, paszy, ży
wności i narzędzia gospodarskie. Niektó
rzy z nich ponieśli stra ty  w żywym in
wentarzu.

Prócz wyszczególnionych pogorzel
ców ucierpiał także przy tej katastrofie, 
Wasyl Hryniuk, całkiem biedny mieszcza
nin, który cały swój dorobek w zbożu 
m iał złożony w stodole Michała Kużmy- 
cza, która się również spaliła. Szkoda 
W asyla Hryniuka wynosi 690 K.

Zważywszy, że nieszczęśni pogorzel
cy już w skutek znanego nieurodzaju lat 
poprzednich 'byli w kry tycz nem położe
niu finansowem, obecna więc szkoda, wy
rządzona im przez wspom niany pożar, 
rów na się całkowitej ruinie, bo pozbawieni 
są om mieszkania, zapasów żywności dla 
siebie i zapasów paszy dla bydła. Spa
lone budj nki były w prawdzie . ubezpie
czone, jednak na kwoty bardzo niskie. 
Ogólnie znana nędza w śród mieszkańców 
wyklucza możność jakiejkolwiek miej
scowej pomocy dla wymienionych po
szkodowanych, przeto koniecznem jest 
przyjście tym nieszczęśliwcom z pomocą 
z funduszów państw owych i krajowych.

Wobec tego podpisani wnoszą :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

1. W zywa się c. k. Rząd, ażeby bez
zwłocznie wyasygnował odpow iedniąj za
pomogę z funduszów państw ow ych dla 
wyliczonych 12 pogorzelców w Kamion
ce strumiłowej.

2. W zywa się W ydział krajowy, 
ażeby bezzwłocznie wyznaczył i przesłał 
dla tych pogorzelców z funduszów kra
jowych jak najznaczniejszą zapomogę.

Ze względów formalnych należy 
przekazać ten wniosek nagły kom isyi za
pomogowej do załatwienia.

W nioskodawca.
W łodzimierz Singalewicz.

Kost’ Lewicki, Horbaczewski, Kiweluk, 
Wanio, Kochanowski, Staruch, Petrusze-

wicz, Kurowiec, Metella, Hołubowicz, 
Cegielski, Terszakowiec, Perfecki, Makuch, 
Kapuścińską. Rożankowski, Kormosz, Ra

czyński.

Przemawia p. Singalewicz, uzasad
niając nagłość tego wniosku, a pod 
względem formalnym wnosi o przekaza
nie tego wniosku Komisyi budżeto
we].

Izba bez rozpraw y uchwala nagłość 
tego wniosku, a oddzielnie ucńw ala prze
kazanie tego wniosku nagłego komisyi 
budżetowej.

Marszałek wzywa sekretarzy do od
czytania, zgłoszouych wniosków i inter- 
pelacyj.

Sekretarze pp. Urbański a następnie 
Rożankowski odczytują zgłosżone’ w nio
ski i interpelacye, które opiewają:

L. s. 1855/914.

W n i o s e k  n a g ł y

posła Hadeniego i tow. w spraw ie po
mocy dla pogorzelców w Kamionce stru- 

r  iłowej.

Wysoki Sejmie!

W  dniu 18. b. m. zniszczył pożar 
12 zabudowań gospodarskich na przed
mieściu lwowskiem m iasta Kamionka 
strum iłow a ; wraz z budynkam i zgorzały 
doszczętnie zapasy zboża i paszy, rucho
mości i narzędzia rolnicze. Szkoda po
niesiona przez pogorzelców została obli
czoną doraźnie na 30.000 K., z tego po
kryje asekuracya około 10.000 K. Zacho
dzi gwałtowna potrzeba udzielenia doi 
tknięt}rm po tylu klęskach elem entarnych 
jeszcze klęską pożogi jak.najspieszniejszej 
wydatnej pomocy, przedewszystkiem dla 
umożliwienia im zakupna paszy dla bydła.

Podpisani w noszą:

Wysoki Sejm raczy udzielić pogo
rzelcom miasta Kamionka strum iłow a
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Wydatnej, doraźnej zapomogi z kredytu 
na rok 1914.

W nioskodawca:
Badeni.

Krasicki, Serwatowski, W. Krzeczuno- 
"dcz, Maiss, J. Brunicki, ,St. Adam Sta
dnicki, Kasznica, Lubom irski, Cegielski, 
Niezabitowski, Petruszewicz, Laskowski, 
Wł. Jaworski, Mycielski, A. Krzeczuno- 

wicz.

L. s. 1856/914. -

W n i o s e k  n a g ł y

Posła Siwuli i tow. o udzielenie przez 
Rząd pomocy dla ludności rolniczej do
tkniętej klęską powodzi i długotrwałym i 

deszczami w powiecie Ropćzyckim.

Jak wiadomo, w roku ubiegłym 
nawiedziła całą Galicyę a także powiat 
J kipczycki długotrwała klęska deszczowa 
1 Wylew rzek Wisłoki i Wielopólki, wy- 
^ądzajnc dotkliwe straty w zbożu, zie
miopłodach i paszy. W skutek ustawi
anego deszczu] i braku pogody, pogniły 
sianą i koniczyny, pierwszy i drugi po
kos, żyta, pszenice, jęczmienna i owsy 
uległy zniszczeniu, albowiem słoma nad
gniła do połowy, ziarno w pół części 
^kiełkowało, wskutek czego obniżyła się 
l ego wartość pożywnościowa, a również 
1 Plenność o 1ji została zmniejszona, 

art°fle na niżej położonych gruntaćh 
wygniły na miejscu, w innych miejscach 
Wygniły do połowy, ten sam los spotkał 
1 mnę ziemiopłody.

W skutek sześciokrotnego wylewu 
rzeki Wisłoki zostały zalane grunta i zu- 
Pnłnie zniszczone plony właścicieli nad- 

fzeżnych, tak, iż tych plonów zupełnie 
r,le zbierali, ponieważ pewną część prąd 
Wody uniósł ze sobą. zaś resztę plonów 

zamuliła .

Nadmienić wypada, że rolnikom 
ębicy rzeka W isłoka plony zabrała 
zamuliła na 72 morgach gruntu, toż 

saino w gminie Brzeźnicy na 100 m or

gach, taż sama rzeka wyrządziła wielkie 
szkody w gminach Pustków, Kędzierz, 
Strasz^cin z przysiółkiem Zawierzbie, 
Żyraków, Bobrowa i inne. Również przez 
wylewy rzeki Wielopólki. ponieśli szkodę 
w plonach i sianokosach rolnicy z gmin : 
Okonina, Ghecheł, Łopuchowy, Niedź
wiady, Rzegocina i  Wielopola.

Ludności z gm in: Dębica,Brzeźnica, 
Straszęcin i przysiółka Zawierzbie, ma
jącej grunta nad rzeką Wisłoką, zagraża 
głód i nędza w najwyższym stopniu, po
nieważ cały jej dorobek i żywność za
muliły lub uniosły fale tejże rzeki.

Z powodu nadgnicia siana i słomy 
zachodzi bardzo poważna obawa, że 
wskutek karm ienia inw entarza nadgniłą 
paszą, łatwo wytworzyć się mogą., zara
zy bydlęce, a- skutki tychże przynieść 
mogą nieobliczalne straty, jeśli c. k.Rząd 
nie pospieszy z natychmiastową, wydatną 
pomocą. ",

Pomoc ta powinna być daną przez 
udzielenie pieniężnych pożyczek bezpro^ 
centowych i długoterminowych, lub do
starczenie jarych zbóż, a rów nięż jęcz
mienia, owsa ; i kartofli btz.płalnie, do 
zasiewów i sadzenia, zaś dla bydła otrąb, 
makuchów, soli i innych pasz treściwych,

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzywa się c. k Rżąd, aby udzielił 

w \ datnej pomocy rolnikom w powiecie 
Ropczyckiin, którzy wskutek wylewów 
rzek i długotrwałych deszczów straty po
nieśli i ażeby to uczynił w sposób w ni
niejszym wniosku podany.

W nioskodaw ca: 
Siwuke

Okoń, Łaskuda,. Bernadzikowski, Toma- 
ka, Bojko, Bardk Stapniski, Potocki, 
Bosak, Scrczyk, Długosz, Żardccki. Witos, 

Krężel.
Ls. 1857/1914.

W e Lwowie, dnia 17. lutego 1914.

W n i o s e k

posła Srokowskiego i mw. w sprawie 
ustanowienia przy szkołach • wydziało-
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wych żeńskich posad nauczycielek gospo-1 Ls. 
darstw a domowego.

W yscki Sejm ie!

W  planach szkół wydziałowych 
żeńskich uczono dotychczas gospodar
stwa domowego tylko teoretycznie, 
wskutek czego i korzyści tej nauki były 
m inim alne i zamiłowanie uczenie dla 
tego, tak dla nich w późniejszym życiu 
ważnego zakresu pracy, nie objawiało się 
zupełnie.

Za przykładem krajów zachodnich 
założyła gmina m iasta Krakowa w  szko- 
łacn wydziałowych żeńskich krakowskich 
dwie kuchnie szkolne, do których uczęsz
czają uczennice czwartej i piątej klasy 
wydziałowej na praktyczną naukę goto
wania. Obecnie po pięcioletnich próbach 
można śmiało twierdzić, że nauka ta za
sługuje na wszelkie poparcie i jak naj
większe rozpowszechnienie, gdyż rezul
taty jej są dodatnie w całem tego słowa 
znaczeniu.

Ponieważ Rada szkolna krajow a 
dała inieyatywę do założenia kilku ku
chni szkolnych w innych miastach, a 
nadto kilka gmin miejskich budując no
we gmachy szkolne, przew iduje już 
w nich kuchnie szkolne, przeto widząc 
dobrze, jak zbawiennym  będzie wpływ 
tej nauki na umysłowość młodzieży żeń
skiej, mamy zaszczyt przedłożyć W yso
kiemu Sejmowi następujący w niosek :

Wysoki Sejm raczy uchw alić ;

Przy szkołach wydziałowych żeń
skich, przy których gmina miejscowa 
urządzi kuchnię szkolną, ustanaw ia się 
posady nauczycielskie gospodarstw a do
mowego, opłacane z funduszów kra
jowych.

W nioskodaw ca:
Srokowski.

Leo, Aschkenase, Adam, Neumann, Misiń- 
ski, Rutowski, Lisiewicz, Bandrowski, 
Maiss, Riedl, Rittel, Kieski, Witos, Krze- 

czunowicz, Wł. Jaworski, Zgorski.

1.858/1914.

W n i o s e k

p. Jana Siwuli i tow.

Zważywszy, że brak drzewa opało
wego i materyałowego staje się wielką i 
powszechną klęską dla całego kraju, 
zwłaszcza dla ludności włościańskiej 
w całej Galicy i ,

zważywszy, że praw aą jest, iż na
w et gminy położone w okolicach obfi
tych w lasy nie mogą dostać drzew a od
powiedniego na budowę za żadne pie
niądze a drzewo na opał płacą na wagę 
z ło ta ;

zważywszy, że przyczyną tej dotitli- 
wej klęski dla ludności bywają hurto- 
wne sprzedaże lasów i wywóz od naj
grubszego do najcieńszego rodzaju drze
w a za granice;

zważywszy, że to ogołacanie z lasów 
m a także bardzo ujemny w pływ na sto
sunki atmosferyczne, a zatem i na klęski 
rolnicze, tak często się powtarzające 
w ostatnich czasach, to nie ulega w ątpli
wości, że zaradzić temu można tylko 
w drodze ustaw i rozporządzeń stoso
wnych,

dlatego podpisani w noszą:

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

1. W zywa się c. k. Rząd, aby wszel
kimi możliwymi sposobami tamował i 
utrudniał wywóz drzewa za granice Ga- 
licyi.

2. W zywa się c. k. Rząd, aby ludno
ści dotkniętej brakiem  drzewa przyszedł 
z pomocą przez stosowne urządzenie 
składów i sprzedaży drzew a z lasóW 
państwowych po um iarkowanej cenie na 
wszystkich stacyach kolejowych

3. W zywa się c. k. Rząd, aby ściśle 
i bezwzględnie przestrzegał ustawy ma~ 
jącej na celu zapobieżenie dewastacy1 

lasów.

W nioskodaw ca: 
Siwula.
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Okoń, Łaskuda, Berna dziko ,/ski, Toma
la , Bojko, Bosak, Serczyk, Witos, Bard], 
Pilch, Długosz, Żardecki, Stapiński, 

Krężel.

L. s. 1659/1914.

We Lwowie, dnia 21. lutego 1914.

W n i o s e k .

Wysoki Sejm ie!

Powiat chrzanowski za pośredni
ctwem Towarzystwa prywatnego gimna- 
2yum realnego utworzył w roku 1911 
Prywatne gimnazyum realne w Chrza
nowie, w przekonaniu, że zakład ten 
w najkrótszym czasie na etat państw a 
Przyjęty będzie.

Przez wzgląd na gęsto zamieszkałą 
tudność pow iatu chrzanowskiego, wysoko 
rozwinięty przem ysł fabryczny i handel, 
siłę podatkową i przyrost ludności, zna
czne oddalenie od najbliższej szkoły śre
dniej i wysoką frekwencyę w obecnem 
Sinmazyum;

zważywszy, że państw ow a szkoła 
znajdzie odrazu pomieszczenie we w ła
snym na ten cel wybudowanym  gmachu 
1 zasobne środki naukowe,

zważywszy wreszcie, że Tow arzy
stwo prywatnego gimnazyum realnego 
pomimo ofiarności publicznej nie podoła 
•**dal ciężarom i zmuszone być może 

zwinięcia zakładu z ogrom ną szkodą 
dl* pow iatu,

podpisani wnoszą:

W ysoki Sejm raczy uchwalić :

W zywa się c k. Rząd, aby jak naj- 
rychlej upaństw ow ił pryw atne gimna- 
2ynm realne w Chrzanowie,

W nioskodawca:
Mycielski.

j^r*sicki, Koziebrodzki, Brunicki, Gótz, 
'Oopica, St. Dąmbski, Wł. Jaworski,

Budeni, Maiss, naem pel, Niezabitowski, 
Lubomirski, Barański, Serczyk, T. Sta

rzyński.

L. s. 1860/1914.

W n i o s e k  

posła Pilcha i towarzyszy.

Wysoki Sejm ie!

W skutek rozpisania przez Wydział 
krajowy urządzenia kursu pisarzy dla 
gmin wiejskich zgłosiło się przeszło 2 0 0  

kandydatów, a z tych przyjęto zaledwie 
jedną czwartą część, przeto podpisani 
wnoszą :

W ysoki Sejm raczy uchw alić:

W zywa się Wydział krajowy, by 
tego roku w jesieni urządził drugi kurs 
pisarzy dla gmin wiejskich.

W nioskodaw ca: 
Pilch.

Tomaka, Wójcicki, Górkiewicz, Jabłoński, 
Zaremba, Neumann, Eiedl, Schmidt, 
Adam, W olanin, Serczyk, Bednarski, Mi

chalik, Głąbiński.

L. s. 1861/1914.

W n i o s e k

posła Pilcha i towarzyszy.

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

Wyłączenie gmin Dołuszyce i Kurów 
z okręgu c. k. Sądu i c.k. Urzędu podatko
wego w W iśniczu, a wcielenie ich do 
okręgu w Bochni.

W nioskodawca:
Pilch.

Okoń, Serczyk, Tomaka, Wójcicki, Ja
błoński, A dam , Bednarski, Michalik, 
Neumann, Riedl, Maciuszek, Schmidt, 
Potocki, Zamorski, W olanin, Zaremba.

6
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L s. 1862/1914.
W n i o s e k

posła Wincentego Tomaki i towarzyszy.
Wysoki Sejm raczy uchw alić:
Uregulowanie i obw ałowanie rzeki 

W isłok w powiecie rzeszowskim należy 
przyspieszyć.

W nioskodaw ca: 
Tomaka.

Neumann, Riedl, Schmidt, Górkiewicz, 
Serczyk, Siwula, Wójcicki, Maciuszek, 
Jabłoński, Pilch, Zamorski, Adam, W o

lanin, Bednarski, Michalik.

L. s. 1863/1914.

W n i o s e k
posła Józefa Maciuszka i towarzyszy.

Wysoki Sejm ie!
Zważywszy, że budow a mostu na 

rzece Popradzie w miasteczku Piwnicznej 
jest rzeczą piekącą z powodu niebezpie
czeństwa życia ludzkiego przy przepra
wianiu się przez P o p rad , podpisani 
wnoszą :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :
W zywa się Wydział krajowy, by 

jąk najrychlej przystąpił do budowy 
mostu w gminie Piwnicznej, powiatu 
Nowy Sącz.

W nioskodaw ca: 
Maciuszek.

Serczyk, Tomaka, Wójcicki, Jabłoński, 
Adam, Bednarski, Michalik, Neumann, 
Riedl, Schmidt, Potocki, Pilch, Zamorski, 

W olanin, Zaremba.

L. s. 18641914.
W n i o s e k

posła Edw arda hr. Mycielskiego i tow a
rzyszy w spraw ie uzdrowienia stosun

ków na stacyi kolejowej w Trzebini.

W ysoki Sejm raczy uchw alić:
1) Wzywa się c. k. Rząd, aby przy

stąpił bezzwłocznie do przebudow ania

stacyi kolejowej w Trzebini, na zasadzie 
połączenia obu tamtejszych dworców 
kolejowych w jedną całość, czyniącą za
dość wymogom bezpieczeństwa ruchu, 
a odpowiadającą potrzebom przemysłu, 
handlu i podróżującej publiczności.

2 ) Poleca się W ydziałowi krajow e
mu przez zastępców swych w Radzie 
zawiadowczej, aby w ;  vvarł wpływ na 
Towarzystwo kolei lokalnej Trzebinia- 
SKawce w tym kierunku, żeby to Towa
rzystwo z pełnem zastrzeżeniem jego 
upraw nionych interesów starało się uła
twić i przyspieszyć połączenie obu dw or
ców kolejowych w Trzebini.

U z a s a d n i e n i e .
Trzebinia jest pod względem roz

m iarów  ruchu kolejowego, najważniej
szą stacyą węgłową w Galicyi. Stąd roz
chodzą się główne linie kolejowe do 
Wiednia, Kiakowa, do Królestwa, do 
Prus i linie lokalne do Suchej i Sierszy. 
W samej Trzebini jest kilka wielkich za
kładów fabrycznych, nadających i odbie
rających kilkadziesiąt tysięcy wagonów 
rocznie.

Założenie tej stacyi jest jednak tak nie
fortunne, a jej wyposażenie tak niedo
stateczne, że stała się ona w idownią ustaw i 
cznych wypadków i katastrof kolejowych- 
Miejscowy przemysł i handel narażony 
jest na rozliczne szykany i straty, a po
dróżująca publiczność znosić m usi nie
wypowiedziane niewygody.

Przyczynia się do tego w znacznej 
mierze, nigdzie zresztą niepraktykow ana 
i obecnymi stosunkami nieuzasadniona 
anomalia, że kolej państw ow a i lokalna 
mają osobne dworce, które stoją w praw 
dzie tuż obok siebie, ale nie mają ze 
sobą żadnego połączenia.

C. k. M iuiststerstwo kolejowe w en
tyluje już od daw na tę sprawę, w ypra
cowuje się, rzekomo uzupełnia i zmienia 
różne projekty techniczne, ale tymcza
sem lata mijają, ruch kolejowy rośnie, 
potrzeba sanacyi coraz to żywsza, a stacya
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trzebińska stoi dalej, jak stała, w caŁj 
swej odstraszającej prymitywności.

Także i w obecnym budżecie pań
stwowym nie przewidziano żadnych środ
ków finansow ych na niezbędną popraw ę 
Przytoczonych stosunków.

W prawdzie kolej lokalna ze wzglę
dów publicznych uznaje potrzebę złącze- 
nia obu stacyi i akcyi tej się nie sprze- 
Clwia, jednakowoż ze stanowiska finan
sowego zmuszoną jest przestrzegać inte
resów akcyonaryuszy i dlatego wskaza
n iu  jest, aby Wydział krajow y wpłynął 
Przez c. k. Rząd na stanowisko Kolei 
Północnej, stawiającej zbyt wysokie żą
dania do kolei lokalnej i dołożył wszel
kich starań przez swych zastępców w Ra
dzie zawiadowczej, by definitywne po
szum ien ie  obu kojei jaknajrychlej na
stąpiło.

W nioskodaw ca: 
Mycielski.

Konopka, Krasicki, Rarański, T. Starzyń
ski, Serczyk, St. Dąmbski, Lubomirski, 
t*óiz, Koziebrodzki, Niezabitowski, Wł. 
aWorski, Badeng Haempel, Maiss, B iu- 

nicki.

L- s. 1865/1914.

W n i o s e k

Posła Łaskudy i tow7. w sprawne uregu
lowania opłaty szynkarskiej.

Wysoki Sejm ie!

W myśl ustaw y krajowej z dnia 2 0 . 
Rudnia 1905 Dz. u k N. 11/6 przysłu
guje Wydziałowi krajow em u ściąganie 
r°Płai szynkarskich.

W ykonanie tego praw a weszło w7 ży- 
w roku 1911, a sposób ściągania 

9 aty szynkarskiej jest w najwyższym 
Pniu niepraktycznym i krzywdzącym, 

' łcy.n» pole do różnych szykan i nad- 
j  i staje się powodem ruiny mate- 

w ie,„ 'ro Jzin .

, Ażeby nareszcie temu kres położyć. 
Popisani w n o sz ,:

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
W zywa się Wydział urajow y do 

opracow ania projektu ustawy o krajo
wej opłacie szynkarskiej w ten sposób, 
ażeby ta opłata w prost ściągana była 
w rafineryi od każdego hektolitra przy 
wywozie w takiej wysokości, ażeby 
w całej konsumcyi uzyskano oznaczone 
cyfry w myśl ustawy krajowej o pobo
rze opłai szynkarskich objęte i przedło
żenia go na najbliższej sesyi sejmowej

W nioskodawca: 
Michał Łaskuda.

Tomaka, Krężel. Długosz, Bernadzikow- 
s k i , Okoń, Serczyk, Górkiewicz, Pilch, 
Bosak, Siwula, Stapiński, Kędzior, Ma- 
ciuszek, Witos, Bojko, Bardl, Biały, Mar

ków, Żardecki,

Ls. 1866/1914.

W n i o s e k

posła Łaskudy i tow. w spraw ie o tw ar
cia przejazdu przez tor kolejowy w gmi
nie Porąbka w powiecie limanowskim.

Wysoki Sejm ie!

Poza torem  kolejowym prow adzą
cym przez gminę Porąbka, a przecinają
cym grunta kilku gospodarzy, znajduje 
się 1 0 0  morgów gruntu, do którego go
spodarze ci nie mogą się dostać, gdyż 
tor kolejowy niema przejazdu. Mimo, że 
ineresow ani wnieśli prośby i podania, 
władze kolejowe nic w tej mierze nie 
zrobiły, ażeby interesowanym  pójść na 
rękę.

Wobec tego, że gospodarze ponoszą 
nieobliczalne straty materyalne, że mają 
wiele strat i kłopotu, podpisani wnoszą :

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

W zywa się c. k. Rząd, by spowo
dow ał władze kolejowe, ażeby szłuszne 
żadanie gospodarzy gminy Porąbka

6*



44 Protokół 6 posiedzenia z dnia 23. lutego 1014.

uwzględniły i na przejazd wyż wym ie
niony zezwoliły.

W nioskodaw ca:
Michał Łaskuda.

Okoń, Długosz, Stapiński, Tomaka, Bo
sak, Krężel, biały, Pilch, Witos, Serczyk, 
Marków, Bernadzikowski, Siwula, Bojko.

Ls. 1.867/1914.

W n i o s e k

posła Łaskudy i tow. w spraw ie budo
wy drogi od miasta powiatowego Lim a
now a przez gminy Mordarka, Pisarzowa, 

Męcina.

W ysoki Sejmie I

Budowa drogi od m iasta pow Li
m anowa przez gminy Mordarka, Pisa
rzow a i Męcina jest koniecznością z na
stępujących pow odów :

Obywatele tychże gmin mają całą 
komunikacyę praw ie zam kniętą tak 
w dostarcżaniu produktów  rolnych jakoteż 
w dowozie nawozów sztucznych, które 
w obecnych czasach do upraw y gruntów  
są używane i konieczne. Na jarm arki 

" d o  m iasta Lim anow a i władz powiato
wych tamże będących przez w spom nia
ne gminy istnieje przejazd w takim sta
niej że przez większą część roku jest zu
pełnie nie do użycia.

Ze względu, że komunikacya odpo
wiednia jest tam potrzebną, podpisani 
wnoszą:

W ysoki Sejm raczy uchwalić :

Poleca się W ydziałowi krajowem u, 
ażeby spowodował budowę wyż wspo
m nianej drogi w jak najkrótszym czasie 
i w tym celu porozum iał się z powołany
m i czynnikami.

W nioskodawca:
Łaskuda.

Okoń, Długosz, Stapiński, Tomaka, Bo
sak, Biały, Pilch, M artow , Krężel, Ser

czyk, Siwula, Witos, Bardl, Bojko.

L. s. 1863/1914.

We Lwowie, dnia 2 u. lutego 1914.

W n i o s e k .

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Poleca się W ydziałowi krajowemu, 
ażeby zarządził dokonanie studyów te
chnicznych do robót, które miałyby na 
celu ochronę od szkód powodziowych 
właścicieli gruntów  w gminach, położo
nych u dolnego biegu rzek Szczerek i 
Żubrza wpadających do Dniestru, i ażeby 
o wyniku tych badań w najbliższej sesyi 
przedłożył Sejmowi sprawozdanie wraz 
z odpowiednim i wnioskami.

W nioskodaw ca:
W. Kizeczunowicz.

Urbański, Niezabitowski, Laskowski, 
Maiss, Schnell, Barański, A. Krzeczuno- 
wicz, St. Starzyński, K rzysztofowicz, Neu- 
mann, Badeni, Nowosielecki, St. A. Sta

dnicki, T. Starzyński.

L. s. 1.869/914.

W n i o s e k
posła Długosza i towarzyszy w sprawie 
zakładania „Powiatovvych Zakładów rol- 

niczych“.

Wysoki Sejmie!

Wysoki Sejm uchw alił w budżecie 
na rok 1912 na zakładanie powiatowych 
zakładów rolniczych zwyczajny kredyt 
w wysokości K 150.000. Na rok 1913 
w stawił w prawdzie Wysoki W ydział kra
jowy na ten cel dalszych K 150.000, któ
re potem dla braku funduszów skreślo
no, a które jednak obecnie reśtytuowane 
być winny.

Na tenże cel została uchwalona w bu
dżecie państw ow ym  na r. 1912 kwota 
K 100.000, zaś na pierwsze półrocze r- 
1914 kw ota K 50.000, jako zasiłek rządo
wy. Zasadniczo c. k. Rząd przyczyniać 
się będzie do wysokości jednej trzeciej
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c«-§4ci kosztów zakładania tych insly- 
tUcyi.

Kilka powiatów autonomicznych 
oświadczyło już gotowość przyczynienia 
S1ę również w jednej trzeciej części do 
kosztów założenia zakładów rolniczych, 
dotychczas założono pow iatowy zakład 
rolniczy w Pilznie i rozpoczęto budowę 
l^kiego zakładu w Gródku Jagiellońskim 

.Powiat gorlicki zobowiązał się oddać do 
dyspozycyi Wysokiego Wydziału krajo
wego grunt pod budowę zakładu oraz 
rusztującą kwotę do wysokości jednej 
trzeciej części kosztow, pow iat now otar
ski zaś zobowiązał się do pokrycia jednej 
trzeciej części kosztów założenia pow. 
2akładu rolniczego.

Zważywszy, że szerzenie wiedzy 
rolniczej jest dla podniesienia rolnictwa 
^rwjowego rzeczą niezbędną, gdyż przez 
Podniesienie produkcyi rolniczej rychlej/ 

ogactwo i siłę ekonomiczną kraju pod
nieść możemy,

zważywszy, że c. k. Rząd zasadni
czo zgodził się na pokrywranie jednej 
rzeciej części kosztów założenia tych 

^k ładów  i kw oty potrzebne na ten cel 
0  budżetu wstawia,

zważywszy, że powiaty i ofiarność 
Publiczna w dobrze zrozum ianym  inte
resie własnym, w interesie ludności i 

alu dobrowolne świadczenia jednej
eciej części kosztów składa, podpisani 

wnoszą;

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

j  u) Sk reśloną kwotę K 150.000 z bu- 
® u na budowę pow iatowych zakładów7 

01niczych restytuuje się.

, t)) Sejm wzywa Wydział krajowy,
y od roku 1915 począwszy wstaw iał 

n ^ ł ,0211^6  budżetu P° 300.000 koron 
udowę pow iatowych zakładów rol- 

UłCZych.

sa ^ etm wzywa c. k. Rząd, aby taką 
^ kwotę w staw iał corocznie do bu- 
u Państwowego jako jedną trzecią

część kosztów7 zakładania pomienionych 
instytucyi.

d) Sejm wzywa W ydział krajow7y, 
ab j w powiatach, które oświadczyły go
towość złożenia 1jp częćci kosztów zaio- 
żenia powiatowych zakładów rolniczych, 
przystępow ał w m iarę funduszów na
tychmiast do zakładania tych instytucyi, 
w pierw7szym rzędzie zaś w powiatach 
gorlickiin i nowotarskim , które to po
wiaty gotowość złożenia 1/3 części ko - 
s.ztów założenia tych zakładów już zde
klarowały.

W nioskodaw ca: 
Długosz.

Laskow7ski, Halban, Okoń, Biesiadecki, 
Nowosielecki, Krasicki, Serczyk, Lubo
mirski, Potocki, Bernadzikowski, Tom a- 
ka, Witos, Siwula, Łaskuda, Burzyński.

L. s. 1870/914.

W n i-o  s e k

posła W ładysława Długosza i tow. w 
sprawie regulacyi rzeki Ropy w obrębie 

m iasta Biecza i najbliższej okolicy.

Wysoki Sejm ie!

Z pow odu ogromnych spustoszeń, 
jakie czynią wylewy rzeki Ropy w po
wiecie gorlickim, regulacyę tej rzeki już 
rozpoczęto. Koniecznem jest jednak, aby 
rozpoczęta już lokalna regulacya rzeki 
Ropy w obrębie miasta Biecza obecnie 
tak daleko doprow adzona została, aby 
przystąpić można niezwłocznie do bu
dowy mostu, łączącego gminy na połu
dnie od miasta położone z tymże m iastem 
powiatowem , w którem  znajduje się sąd, 
szkoły i stacya kolejowa, a od którego 
gminy te w razie wyższego stanu wody 
są zupełnie odcięte.

Zważywszy, że tylko nieprzepro- 
wadzona dotychczas lokalna regulacya 
rzeki Ropy w strzym uje W ydział krajowy 
i Radę powiatow ą od natychmiastowego 
rozpoczęcia budowy mostu, o który nie-
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tylKO miasto lecz i cała okoliczna luaność 
od lat się ubiega, podpisani w noszą: 

Wysok Sejm raczy uchwalić : 
Poleca się W ydziałowi krajowem u, 

aby rozpoczętą lokalną regulacyę rzeki 
Ropy w oLrębie miasta Biecza tak da
leko przeprowadził, aby budow a mostu 
pod Bieczem mogła się jak najrychlej 
rozpocząć.

W nioskodaw ca: 
Długosz.

Okoń, Serczyk, Barański, Tomaka, La- 
skowsKi, Halban, NowosielecKi, Krasicki, 
Lubom irski, Witos, Siwula, Potocki, Ła- 
skuda, BernadziKowski, Biesiadecki.

L. s. 1871/1914.
W n i o s e k  

p. Długosza i tow. w sprawie rekon- 
strukcyi drogi Biecz-Golanka, objętej pro

gram em  dróg konkurencyjnych.
Wysoki Sejmie!

W roku 1912 uchwalił Wysoki Sejm 
program  budowy dróg Konkurencyjnych, 
a c. k. Rząd oświadczył gotowość przy
czynienia się w wysokości jednej trzeciej 
części do kosztów przebudow y i utrzy
m ania tychże dróg.

Pierwszy okres budowy obejmuje 
przebudowę drogi Biecz-Golanka,, a zw a
żywszy, że droga ta znajduje się w opła - 
kanym stanie, bo fundusze Rady pow ia
towej nie wystarczają na utrzym anie i na 
popraw ę tejże drogi,

bj zważywszy że dotknięta klęskami 
elementarnemu ludność gmin potrzebuje 
zarobku,

c) zważywszy, że c. k. Rząd przy
czyni się w jednej trzeciej części do 
przebudow y tej drogi, 

podpisani wnoszą :
W ysoki Sejm raczy uchw alić :
Poleca się W ydziałowi krajowem u, 

aby do rekonstrukcyi drogi Biecz-Golan
ka niezwłocznie przystąpił.

W nioskodaw ca: 
Długosz.

Okoń, Serczyk, Biesiacmcki, Nowosielecki, 
Laskowski, Bernadzikowski, Halban, Lu
bomirski, Potocki, Tomaka, Witos, Si
wula, Łaskuda, Barański, Burzyński, 

Krasicki.

L. s. 1.872/1914.
W n i o s e k

posła Długosza i tow. w spraw ie przy
spieszenia przebudowy dróg konkuren

cyjnych.
Wysoki Sejmie!

W roku ^1912 ustalił Wysoki Sejm 
program  budowy i rekonstrukcyi dróg 
konkurencyjnych w Galicyi. C. k. Rząd 
oświadczył gotowość przyczynienia się 
w wysokości jednej trzeciej części do 
kosztów tej przebudowy.

Zważywszy, że powiaty autonomicz
ne z powodu odpisu podatków są w opła
kanych stosunkach finansowych i nie 
są w stanie dróg należycie utrzymać,

zważywszy, że ludność kraju dotknięta 
klęskami elem entarnem i potrzebuje za
robku,

podpisani wnoszą:

Wysoki Sejm raczy uchwalić

w budżecie na rok 1914 kwotę 
K 1,000.000 na przebudowę dróg konku
rencyjnych.

W zywa się c. k. Rząd, aby stosuwnie 
do zobowiązania na budow ę tych dróg 
odpowiednie kwoty wypłacił.

W nioskodaw ca: 
Długosz.

Okoń, Biesiadecki, Nowosielecki, Lasków 
ski, Halban, Serczyk, Bernadzikowski, 
Lubom irski, Tomaka, Witos, Siwula, 
Łaskuda, Barański, Burzyński, Potocki, 

Krasicki.

L. s. 18731914.
W n i o s e k

p. Serczyka i tow'. w spraw ie zreorgani
zowania szkół ludowych wiejskich w tych
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gminach na sposób szkół 4-ro klasowych, 
w których frekwencya przekroczyła licz

bę 150 dzieci.

Wysoki Sejmie!
Stosunki szkolnictwa pod względem 

nauki, gdzie znaj Jują się szkółki jedno- 
klasowe 2- lub 3-klasowe, są w prost m ar
ne. Szkółki takie nie dają młodzieży tej 
niezbędnej wiedzy, jaka w ich przyszłem 
tyciu jako obywatelom jest konieczną.

Zapobiedz można temu złemu choć 
w części, ażeby szkół jaknajwięcej zor
ganizowanych było na sposób szkół 
^'klasowych,

Rzeczą konieczną i nieodzowną jest, 
ażeby począwszy od frek\Vencyi 150 dzie- 
Cl szkoły w tych gminach były na spo- 
s°b szkół 4-ro klasowych zorganizowane, 
Przeto podpisani wnoszą:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

W zywa się Radę szkolną krajową* 
ażeby reorganizacyę szkół 4-ro klasowych 
w tych gminach, w których frekwencya 
Wynosi najmniej 150 dzieci, w przeciągu 
^ lat począwszy od 1. stycznia 1915. r.
Przeprowadziła.

W nioskodawca : 
Serczyk

B°iko, Okoń, Witos, W olanin, Riały, 
C iuszek , Pilch, Krężel, Rosak, Kędzior, 
lwula, Aschkenase, Rernadzikowski, 

Stapiński.

L- s- 1874/1914.

W n i o s e k
P°sła Dra Franciszka Rardla i tow 
<jr sPraw ie budow y kilkukilom etrowej 

°gi krajowej łączącej gminy Ochojno 
ne i górne, oraz Rzeszotary z drogą 

Powiatową Podgórze-Świątniki górne.
Wysoki Sejmie!

W najbliższem sąsiedztwie Krakowa 
gminy, które są jakby odcięte od

s ą to
wiata, dla braku należytej komunikacyi. 

ruchliwe gminy Ochojno górne

i dolne, oraz takież Rzeszotary, których 
mieszkańcy muszą, chcąc dostać się czy 
to do Krakowa, czy Wieliczki, kołować 
przez oddalone gminy, brnąć po nieda- 
jących się przebyć drogach gminnych.

Połączenie drogi krajowej idącej 
z Podgórza do Świątnik górnych z drogą 
pow iatową Wieliczka-Dobczyce* za po
mocą nowej drogi przez wymienione 
wyżej gminy przechodzącej, jest palącą 
koniecznością.

Ponieważ jednak pow iat autono
miczny wielicki, którem u wkrótce od
bierze się najważniejsze miasto pod 
względem świadczeń podatkowych tj. 
Podgórze, nie może tej drogi kosztem 
powiatu budować,

Wysoki Sejm raczy uchwalić: 
Wzywa się W ydział krajowy, aby 

niezwłocznie przystąpił do budowy dro 
gi krajowej łączącej gościniec krajowy 
z Podgórza do Świątnik z gościńcem 
ukrajowić się mającym idącym z W ie
liczki do Dobczyc a to w ten sposób, 
aby przyszła droga krajow a przechodziła 
przez gminy wyż wymienione.

W nioskodaw ca: 
Rardl.

Okoń, Rosak, Pilch, Maeiuszek, Lisiewicz, 
Sarę, Serczyk, Siwula, Witos, Krężel 
Łaskuda, Zamorski, Żardecki, W olanin

L. s. 1875/1914.

W n i o s e k
p. Rardla i tow. w spraw ie ustano
w ienia siedziby lekarza okręgowego 

w Mikluszowicach, pow iat Bochnia.

Wysoki Sejm ie!
Północna strona powiatu Bocheń

skiego stanowi wielką płaszczyznę żyznej 
ziemi nadwiślańskiej przeciętą rzeką 
Rabą.

Po praw ej stronie Raby jest lekarz 
okręgowy w gminie Ujście solne, nato
m iast lewa strona Raby, obejmująca 
wielki obszar ziemi, na której rozsiadły
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się, liczne i gęsto rozsiane gminy, mają 
niemałą liczbę mieszkańców.

Ci mieszkańcy powiatu Bocheń
skiego, począwszy od Wisły muszą w ra 
zie potrzeby pomocy lekarskiej udawać 
się po lekarza aż do bocnni t. j. prawie 
2 0  kim.

Brakowi lekarz* można zaradzić 
przez ustanowienie w środku opisanej 
wyżej lów niny t. j. w Mikluszowicach, 
gdzie jest juz parafia, poczta itd., nowej 
siedziby lekarza okręgowego.

Wobec tego

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
W zywa się W ydział krajowy, aby 

po porozumieniu się z Wydziałem po
w iatowym  w Bochni przystąpił niezwło
cznie do kreowania stanowiska lekarza 
oitręgowego w Mikluszowtcach.

W nioskodaw ca: 
Bardl.

Sare, Bojko, W olanin, Łaskuda, Serczyk, 
Bosak, Krężel, Okoń, Lisiewicz, Żardecki, 

Siwula, Witos, Pilch, Maciuszek.

L .s 1876/1914.

W n i O s e k
posła [Krężla i tow. w spraw ie przy

spieszenia budowy kolei Dębica-Jasło.

Wysoki Sejm ie!
Uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia 

12 m arca 1907 r. uznaną została budo
w a kolei Dębica-Jasło. Po przeprow a
dzonych rokowaniach z c. k. Rządem 
przez W ydział krajowy, budow a jej zo
stała ostatecznie postanowioną.

C. k. Rząd obliczył kapitał tej bu
dowy na 12,800.000 K.

Z uwagi, że ostatnie klęski gospo
darcze pogrążyły w ostatnią nędzę lu
dność kraju, która chroniąc się przed 
głodem, masowo em igruje za zarobkiem 
z* g ran icę ;

z uwagi, że ludności tej dopomodz 
jest obowiązkiem państw a i kraju, 
przez aostarczenie zarobku przy bu
dowach kolei, dróg i t. p., podpisani 
w noszą:

Wysoki Sejm raczy uchw alić :
W ywa się c k. Rząd, ażeby nie

zwłocznie przystąpił do budowy kolei 
Dębica-Jasło.

W nioskodaw ca: 
Krężel

Maciuszek, Bardl, Okoń, St. Skrzyński, 
Witos, Bosak, Pilch, Bernadzikowski, 
Siwula, Bojko, Łaskuda, Biały, Serczyk, 

Bzowski, Burzyński.

L. s. 1877/1914.

W  n i o s e t .
Ponieważ przysiółek Konopnica, na

leżący do gminy Kaltwasser pow. Lwów, 
jest od gminy Kaltwasser o 4 kim. od
dalony i liczy 59 num erów , i ponieważ 
gmina Kaltwasser godzi się na wydzie
lenie Konopnicy ze związku z gminą 
Kaltwasser, przeto podpisani w noszą:

Wysoki Sejm raczy uchw alić .
Wydziela się przysiółek Konopnicę 

ze związku z gminą Kaltwasser w poW- 
lwowskim i tworzy się z Konopnicy sa
m otną gminę administracyjną.

W nioskodaw ca: 
Witos.

Maciuszek, Okoń, Skrzyński, Łaskuda, 
Pilch, Bojko, Siwula, Srokowski, K r ę ż e l ,  
Olearski, Biały, Burzyński, Bardl, Bzow

ski, Serczyk.

L. s. 1878/1914.

We Lwowie, dnia 23. lutego 191̂ *

W n i o s e k

posła Neumanna i tow. o wyższe dotow*' 
nie funduszu zasiłkowego na cele popi*'
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yania drobnego przemyski w zakresie 
akcyi Patronatu rękodzieł.

Wysoki Sejmie !

Do prelim inarza funduszu krajow e
go na rok 1914 rulir. XII. poz. 217 w sta
wioną została przez Wydział krajowy 
kwota 2 0 . 0 0 0  K na fundusz zasiłkowy

popierania rękodzieł i drobnego przd-j
mysłu.

Zważywszy, ż e :
1 ) z funduszu zasiłkowego mają być 

udzielane bezzwrotne subwencye dla Kas 
rękodzielniczych (na pokrycie kosztów 
założenia, na fundusz gwarancyjny i 
zmniejszenie kosztów administracyi), dla 
rękodzielnicz\ch spółek wytwórczych 
(na pokrycie kosztów założenia i zmniej
szenie kosztów administracyi) dalej sub
wencye dla poszczególnych rękodzielni
ków na wyjazd za granicę celem dalsze
go zawodowego kształcenia się, na spra
wianie narzędzi i pomniejszych maszyn 
absolwentom szkół krajowych, otw iera- 
l^cym własne pracownie, na subwencye 
1 niezabezpieczone pożyczki drobnych rę
kodzielników, na powiększenie kapitału 
°broto\vego względnie zakupno surowe;'.

na subwencye na wyjazd za granicę 
dla instruktorów  krajow ych kursów za
wodowych i wogóle na wszelkie inne 
Cele nieprzewidziane specyalnemi rubry 
kami prelim inarza ;

2 ) że na opędzanie tych wydatków 
me wystarcza zupełnie dotychczasowa 

0  tacy a funduszu,  przeznaczonego na 
Zasiłki przemysłowe, która przed po
wstaniem Patronatu rękodzieł wynosiła 
*?cznie 60.09(1 K, obecnie zaś w rubr. 
j !■ preliminarza, dział II. jirzewidzianą

na zasiłki przemysłowy w zakresieJest ____
działania Dep. II. (poz. 2 1 0 ) kwota 2 0 . 0 0 0  K, 
z^s na takież zasiłki w zakresie] rozlec i  kardzo akcyi Patronatu (jioz. 217) 
1 °vv nież kwota 20.000 K., czyli razem

000 K, a więc o 2 0 . 0 0 0  K mniej, niż 
, nie£ pomimo tego, że obecnie w

ryi Patronatu przybyły zupełnie nowe 
Ważne wydatki na zasiłki, jak na sub

wencye dla rękodzielniczych spółek wy
twórczych 4 dla Kas rękodzielniczych, 
które dopiero przy pomocy zasiłków 
z funduszów krajowych mogą udzielać 
taniego i łatwego kredytu;

3) że w obecnym stanie rozwoju 
przem ysłu rękodzielniczego i domowego 
obok szerokiej akcyi kredytowej jest ko
nieczną akcya subwencyjna na większą 
skalę prowadzona;

przeto podpisani mają zaszczyt 
przedłożyć wniosek ;

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

1) Celem umożliwienia Wydziałowi 
krajowem u względnie krajow em u Patro
natowi rękodzieł prowadzenia planowej 
akcyi subwencyjnej w zakresie drobnego 
p rzem ysłu jtw orzy  się stały fundusz za
siłkowy na popieranie rękodzieł i dro
bnego przemysłu . (prelim. rubr. XII. 
dział III.).

2) Zwyczajna dotacya roczna tego 
funduszu ma wynosić kwotę 50.000 K, a 
to niezależnie od dotacyi na zasiłki prze
mysłowa!, przewddziane w7 rubr. XII. 
dział II. preliminarza.

W nioskodawca ;
Neumann.

Głąbiński, Pilch, Michalik, Riedl, Fede- 
rowicz, Tomaka, Jabłoński, Lubomirski, 
Burzyński, Zamorski, Skarbek, Zaremba, 
Bednarski, Rittel, Adam, Starzyński W o
lanin, Badeni, Srokowski, Wójciki, Pień

ski, Zgórski.

L. s. 1879/1914

W n i o s e k

p. Okonia i tow7. wr spraw ie budow7y 
drogi w powiecie krośnieńskim ze Suli- 

stromy do Draganowy.

Wysoki Sejmie !

Wieś Draganowa powiatu krośnień
skiego oddalona jest od wsi Sulistromy, 
przez którą przechodzi droga powiatowa
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z Krosna do Żmigrodu, o trzy kilometry; 
przez ten trzykilom etrow y kawałek to
nący zawsze w bagnach okrutnych od
cięta jest od całego świata, a mieszkańcy 
nie mogą się doMać ani do kościoła ani 
do miasta powiatowego Krosna. W ybu
dowanie jak najszybsze tego kawałeczka 
drogi dla wsi Draganowy jest naglącą 
i bezwzględną koniecznością :

Przeto podpisani wnoszą :
Wysoki Sejm raczy uchwalić : 
W zyy^ się W ydział krajowy do jak 

najszybszego w ybudowania małego ka
wałeczka drogi ze Sulistromy do Draga
nowy.

W nioskodaw ea: 
Okoń.

Bardl, Witos, Maciaszek, Bojko, Olearski, 
Siwula, Tomaka, Bosak, Pilch, Wolanin, 
Serczyk, Krężel, Bernadzikowski, Lisie- 

wicz.
L. s. 1.880/1914.

W u i o s e k 
ks. posła Okonia i tow. w spraw ie utwo
rzenia przystanku kolejowego w Świlczy 

pod Bseszowem.
Wysoki Sejmie!
Z uwagi, że ludność gminy Świl

czy, przez którą środkiem przechodzi li 
nia kolejowa Lwów-Kraków, ogromnie 
domaga się przystanku kolejowego u sie
bie, gdyż od najbliższych swych stacyi 
tak Bzeszowa jak i Trzciany oddalona 
jest bardzo daleko, a musi się praw ie 
codziennie komunikować z Hzeszowem 
odległym o 9 kilometrów,

przeto podpisani wnoszą :
Wysoki Sejm raczy uchw alić:
W zywa się c. k. Rząd do natych

miastowego utworzenia przystanku ko
lejowego w Świlczy przynajm niej dla 
ruchu osobowego.

W nioskodaw ca: 
Okoń.

Bardl, Maciuszek, Witos, Bojko, Lisiewicz, 
Siwula, Olearski, Tomaka, Bosak. Krężel, 
Serczyk, Pilch, Bernadzikowski, Wolanin.

L. s. 1.881/1914.

W n i o s e k

posła ks. Okonia i tow. w sprawie 
utworzenia Sądu powiatowego w Rado

myślu nad Sanem.

Wysoki Sejmie!
Z uwagi, że miasteczko Radomyśl 

nad Sanem należące do Sądu pow iato
wego w Rozwadowie odcięte jest od 
Rozwadowa rzeką Sanem, na którym 
nie ma mostu, w razie zaś większych 
wód ludność absolutnie dostać się nie 
może do Rozwadowa odległego o pół- 
trzeciej mili, a okolica cała za Sanem 
ogromnie cierpi na tem, więc cieszyłaby 
się bardzo ludność wsi leżących za Sa
nem naokoło Radomyśla z utworzenia 
Sądu powiatowego w Radomyślu, gdyż 
w ten sposób uniknęłaby wypadków 
utonićcia w Sanie pode/.as większych 
wód,

podpisani wnoszą :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

Wzywa się c. k. Rząd, ażeby bez
zwłocznie utworzył Sąd powiatowy 
w Radomyślu nad Sanem i przyłączył 
do niego wszystkie wsie, leżące nad Sa
nem.

W nioskodaw ca: 
Okoń.

Bardl, Witos, Maciuszek, Bojko, Li
siewicz, Pilch, Serczyk, Siwula, Olearski4 

Tomaka, Bosak, Krężel, Bernadzikowski, 
Wolanin.

Ls. 1898/1914.

W n i o s e k  n a g ł y

Aleksandra Kapuścińskiego i tow. o za
pomogę pieniężną dziesięć tysięcy K 
(10.090 K) z funduszów' krajowych dla 
Instytutu ruskiego Narodnego Domu 

w Borszczowie.
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W ysoki Sejmie!

Zważywszy, że dla zaspokojenia ko
niecznych kulturalnych potrzeb ukraiń
skiej ludności, borszczowskiego powiatu, 
która liczy na 108.569 dusz 74.318 Ukraiń- 
ców, Towarzystwo Ruski Narodny Dom, 
Celem którego po myśli nowego statutu 
C ien ionego  w r. 1912 jest szerzyć chrz. 
kat oświatę, pielęgnować dobrobyt i 
nioralność pomiędzy ludem i które stoi 
P°d opieką Jego Najprzewielebniejszego 
sianisławowskiego biskupa Dr. Grzegorza 
'-homyszyna, w ybudowało własny dom 
Jednopiętrowy, w którym mieszczą się 
ruskie instytucye w raz z jedną wielką 
salą w Borszczowie.

Dom ten wartości 2 0 0 . 0 0 0  Iv, wy
budowano małymi funduszami, korzysta 
I4 c z kredytu budowlanego.

W  ten sposób stanął wielki budy
nek wielkiego znaczenia dla całej ukra- 
Jnskiej ludności borszczowskiego powia- 
bi, jednak obciążony długami 100 000 K.

Dochody z czynszów i ze sali nie 
wystarczają na pokrycie ra t am ortyza- 
cyjnych i dlatego rok rocznie braki do
pełniały się ofiarami ukraińskiej lu
dności

Gdy jednak w dwóch ostatnich la- 
*ach z powodu elem entarnych klęsk i 
^tagnacyi finansowej ludność podupa

dł zubożała, a ofiary bardzo skąpe, pra- 
"óe nie wpływają, zachodzi więc konieczna 
P°trzeba ratow ać tę jedyną i wielkiego 
Raczenia instytucyę dla ukraińskiej lu- 

n°sci borszczowskiego pow iatu od jej 
'■'-kłady, która to insty tucja stoi nad 
Przepaścią finansową.

s k staw iam y ên nagł}’ wnio-

Wysoki Sejm raczy uchwalić

^ a *eS° Tow arzystw a jednorazow ą zapo- 
10.000 K z krajowych funduszów.

W nioskodaw ca:
A. Kapuściński.

Kost’ Lewicki, Chomyszyn, Czechowicz, 
Horbaczewski, Sandulak, Singalewicz, 
Kochanowski, Lew Lewicki, Dumka, 
Nowakowski, Hołubowicz, Kurowiec,

Perfecki, Korol.

Ls. 1899/914.

W n i o s e k  n a g ł y .

posła Aleks Kapuścińskiego i tow. w spra
wie założenia przemysłowej szkoły z ukra
ińskim wykładowym językiem w Bor

szczowie.

Wysoki Sejmie!

Zważywszy, że pow iat borszczowski 
należy do największych i najludniejszych 
powiatów, dalej, iż ten powiat aż 
z dwóch stron a to od zachodu od gmi
ny Zbrzyź ad Skała n. Zbruczem aż do 
Okopów i na południe od Okopów, aż 
Uścia biskupiego n. Dniestrem graniczy 
z rosyjskiem państwem , — to pomimo 
tego wszystkiego należy ten powiat do 
najwięcej upośledzonych pod każdym 
względem, a już najbardziej na polu 
szkolnem, bo oprócz szkół ludowych, 
między którem i na 75 gmin i 108.999 
mieszkańców są zaledwie 3 szkoły pięcio- 
klasowe i 6  czteroklasowych (w tej licz
bie tylko dwie z ukraińskim językiem 
wykładowym w powiecie o 80% ludności 
ukraińskiej narodowości), niema żadnej 
czy to średniej, czy zawodowej szkoły 
utrzymywanej z publicznych funduszów.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Wzywa się c. k. Rząd, ażeby bez- 
włocznie przystąpił do założenia szkoły 
przemysłowej z ukraińskim wykładowym 
językiem w Borszczowie.

W nioskodaw ca:
A. Kapuściński.

Kost’ Lewicki, Horbaczewski, Kurowiec, 
Sandtllak, Singalewicz, Lew Lewicki, 
Dumka, Perfecki, Hołubowicz, Metella, 
Korol, Kochanowski, Makuch, Nowa

kowski.
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L. s. 1900/914.
N a g ł y  w n i o s e k

Di. T. W ania i tow. w spraw ie założe
nia ludowej szkoły wydziałowej z ru 
skim (ukraińskim ) wykładowym języ

kiem w Złoczowie.
Wysoki Sejmie !

W mieście Złoczowie jest 1200 dzieci 
ukraińskiej narodowości, które są pozba
wione swojej własnej szkoły.

• Istnieją dwie szkoły, męska i szkoła 
żeńska, z polskim językiem wykładowym.

Rada gminna uchwaliła założenie 
czwartej szkoły.

Ukraińska ludność jest zmuszona 
utrzym ywać pryw atną szkołę im. M. 
Szaszkiewicza, którą Wysoki Sejm sub- 
wencyonuje.

Znając z praktyki, że krajowa Rada 
szkolna stoi zawsze na przeszkodzie za
kładaniu szkół ludowych czteroklasowych 
i wyższego typu z ruskim wykładowym 
językiem i uważając spraw ę za nagłą 
w noszę:

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
W zywa się c. k. Radę szkolną kra

jową, ażeby z początkiem roku szkolne
go 1914/915 przystąpiła, względnie po
starała się o założenie szkoły wydziało
wej w Złoczowie z ruskim (ukraińskim ) 
językiem w ykładowym  i aby budowę 
gmachu szkolnego rozpoczęto już z w io
sną 1914.

W nioskodaw ca: 
Wanio.

Kost’ Lewicki, Kochanowski, Perfecki, 
Kiwełuk, Łahodyński, Horbaczewski, Ko
rol, Terszakowiec, Dumka, Sandulak, 
Kurowiec, Winniczuk, Nowakowski, Ka
puściński. Metella, Cegielski, Raczyński.

L. s. 1901/1914.
W n i o s e k  n a g ł y

p. Aleksandra Kapuścińskiegoitow.w spra
wie założeni i gimnazyum z ukraińskim 
wykładowym  językiem w Rorszczowie.

Wysoki Sejmie!

Zważywszy, że powiat borszczowski 
liczy 74.318 dusz ukraińskich na 108.560 
dusz, a dla zaspokojenia oświatowych i 
kulturalnych potrzeb ukraińskiej ludności 
borszczowskiego powiatu nie ma ani 
jednej szkoły wyższej,

wnoszą podpisani:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Wzywa się c. k. Rząd, ahy" uczynił 
bezzwłocznie odpowiednie zarządzenia 
w celu założenia gimnazyum z ukraiń
skim wykładowym językiem w Bor- 
szczowie.

W nioskodaw ca:
A. Kapuściński.

Cegielski, Sandulak, Załoziecki, Metella, 
Terszakowiec, Łahodyński, Singalewicz, 
Okuniewski, Winniczuk, Nowakowski, 
Hołuhowicz, Horbaczewski, Wanio, Ma

kuch.

L. s. 1902/914.

N a g ł y  w n i o s e k
posła Aleksandra Kapuścińskiego i tow. 
w spraw ie przemiany czteroklasowych 
szkół w l ściu b iskupicnj Iwankowie, 
Bilczu złotem i Mielnicy, niższego typu 
na wyższy typ z ukraińskim wykładowym 

językiem.

Wysoki Sejmie C-

Z waży wszy, że powiat borszczowski 
liczy zwyż 75% ludności ukraińskiej, iż 
ten powiat nie m a ani jednej czterokla
sowej szkoły wyższego typu, klóraby 
dała możność wstępu do średnich szkół, 
przeto podpisani wnoszą.

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Wzywa się c. k. Rząd o bezzwło

czną przem ianę czteroklasowych szkół 
wyżej podanych niższego typu na wyższy 
typ z ukraińskim  wykładowym jęz\ kicni.

W nioskodaw ca:
A. Kapuściński.
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Sandulak, Cegielski, Łahociyński, Makuch, 
Metella, Załoziecki, Terszakowiec, Wa- 
r*io, Winniczuk, Nowakowski, Singale
wicz, Hołubowicz, Horbaczewski, Oku- 

niewsKi.

L. s. 1903/914.

W n i o s e k .

Ura Teodora W ania i tow. w sprawie 
Przemiany szkoły ludowej w Sokołówce 
a 4-klasową szkołę z ruskim  językiem 

wykładowym.

Wysoki Sejmie!

Od 10 lat uchwala Rada gminna 
W Sokołówce i domaga się przemiany 
iWęj szkoły ludowej na 4-klasową z ru - 
skim językiem wykładowym.

Mimo, że liczba dzieci uzasadnia 
takie żądanie w zupełności, c. k. Rada 
szkolna krajow a nie wykonała tej uchwały
1 nie przem ieniła szkoły na 4-klasową
2  ruskim językiem wykładowym.

Dlatego wnoszą podp isan i:
W ysoki Sejm raczj' uchw alić:

; Wzywa się c. k. Radę szkolną kra- 
^°wą, aby natychmiast, a najpóźniej z 
P°czątkiem roku szkolnego 1914/15 prze- 
^  ttiia szkołę ludową w Sokołówce na 
. asową szkołą z ruskim  (ukraińskim) 
Psykiem wykładowym.

W nioskodaw ca: 
Wanio.

f 1' r̂ ewicki, Staruch, Horbaczewski, Ka- 
usciński, Załoziecki, Raczyński, Kocha

nowski, Kiweluk, Cegielski, Trylowski, 
0  ubowicz, Singalewicz, Nowakowski, 

Perfecki.

L- s. 1904/914.

W n i o s e k

^  sła Dra Longina Cegielskiego i tow. 
t o ^ i c  założenia c. k. Sądu pow ia

ł o  w Strzeliskach nowych, pow iat 
Róbrka.

W}'soki Sejm ie!
Od wielu lat domagają się mie

szkańcy wschodniej części pow. Róbrka 
i zachodniej części powiatu Przemyślany 
założenia c. k. Sądu powiatowego w 
Strzeliskach nowych. Wysoki Sejm na 
wniosek b. posta sejmowego Dra Ole
śnickiego uchwalił już raz nawet wezwa
nie do c. k. Rządu zgodnie z tem żąda
niem ludności interesowanych gmin. 
Dotąd jednak tego wezwania nie speł
niono.

Dlatego podpisani w noszą:

Wysoki Sejm raczy uchwalić nastę
pującą rezolucyę :

W zywa się c. k. Rząd, aby założył 
w miasteczku Strzeliska nowe, pow iat 
Róbrka, c, k. Sąd powiatowy, do które
go kompetencyi terytoryalnej włączyć 
należy wszystkie grawitujące tam gminy 
i obszary dworskie powiatów Róbrka 
i Przemyślany.

W nioskodawca:
Dr. Longin Cegielski

K. Lewicki, Kochanowski, Rożankowski, 
Petruszewicz, Horbaczewski, Nowakow
ski, Makuch, Korol, Metella, Raczyński, 
Staruch, Singalewicz, Hołubowicz, Dum ■ 
ka, Winniczuk, Sandulak.

L. s, 1905/1914.

W n i o s e k
posła Dr. Longina Cegielskiego i tow. 
w spraw ie wybudowania lokalnej kolei 
krajowej między Chodorowem a Prze
m yślanam i via Strzeliska nowe w pow. 

Róbrka.

Wysoki Sejmie L
Założenie cukrow ni w. Chodorowie, 

która tego roku zaczyna swą działalność, 
a której rejon buraczany sięga aż poza 
Strzeliska nowe w pow. przem yślań- 
skim, uczyniło potrzebą aktualną spraw ę 
w ybudowania kolei lokalnej, która łą
czyłaby Chodorow ze Strzeliskami no-
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wemi, a dalej z Przemyślanami. Kolej 
taka wykazywałaby z pewnością żywy 
ruch osobowy między Strzeliskami no- 
wem i i okolicznemi wsiami a Chodoro- 
wem z jednej strony, a między wsiami 
na wschód od Strzelisk a Przem yślana
mi z drugiej strony.

Co do spodziewanego ruchu towa
rowego, to prócz zwyczajnych produ
któw rolnych, należy wziąć pod uwagę 
produkcyę buraka cukŁowego dla cu
krow ni w Chodorowie, Kamieniołowie, 
w okolicach Strzelisk i na wschód oa 
nich i lasy, które właśnie leżą na linii 
tej projektowa u w kolei.

Na tej podstawie podpisani wnoszą-

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
W zywa się W ydział krajowy, aby 

w ypracował i przedłożył Sejmowi pro
jekt ustawy o budowie krajowej kolei 
żelaznej Chodorów—Przemyślany via 
Strzeliska nowe.

W nioskodaw ca:
Dr. Longin Cegielski.

Kost’ Lewicki, Rożankowski, Petrusze- 
wicz, Kochanowski, Horbaczewski, No
wakowski, Makuch, Korol, Staruch, Sin- 
galewicz, Hołubowicz, Dumka, W inni- 

czuk, Sandulak, Metella.

L. s. 1.906/914.

W n i o s e k
p. Cegielskiego i tow. w spraw ie budo
wy mostu pontonowego na Dniestrze 
w granicach gminy Poddniestrzany, po

w iat poi. Bobrka.

Wysoki Sejm ie!
W następstwie przeprow adzonej re- 

gulacyi Dniestru w obrębie gminy Pod
dniestrzany, pow iat polit. Bobrka, u tra
cili mieszkańcy tej gminy wygodny bi ód, 
którym  pędzili dziennie cztery razy tam 
i cztery razy z pow rotem  swe bydło 
(około 400 sztuk) na drugi brzeg Dniestru 
na swe pastw iska i którym  przewozili

płody rolne na furach ze swoich pól 
leżących głównie na praw ym  brzegu 
Dniestru.

Regulacya spowodowała pogłębie
nie dna rzeki i wzmocnienie prądu wod
nego, skutkiem czego przegon bydła 
i przewóz zboża wozami w bród stał się 
niemożliwy,

Przyznając to, kierownictwo regu
lacji, względnie c. k. Namiestnictwo, za
rządziło dla gminy Poddniestrzany zbu
dowanie mostu dla gospodarczej komu- 
nikacyi, a ponieważ koszta budowy by
łyby bardzo znaczne, zbudowano tym
czasowo most galarowy, który przetrw ał 
już więcej niż dziesięć lat.

Skutkiem tego, że galary były stare 
i prędko pogniły, rozebrano ten most 
zeszłego roku, a mieszkańcom Poddnie- 
strzan obiecano zbudować most ponto
nowy. Skutkiem powodzi i wysokiego 
stanu wody uie zrobiono tego, a prom, 
jaki tymczasowo gminie do użytku dano, 
okazał się dla potrzeb gminy zupełnie 
niewystarczający, bo mógł zabrać tylko 
jeden wóz, albo kilka sztuk bydła za 
jednym  razem. Do tego wielka woda te
go roku nie pozwoliła go używać, bo 
stał on w śród wody daleko od brzegu, 
póki go woda nie zabrała z uwięzi i nie 
poniosła w dal, tak, że obecnie gmina 
niema żadnej komunikacyi z swojeini 
połami za Dniestrem.

Ponieważ nadchodzi wiosna, czas 
orki, siana i wygonu bydła na pastwiska, 
co przy braku paszy w tym  roku jest 
bardzo ważną rzeczą, dlatego spraw a bu
dowy mostu dla Poddniestrzan stała się 
kwestyą ich ekonomicznej egzystencyi.

Z tego powodu podpisani wnoszą-
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
W zywa się c. k. Rząd, względnie 

zarząd regulacja Dniestru, ażeby w cza
sie najbliższym, w każdym razie p r z e d  
wiosną, .zbudował most pontonow y na 
Dniestrze dla użytku gminy Poddnie
strzany.

W nioskodaw ca: 
Cegielski.



K- Lewicki, Korol, hożankowski, Makuch, 
Staiuch, Kochanowski, Sandulak, Metella, 
Petruszewicz, Horbaczewski, Nowakowski, 
Wir.niczuk, Singalewicz, Hołubowicz, 

Dumka.

L- s. 1907 1914.

W n i o s e k
Posła Dra Makucha i Iow. w sprawił: 
Uzupełnienia § 3. ustawy z dnia 12. czer
wca 1907. Nr. 101. Dz. u. k. o kształceniu 

nauczycieli i t. d.
Podpisani w noszą:
Wysoki Sejm raczy uchw alić:
§ 3. ustawy z dnia 12. czerwca 1907. 

^ r - 101. Dz. u. k. uzupełnia się następu- 
!%ceni postanow ieniem  :

„Postaiiuwienia powyższe nie od
noszą się do zakładów pryw atnych".

W nioskodawca : 
Makuch.

Szeptycki, Czechowicz, Dumka, Metella, 
r lf v Lewicki, Cegielski, Łahodyński, 

^ylowski, Sandulak, Kiweluk, Kost’Le
sicki, Okuniewski, Kapuściński, Tersza- 

°Wiec, Kochanowski, Perfecki, W inni- 
czuk, Petruszewicz, Hołubowicz, Ław ruk.

Ls- 1908/1914.

W n i o s e k

blra Izydora Hołubowicza i tow. w spra- 
Wle utworzenia przystanku kolejowego 
na bnii Zbaraż —Tarnopol w Stryjówce.

Wysoki Sejmie !

Ta Przyslanck w Stryjówce na lini 
rn°pol-Zbaraż, służyłby ludności gmin 

^  W ałachówki, Hrycowiec, Kre- 
lec’ Stryjówki i Ochrymowiec w zba- 

2 nn powiecie, dla których to gmin 
n i .̂a w Maksymówce jest za daleko 

0  °żona i niedogodna.
Wobec tego wnoszą podpisani: 

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

ut\y ^ z^Wa się Wysoki c. k. Rząd o 
rzenie przystanku kolejowego w Stry-

Protokół 6 posiedzenia

jówce na linii la rn o p o l—Zbaraż dla ru 
chu osobowego.

W nioskodawca : 
Hołubowicz.

Makuch, Załoziecki, Staruch, Ław ruk, 
Winniczuk, Kochanowski, Rożankowski, 
Kapuściński, Terszakowiec, Kiweluk, L. 
Lewicki, Nowakowski, Sandulak, Cegiel

ski, Dumka, Korol, Okuniewski.

L. s. 1.909/914.

W n i o s e k

posła Dra Kurowca i tow. w sprawie 
upaństw ow ienia prywatnego gininazyum 
z ruskim językiem wykładowym w Do

linie.

Wysoki Sejmie!
Powiat Dolina jest jednym z naj

większych powiatów politycznych w Ga
licyi. Miasto Dolina jest oddalone od 
Lwowa i Stanisławowa ponad 100 kim.

Ludność miasta i powiatu Doliny 
jest czysto ruska, bo liczy około 90% ru 
skiej narodowości.

Ludność ruska powiatu Doliniań- 
skiego nie może korzystać ze szkół śre
dnich z ruskim językiem wykładowym, 
bo najbliższe rządowe ruskie szkoły 
średnie t. j. gininazyum i szkoły realne 
są w Stanisławowie albo we Lwowie.

Z powodu znacznego oddalenia nie 
są w stanie mieszkańcy powiatu doli- 
niańskiego posyłać swych dzieci do szkół 
średnich.

Miasto Dolina jest centrem Podgó
rza, do miasta tego przytykają po wiaty 
Kałusz, Zydaczów i Stryj.

Powiaty te odczuwają od daw na 
potrzebę szkoły średniej i w Lun celu 
założono przed trzem a laty pryw atne 
gimnazyum ruskie w Dolinie.

Gimnazyum to rozwija się praw i
dłowo, a w trzecim roku istnienia t.

z dnia 23. lutego 1914. 55
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z początkiem t o k u  szkolnego wykazuje 
w trzech klasach 92 uczniów.

Kierownikiem tego gimnazyum jest 
p. Izydor Eluk prof. gimn&zyum w Brze- 
żanach za urlopem  c. k. Rady szkolnej 
krajowej, prócz niego jest 4 ukw alifiko- 
wanych nauczycieli gimnazyalnych.

Ponieważ ruskie gim nazyum pry
w atne stwierdziło swoją żywotność i ko
nieczność dla zaspokojenia potrzeb ruskiej 
ludności powiatów doliniańskiego i są
siednich, to okazuje się uzasadnionem  
żądanie przyjęcia tego gimnazyum pry
watnego na etat rządowy.

W  tym  celu wnoszą podpisani:

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

W zywa się c. k. Rząd, aby pryw a
tne gimnazyum z ruskim  językiem wy
kładów jm  w Dolinie przejął bezzwło
cznie na etat rządowy.

W nioskodaw ca: 
Kurowiec.

K. Lewicki, Kapuściński, Kochanowski, 
Staruch, Singalewicz, L. Lewicki, P er
fecki, Kiweluk, Dumka, Sandulak, Ław - 
ruk, Łahodyński, Nowakowski, Makuch, 

Terszakowiec.

Ls. 1.910/1914.

W n i o s e k

posła L. Lewickiego i tow. spraw ie utw o
rzenia linii kolejowej Drohobycz-Mikoła- 
jów -R ozdół-Ż ydaczów - Żóraw no-W ojni- 

łów-Kałusz.

Wysoki S ejm ie!

Jedno spo zenie na mapę wystarcza, 
aby się przekonać o potrzebie powyższej 
kolei, gdyż znaczny obszar kraju pozba
wiony jest w tej stronie odpowiedniej 
komumkacyi.

Za utworzeniem tej linii przem a
wiają nie tylko względy osobistej wygo
dy komunikacyjnej mieszkańców', ale, co

ważniejsza, względy natury ekonomi
cznej.

Dlatego stawiamy wniosek i ośmie 
lamy się p ro s ić :

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

W zywa się c. k. Rząd, aby prz> 
sposobności uzupełnienia sieci kolei lo
kalnych w Galicyi, przedsięwziął kroki 
do utw orzenia linii kolejowej Droho- 
bycz-MiKołajów-Rozdół - Żydaczów -Żóra- 
wno-W ojniłów-Kałusz.

W nioskodaw ca: 
L. Lewicki.

K. Lewicki, Perfecki, Singalewicz, Ła- 
wruk, Kapuściński, Petruszewdcz, Ra- 
czyński, Kochanowski, Terszakowiec, Ma
kuch, Dumka, Winniczuk, Hoiubowicz, 

Okuniewski, Horbaczewski.

Ls. 1911/1914.

W n i o s e k

posła L. Lewickiego i tow. w sprawie! 
utworzenia przystanku kolejowego w Po
krowcach na linii Stryj-Chodorów, mię
dzy stacyami Hnizdyczów-Kochawina a 

Chodowice.

Wysoki Sejmie !

Sprawa ta przeszła już w s z y s t k i e  

instaneye, a do jej zrealizowania nie za
chodzą żadne przeszkody.

Powołując się na wniesioną rów no
cześnie petycyę gmin interesowanych) 
stawiamy wniosek i prosim y :

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Wzywa się c. k. Rząd, aby po po
rozumieniu się c. k. Dyrekcyą kolejovV4 
w Stanisławowie zajął się jak najrychlej 
utworzeniem przystanku kolejowego ^  
w Stryjówce.

W nioskodawca : 
L. Lewicki.
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Korol, Kochanowski, Makuch, i erszako- 
wiec, Hohmowicz, Trylowski, Ław nik, 
Wanio, Dumka, Winniczuk, Singalewicz, 

Perfecki, Siarach, Kapuściński.

Ls. 1912/1914.

W n i o s e k

posłał..Lewickiego i Iow. w spraw ie u two
rzenia przystanku kolejowego w Lisia- 

czach, na linii Lwów-Sfryj, między 
stacyami Łhersko - Dobrzany i Rilcze- 

Wolica.

Wysoki Sejmie !
Z uwagi, że utworzenie tego przy

stanku jest pod każdym względem wska
zane i gdy ta spraw a została już Radzie 
Państwa przedłożona, stawiamy wniosek 
1 prosimy:

4
Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Wzy\va się c. k. Rząd, aby po po

rozumieniu się z c. k. Dyrekcyą kolei 
Lwowie, przystąpił jak najrychlej do 

utworzenia przystanku kolejowego w Li
sia tyczach.

W nioskodaw ca:
L. Lewicki.

Korol, Okuniewski, Kochanowski, Ma
kuch, Łahodyński, Ław ruk, D umka, W a- 
ni°, Winniczuk, Terszakowiec, TryJow- 
ski, Hołubowicz, Singalewicz, Perfecki, 

Staruch Kapuściński.

L- s- 1882/1914.

I n t e r  p e 1 a c y a.
Posła Krężla i tow. do c. k. Rządu 
w sprawie fundacyi na rzecz rodziny 

Szubów.
W c. k. Namiestnictwie we Lwowie, 

aktach dotyczących rzym.-kat. probo- 
w Straszęcinie po w. Ropczyce, 

y  szczególności w ^spisie mszy funda- 
cyjuych zapisano, że dokumenty funda- 
cyjne, dotyczące fundacyi ustanowionych 
Przez Błażeja Szubę vel Szubskiego vel 
^zubczyńskiego, prepozyta z Andrychowa, 

roku 1699, znajdują się w oryginałach w 
Wum konsystoryalnem  w Tarnowie.

Z dokumentów tych wynika, że mię
dzy fundacyami mszalnemi była także 
fundacya w kwocie 15.000 złotych pol
skich, z której 6 % odsetki wynoszące 
900 złp. rocznie, przeznaczone były do 
w ypłacenia krew nym  fundatora.

Ponadto była inna fundacya złożona 
z sumy 1 0 . 0 0 0  złp. na rzecz szpitala 
ubogich w Straszęcinie.

Powyższe kapitały fundacyjne zo
stały zamienione na obligacye państwowe.

W obec tego, że rodzinie fundatora 
Szubom, zamieszkałym w Wiewiórce, 
pow. Pilzno i w Górce motycznej pow 
Ropczyce, należne odsetki nie zostały 
w ostatnich latach wypłacone, a także 
nieznanem jest użycie funduszów szpi
tala w Straszęcinie, podpisani zapytują 
c. k. Rząd :

Czy jest skłonny wyjaśnić, na jaką 
sumę opiewają dotyczące obligacye pań
stw ow e'/

Czy zechce zarządzić, co należy, ażeby 
rodzinie Szubów, czy z tego rodu pocho
dzącym krew nym  fundatora, należne od
setki 6 % niezwłocznie wypłacone zostały'/

Czy zechce wyjaśnić, w jaki sposób 
użyty jest fundusz na rzecz szpitala ubo
gich w Straszęcinie'/

In terpe lan t: 
Krężel.

Okoń, Makuch, Perfecki, Dumka, Bojko, 
Witos, Siwula, Bosak, Serczyk, Bardl, 

Biały, Łaskuda, Marków, Sandulak.

Ls. 1883/1914.
I n t e r p e 1 a c y a

posła Jana Siwuli i tow. do c. k. Rządu 
w spraw ie niesystematycznego budow a
nia mostu na rzece Wisłoce, przysiółku 

Zawierzbie w powiecie ropczyckim.
W roku ubiegłym rozpoczęła budo

wę m ostu na rzece Wisłoce pod Dębicą 
firma Zacharyewicz i Spka, która 
to firma z nieznanych powodów roboty 
wykonuje bardzo powoli, na czem cierpi 
okoliczna ludność powiatów ropczy- 
ckiego, pilzneńskiego i mieleckiego, za

8
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mieszkała po lewym brzegu rzeki W i
słoki, która po każdem większem w e
zbraniu wody, zostaje odcięta od miasta 
Dębicy) gdzie odb} wają się targi i mie
ści się siedziba władz.

' Przyśpieszenie budowy wyżej wy
mienionego mostu ma doniosłe znacze
nie pod każdym względem, albowiem 
ludność wszystkie zakupy, jakoteż sprze
daż bydła, trzody i produktów  rolnych zała
twia w mieście Dębicy.

Przyspieszenie budowy mostu jest 
wskazane i konieczne, z tych względów, 
że ludność mająca grunta nad rzeką Wi- 
słoką przez wylew sześciokrotny zupeł
nie została zniszczoną; rozpoczęcie robót 
na szeroką skalę jest rzeczą konieczną, 
aby jej dać możność zarobkowania 
i w ten sposób uratow ać ją od ostatniej 
nędzy.

Podpisani przeto zapytują c. k. Rząd :

(Izy zechce zbadać przyczyny pow ol
nej budowy mostu na rzece Wisłoce?

I czy zechce wpłynąć ażehy roboty 
rozpoczęto na większą skalę, ab}' ludność 
dotknięta klęską powodzi znalazła m o
żność zarobkowania.

In terpe lan t: 
Jan Siwula.

Okoń, Bosak, Witos, Łaskuda, Tomaka, 
Bardl, Pilch, Krężel, Serczyk, Długosz, 
Stapiński, Żardecki, Petruszewicz, Bojko.

Ls. 1884/1914.

I n t e r p e l a c y a

posła Łaskudy i tow. do Wydziyłu kra
jowego w spraw ie soli krajowej w Bo

chni i Wieliczce.
Od czasu wprowadzenia w życie 

sprzedaży soli pączkowej przez kraj, 
podnoszą się uzasadnione skargi ludności 
tak na sposób postępowania biura kra
jowego jak też i na jakość soli.

W praw dzie sól ta jest obecnie coś
kolwiek tańszą niż to było dawniej, lecz

jest ona najgorszej jakości, często ze 
ziemią zmieszana.

Jest to niesłychaną krzywdą dla 
ludności ubogiej, dla której sól często 
stanowi jedyną omastę, na którą może 
sobie ona pozwolić. W wielu wyp«dkach 
paczki są naruszone, licho opakowane i 
nie zawierają wagi przepisanej.

Wobec wyżej podanych faktów, za
pytują podp isan i:

Co Wysoki Wydział krajowy zamyśla 
uczynić, żeby nadużycia te nareszcie ustały?

In te rp e lan t:
Łaskuda.

Bosak, Okoń, Pilch, Serczyk, Długosz, 
Stapiński, Krężel, Maciuszek, Siwula, 
Bojko, Witos, Tomaka, Marków, Żarde

cki, Bardl.

Ls. 1885/1914.

I n t e r p e l a c y a

posła Serczyka i tow. w spraw ie sprze
daży soli kuchennej (gorszej na wieś, 
jak do miasta) przez Zarząd krajowy 

sohiy we Lwowie.

Od 1908 r. W ydział krajowy we 
Lwowie ujął we własny zakres akcyę 
sprzedaży soli kuchennej zaprowadzając 
agendy czyli składy w całym kraju. Ta
kie same składy soli kuchennej zostały 
także założone w Krakowie, gdzie wy- 
sprzedaje się sól nie tylko do miasta 
ale także i na wieś do okolicznych gmin 
sklepikarzom . i bezpośrednim  konsu
mentom.

Niestety żalą się kupujący ze wsi 
sklepikarze i konsumenci, że otrzym ują 
na wieś sól brudną i gorszą, natomiast 
do Krakowa daje składnik sól o wiele 
lepszą, chociaż cenę jednakową pobiera- 
Zaś soli tej, k tórą sprzedaje do miasta, pod 
żadnym warunkiem  na wieś nie sprzeda.

Ażeby podobnej krzywdzie, jaka się 
dzieje ludności1 wiejskiej, z miejsca zapo- 
biedz, zapytujemy W ydział krajowy, czy
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skłonny jest wobec ludności włościań
skiej rażące postępowanie usunąć i sól 
bez różnicy czy na wieś, czy do miasta 
W lepszym gatunku sprzedawać.

In terpe lan t:
Serczyk.

'Jkoń, Bardi, Krężel, Biały, Bojko, Si- 
wula, Tomaka, Witos, Marków, Bosak, 
Kilch, Długosz, Stapmski, Łasnuda, Żar- 

decki.

Ls. 1886/1914.

I n t e r p e l a c j a

ks. posła W olanina i tow. 
do c. k. Komisarza rządowego.

Jest rzeczą ogólnie znaną, że 
w kraju istnieje ogrom na ilość wyszyn
ków pokątnych, które nawet opłatę 
°karbową t. zw. boletę opłacają. Jest to 
niesumienna konkurencj a dla szynkarzy, 
którzy mają koncesye i znacznie większe 
ciężary muszą opłacać.

Wobec tego zapytują podpisani c. k. 
kom isarza rządow ego:

1) Czy mu o tern wiadom o?

2) Czy zamierza wydać stosowne 
z&rządzenia, aby pokątne szynkarstwo 
nsunąć?

In terpe lan t: 
ks. Wolanin.

j^aciuszek, Głąbiński, Bednarski, Siwula, 
Krężel, Bosak, Serczyk, Biedl, Zaremba, 
''chmidt, Pilch, Witos, Bard], Wójcicki.

L- s- 1887/914.

I n t e r p e l a c y a

Posła Bosaka i tow do c. k. Bządu w 
sprawie wyborów gminnj7ch w Kębłowie 

pow iat Mielec.

W dniu 6 . września 1912 odbyły się 
Wybory do Bady gminnej w Kębłowie. 

jakkolwiek wybory odbyły się zupeł

nie legalnie, to c. k. Starostwo w Mielcu 
nie dopuszcza do ukonstytuowania się 
Bady i wyboru Zv,ierzchności gminnej. 
Skoro się zaś zważy, że tak wójt Jan 
Łukaszek, jakoteż zastępca w ójta w urzę
dach swych przez c. k. Starostwo za
wieszeni, od Zwierzchności gminr.ej usu
nięci zostali, a funkcye naczelnika gminy 
spraw uje z ram ienia c. k. Starostwa 
w Mielcu pisarz gminnj7 Stanisław Stę- 
pniawa, którj7 ze starą Kadą w gminie 
już 8 -my rok gospodaruje, przychodzi się 
do przekonania, że w wspom nianej gmi
nie panujący stan nienorm alny i nie
zgodny z obowiązującemi ustawam i jest 
niewątpliwie ograniczeniem autonomii.

Przeto podpisani zapytują J. E. p. 
Namiestnika, czy znany m u jest ów stan 
„ex lex“ w gminie Kębłowie i czy zechce 
polecić c. k. Starostwu w Mielcu, aby 
jaknajrychlej dopuściło do ukonstytuo
w ania się i w yboru Zwierzchności gmin
nej w Kębłowie?

Lwów, dnia 23. lutego 1914.

In te rp e lan t: 
Bosak.

Staruch, Lew Lewicki, Stapiński, W in- 
niczuk, Cegielski, Ław ruk, Metella, Ter- 
szakowiec, Korol, Baczyński, Petrusze- 
wicz, Hołubowicz, Makuch, Kochanowski

Ls. 1888/1914.

I n t e r p e l a c y a

posła Stapińskiego i tow do c. k. Rządu 
w spraw ie anorm alnych stosunków gmin

nych w Tarnobrzegu.

Od dwóch lat pozostaje ludność 
miasta Tarnobrzega jakby wyjęta z pod 
praw a pod względem gospodarki gmin
nej. Klika kahalno-kołtuńska, która do
rw ała się rządów w gminie, nie chce ich 
za żadną cenę z rąk wypuścić i używa 
wszelkich środków, aby się tylko przy 
sterze utrzjm ać.
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Grubo już pc upływie sześciolecia, 
bo dopiero w dziewiątym roku swego 
urzędowania, przeprow adziła ta klika 
w ybór połowy Rady, a nie całej, jak 
ustawa nakazuje i ten jeszcze w ybór za- 
kwestyonowała sama, wnosząc przeciwko 
niemu bezpodstawny protest, aby tylko 
czas swego urzędowania przedłużyć.

Gdy wreszcie i Prokuratorya Pań
stwa musiała wkroczyć z powodu pofał- 
szowania pełnomocnictw, Radę gminną 
rozwiązano. Ale zamiast od razu wrzód 
wyciąć radykalnie, pozwolono mu dalej 
ropieć, mianując komisarzem rządo
wym byłego burm istrza, który był głó
wnym winowajcą poprzednich sprawek.

Radę przyboczną złożono tak, że 
znowu mieli większość w tym „bajra- 
cie“ ludzie z kliki kahalno-kołtuńskiej, 
którzy zaczęli dalej pozwalać sobie na 
podobne jak przedtem praktyki i skut
kiem tego kilka jednostek niezależnych 
z przeciwnego obozu, widząc, że nie ma 
co robić w tern towarzystwie, zrezygno
wało z zarządu miasta.

Pozostała klika wzięła się bezcere
monialnie do spreparow ania listy w y
borczej tak, żeby klice to wyszło na po
żytek. Obcinali lub strasznie podwyższali 
cyfrę podatkową poszczególnych obyw a
teli, jak klice to było potrzebne do prze
noszenia ich z koła do koła. Protego
w ani uzyskali nawet nieistniejącą w or- 
dynacyi gminnej pluralność, bo podzie
liwszy ich sumę podatkową na dwie czę
ści, dano im głos w kole drugim i trze
cim. Największym zaś skandalem było 
skreślenie z listy 51 wyborców, którym  
nie dano nawet możności wniesienia 
z tego powodu reklamacyi, bo nastąpiło 
to poza ich plecyma i w ostatni dzień 
reklamacyjny.

Olbrzymia większość ludności m. 
Tarnobrzega, złożona z inteligencyi, nie
zależnego mieszczaństwa i najbiedniej
szych żydów, protestuje energicznie prze
ciwko tym nadużyciom, zwołuje masowe 
wiece, układa momoryały, wysyła depu- 
tacye, wszystko nadaremnie.

Komisarz rządowy p. KoJasiński 
cieszył się poparciem  b. starosty p. P rzj- 
bysławskiego, który spraw ki jego tolero
w a ł; ponadto zasłużył się on przy wy
borach hr. Lasockiemu, który zabiega 
usilnie, aby się nic złego nie stało jego 
przyjacielowi.

Tymczasem zaś miasto z winy ta
kiej gospodarki stoi nad brzegiem prze
paści. Dodatki gminne wynoszą 153 % ! 
Ludność rozgoryczona do ostateczności-

Wobec tego podpisani zapytują 
c. k. Rząd, czy skłonny jest:

1 ) zarządzić unieważnienie list wy
borczych, w których różnych niedozwo
lonych manipulacyi się dopuszczono;

2 ) usunąć bezzwłocznie komisarza 
rządowego p. Kolasińskiego, oraz resztę 
„bajratu“, a zam ianować nowy tymcza
sowy zarząd m iasta z nowym komisa
rzem rządowym.

Lwów, dnia 23. lutego 1914.
In te rp e lan t:

Jan Stapiński.

Bosak, Petruszewicz,Hołubowicz, Makuch, 
Kochanowski, Winniczuk, Ław ruk, Lew 
Lewicki, Staruch, Terszakowec, Cegiel

ski, Baczyński, Korol, Metella.

Ls. 1889/1914.
I n t e r p e l a c y a

posła Stapińskiego i towr. do Rządu w 
spraw ie daru z łaski byłemu rewizorów* 
bydła Wojciechowu Łacie z powiatu Dą

browa.
W listopadzie roku 1912 zniesiony 

został urząd rew izorów  bydła, którym 
pozostawiono jedynie możność ubiegania 
się o dary z łaski, nie dając żadnego 
zresztą zaopatrzenia na starość za dłu
goletnią nieraz służbę.

A jednak naw et i ten dar z łaski 
wymierza c. k Rząd, jak mu się podo
ba, czyniąc z niego przedm iot protekcyi, 
a nie uwzględniając ani opłakanych sto
sunków petenta, ani lat jego służby, 
co przedewszystkiem powinno być 
brane pod uwagę i decydowlać.
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Znamy fakt, że jeden z byłych re- L. s. 1890/911 
wizorów, choć miał tylko 7 lat służby, 
otrzymał dożywocie 400 Koron rocznie 
dlatego tylko, że szlachetka! Inni zaś 
nie mogą się doczekać tego daru z łaski, 
bo pochodą tylko z chłopskiego stanu.

Do rzędu tych ostatnich należy 
Wojciech Łata z Kłyża pow. Sędziszów, 
starzec 64-letni, który przez 23 lat pełnił 
dcho wynagradzaną służbę rew izora by
dła i podczas tej służby kalectwa się n a 
bawił, a teraz już drugi rok czeka, aby 
c> k. Namiestnictwo życzliwie zaopinio 
Wało jeg0  podanie do tronu o dar 
z łaski.

Jeśli „pośpiech" ten naszych władz 
będzie szedł dalej w temsameni tempie, 
to ów dar z łaski gotów przydać się te-

zgrzybiałemu starcowi chyba już 
tylko na trum nę.

Jest rzeczą w prost skandaliczną, aby 
ł® miesięcy trw ało badanie sprawy przez 
c- k. Rząd, który chyba w rejestrach 
Svv°ich powinien mieć wszystkie zapiski 
0  stanie majątkowym swojego 23-letnie- 
8 0  sługi: 1 to, co można sprawdzić 
'V c*Łlgu 16 minut, nim akta z registra- 

lry przeniosą do referenta, trw a u nas 
m iesięcy! A może potrw ać jeszcze 16

W ariatów .

Wobec tego podpisani zapytują 
k, Rząd, czy gotów jest natychmiast 
atwić od siebie podanie Wojciecha 

^ły o dar z łaski i co za mierzą uczy
ła b y  temu szlendryanowi biurokraty
z m u  raz wreszcie łeb urwać !?

Lwów, 23. lutego 1914.

B,

In te rp e lan t: 
Jan Stapiński,

yySab’ Relruszewicz, Metella, Ław ruk, 
Vv̂ ^ czuk, Cegielski, Staruch, Lew Le- 
^Uch1' ^°^ub °w tcz, Kochanowski, Ma- 

> J erszakowiec, Korol, Baczyński.

I n t e r p e l a c y a
posła Stapińskiego i tow. w spraw ie re- 

i klamacyi wojskowej W ładysława Ten- 
dery z pov ialu Brzesko.

Przy poborze przed dwoma laty 
wzięty został do wojska z II. klasy po
borowej W ładysław Tendera z Rudki, 
pow iat Brzesko.

Ojciec jego Jan, jest starcem słabo
witym i niezdolnym do prowadzenia 
1 2 -morgowego gospodarstwa, wniósł 
więc natychmiast prośbę o uwolnienie 
syna z wojska, powołując się na wym a
gane w takich wypadkach przez ustawę 
wojskową warunki. Mianowicie drugi 
z rzędu jego syn Józef przebywa w Ame
ryce, trzeci Stanisław jest uczniem w VIII. 
klasie gimnazyalnej w Tarnowie, a reszta 
dzieci: dziewczęta i małoletnie.

Reklamacya ta dotychczas uwzględ
nioną nie została, a W ładysław Ten
dera już drugi rok służy przy 2  pułku 
artyleryi fortecznej (2 komp.) w Kra
kowie.

Wobec tego podpisani zapytują, czy 
jc. k Rząd skłonny jest ponaglić odpo- 
1 wiednie organa, by załatwienie tej rekla- 
macyi przyspieszyły i jak najprędzej w ró
ciły tej rodzinie najstarszego syna, bez 
którego ponosi ona w gospodarstwie du
że straty?

Lwów, 23. lutego 1914.
In te rp e lan t:

Jan Stapiński. 
Makuch, Winniczuk, Ławruk, Staruch, 
Metella, Terszakowicc, Bosak, Petrusze- 
wicz, Hołubowicz, Kochanowski, Lew 

Lewicki, Korol, Baczyński, Cegielski.

L. s. 1891/914.
I n t e r p e l a c y a

p. Stapińskiego do c. k. Rządu w spra
wie w strzym ania budowy szkoły jj 2 -kl. 

w Medyni głogowskiej (pow. Łańcut).
W roku 1913 miała się rozpocząć 

budow a szkoły 2-kl. w Medyni głogow



skiej. Przedsiębiorstwo tej budowy objął 
Zarząd gminny i w tym celu poczynił 
przygotow a n ia : jak zakupno i gaszenie 
wapna, zwózkę i obróbkę m ateryału 
drzewnego na ogólną cenę 500 K. Tym 
czasem Rada szkolna okręgowa w Łań
cucie zakazała kontynuow ania tej budowy, 
narażając gminę na zawód i straty.

Ponieważ gmina zakupiła 1 morgo
wy plac pod budowę szkoły, który zo
stał zaintabulowany na fundusz szkolny, 
złożjra wymaganą przez ustawę 1 2 0 % 
i zażądane później dodatkowo przez Radę 
szkolną okręgową w Łańcucie 1400 K. 
tudzież zostały zatwierdzone plany i ko
sztorysy, przeto zarządzenie to łańcuckiej 
Rady szkolnej okręgowej wstrzymujące bu
dowę szkoły, nie m a żadnego uzasadnienia.

Podpisani zapytują c. k. Rząd, czy 
skłonny jest wydać polecenie natychm ia
stowego rozpoczęcia wspom nianej bu
dowy.

Lwów, dnia 24. lutego 1914.
Interpelant : 

Stąpi ński.
Ław ruk, Cegielski, Lew Lewicki, Tersza
kowiec, Korol, Metella, Rosak, Raczyń
ski, Petruszewicz, Hołubowicz, Makuch, 

Kochanowski, Staiuch, Winniczuk.

L. s. 1892/914.

I n t e r p e l a c y a

posła Stapińskiego i tow. do c. k. Rządu 
w spraw ie niepotrzebnej koncesyi szyn
karskiej na trzeci wyszynk w W arze (pu- 

w iat Brzozów).
W gminie Warze powiatu brzozow

skiego liczącej 1150 mieszkańców, istnie
ją 2 szynki. Obecnie stara się o koncesyę 
na trzeci wyszynk Abraham Propper, 
zamożny kupiec lasów, dzierżawca tar
taków i dóbr.

W prawdzie I. instancya opierając się 
na uchwale Rady gminnej w Warze, 
prośbie A braham a Proppera wyszynk 
napojów spirytusow ych odmówiła, je
dnakowoż ten wniósł rekurs do instan- 
cyi II. i głosi wszystkim, że rekurs jego
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dzięki protekcyi pp. Skrzyńskich z Noz- 
drzca uwzględnionym będzie. Ponieważ 
„skutek  rozszerzania takich wieści opi 
nia publiczna jest zaniepokojona, i istnie
je obawa, że niekóre o rgan / rządowfe 
mogą uledz wpływowi możnej ro
dziny Skrz, ńskich, podpisani zapytują:

Czy c. k. Rząd jest gotów po zbadaniu 
aktów tej spraw y przez szybkie załatwie
nie rekurs u uspokoić opinię publiczną 1

Lwów, dnia 23. lutego 1914.
In tćrpe lan t: 

StapińsKi.
Terszakowiec, Lew Lewicki, Raczyński, 
Korol, Metella, Staruch, Petruszewicz, 

[Hołubowicz, Makuch, Kochanowski, Win
niczuk, Ław ruk, Cegielski.

Ls. 1893/1914.

I n t e r p e l a c y a
posła Stapińskiego do c. k. Rządu 
w spraw ie wstrzym ania egzekucyi z ty-; J 
tułu rzekomo zalegających opłat szyn
karskich u Józefa Jam rycha w Skrzyp'

nem, powiatu Nowotarskiego.
Józefo\ i Jam rychow i wymierzono 

tytułem opłaty szynkarskiej 356 K. ro
cznie, a to za sprzedaż wódek 216 Kyj 
w ina 1 2 0  K, piwa 20 K. Ponieważ opłat*1 

za sprzedaż wódek i w ina była za wy
soka, przeto pismem z dnia 14 grudnia 
1912 r. zawiadomił Józef Jam rych c. & 
Starostwo w Nowym Targu, źe od 1 styl 
cznia 1913 r. zaprzestaje w swym szyn* ■ 
ku sprzedaży wódek i rzeczywiście tf | 
sprzedaży nie w ykonyw ał; następnie zaf A 
pismem z dnia 6  września 1913 r. zwffr 
cił się do kraj. B iura opłat szynkarskich i 
w Wydziate krajowym  z prośbą o zniżeni^ 
opłaty za sprzedaż wina ze 1 2 0  K. n f  I 
60 K. rocznie, do której to prośby kraj 
Biuro opłat szynkarskich się przychyli^ ' I

Tymczasem dnia 29 stycznia 191* 
egzekutor zajął Józefowi Jam rycho^ 15 

2  krowy, a to na pokrycie rzekomo za' 
legającej opłaty za sprzedaż wód<Ł 
w kwocie 216 K. za rok 1913, której W

1
Protokół 6 posiedzenia z dnia 23. iuRgo 19jl.
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sprzedaży w tym roku Józef Jam rych 
'vcale nie wykonywał, — 60 K. za sprze- 

w ina w 1913 r., którą to opłatę już 
Wspomniany szynkarz uiścił, tudzież 2 0  

za sprzedaż piwa, z k tórą Józef Ja- 
mrych rzeczywiście zalega. Z tego przed
stawienia okazuje się, że odnośne w ła
dze zignorowały zupełnie tak zawiado- 
^ e n ie  Józefa Jam rycha o zaprzestaniu 
°Przedaży wódek, jakoteż zniżenie opłaty 
2a sprzedaż wina ze 1 2 0  K. na 60 K. 
*°cznie i zupełnie niesłusznie ściągają 
z Józefa Jam rycha nienależące się opłaty.

Przeto podpisani zapytują c k. Rząd, 
Czy skłonny jest zarządzić wstrzym anie 
egzekucyi u Józefa Jam rycha, tudzież 
k°starać się, aby podoi nie wypadki na 
Przyszłość się nie powtarzały.

Lwów, dnia 23 ,lutego 1914.

In terpe lan t: 
Stapiński.

t^osak, Pelruszewicz, Hołubowjbz, Ma- 
óch, Kochanowski, Winniczuk, Ław ruk, 
ac^yński, Cegielski, Lew Lewicki, Ko- 
r °l) Metella, Terszakowiec, Staruch.

L- s. 1894/1914.

I n t e r p e 1 a cy  a
P° sła Stapińskiego i tow. w spraw ie 
^ykan proboszcza w Strzyżowie powiat 

adowice, z zemsty za wybory sej
mowe.

Ku Przy praw yborach sejmowych w r.
gmina Marcówka pow iat W adowice 

^yhrała wyborcą Ludwika Latkowskie- 
’ Polecając mu, by przy wyborach 

Cq Wnych głosował na Antoniego Styłę, 
tenże rzeczywiście wypełnił. Ściągnął 

^  ak za to na siebie zemstę miejsco
wy b° proboszcza ks. Jana Figwera 

Strzyżowie, który rozwijał osobiście 
^  acy? za (iórkiewiczem i Latkowskiego 

Próbował na swoją stronę zjednać na
j e m n ie .

Sn Przy pierwszej nadarzającej się 
koOSobn°ści okazał ks. proboszcz Lat- 

'''skieniu swój gniew.

Dnia 26. września b. r. przyszedł 
Latkowski dać na zapowiedzi swej córki 
a ks. F igw er przyjął go takiem, „ewan- 
gielicznem" przywitaniem : „Ty faryze
uszu, tuś przyszedł? Ty ludowiec, przy
jaciel Styły — ty nie słuchasz księży ani 
biskupów, tylko papieża Stapińskiego — 
poczekaj, ja ci dam !“

Ale ostatecznie pieniądze na zapo
wiedzi od narzeczonego wziął i z am bo
ny wygłosił. Świadkami tego zajścia byli 
gospodarze z M areów ki: Józef Kwartnik 
i Marek Miś.

Było ono tylko przygrywką do te
go, co nastąp iło : oto ks. Figwer całkiem 
otwarcie odmówił Latkowskiemu narze
czoną, gdy tenże, jako wdowiec, zgłosił 
z nią na plebanię po zapowiedzi.

Latkowski po śmierci pierwszej 
żony pozostał z trojgiem małoletnich 
dzieci, które jeszcze potrzebują opieki 
matczynej — a gospodarstwo 1 0 -m orgo- 
we podupadło z braku gospodyni zapo
biegliwej. Postanow ił więc ożenić się 
powtórnie, aby mieć pomoc w gospo
darstw ie i dać matkę dzieciom.

Gdy dnia 3. października z. r. przy
szedł z narzeczoną dawać na zapowie
dzi, ks. Figwer odrazu wsiadł na nie
go: „Zdaleka odem nie!“ — potem dalejże 
wypominać narzeczonej Lutkow skiego: 
„To ty chcesz iść za niego, a wiesz ty, 
że on ludowtec, wróg kościoła i księży, 
on czyta „Przyjaciela ludu“ — toś ty 
w aryptka!“ — a nakoniec zwrócił się do 
ojca narzeczonej z wyrzutem, że pozwala 
na ten związek i wyraźnie powiedział, 
dlaczego ma taką złość do Latkowskie
go : „Pisałem do niego (do Latkowskie
go) list, żeby głosował na Górkiewicza — 
a on głosował na S ty łę!“

Tego dnia odpraw ił ich ks. p io - 
boszcz z ni gzem i kazał przyjść za ty
dzień, a gdy się wtedy zgłosili wraz 
ze świadkami na plebanię, nie przyjęto 
ich tam, a tylko przez gospodynię swoją 
wezwał ks. Figwer ojca narzeczonej do 
siebie i tak go tam przerobił i sterory-
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zował, że ten przestraszony musiał co
fnąć swoje przyzwolenie na ten związek 
małżeński.

Tak to sługa boży — katolicki ka
płan okazał swoją miłość bliźniego, 
wdając się w nieswoje rzeczy i niszcząc 
człowieka, byle tylko dogodzić swojej 
partyjnej zemście.

A trzeba podkreślić, że Ludwik 
Latkowski jest poważnym gospodarzem, 
członkiem Rady gminnej i Rady szkolnej 
miejscowej, zaprzysiężonym taksatorem 
gminnym, słowem, człowiekiem cieszą
cym się powszechnem zaufaniem, czego 
dowód jest także w t wyborze jego przy 
praw yborach, którego dokonali świadomi 
ludowcy, wierząc, że Latkowski woli ich 
się nie sprzeniewierzy.

I za to, że tę wolę praw yborców  
wykonał, m usi teraz cierpieć i ponosić 
tak dotkliwą stratę w życiu swojem ro- 
dzinnem i w gospodarce.

Wobec tej ciężkiej krzywdy — na
praw dę o pomstę do nieba wołającej - 
podpisani zapytują c. k. Rząd :

Czy skłonny jest z urzędu w kro
czyć w tę spraw ę ?

i co zamierza uczynić, aby na 
przyszłość podobym praktykom  i nad
użyciom władzy duszpasterskiej zapo- 
biedz?

We Lwowie, dnia 23. lutego 1914.
In te rp e lan t: 

Stapiński.
L. Lewicki, Korol, Terszakowiec, Ra
czyński, Rosak, Petruszewicz, Hołubo
wicz, Makuch, Kochanowski, Winniczuk, 

Ławruk, Cegielski, Staruch.

L. s. 1895/914.
I n t e r p e l a c y a

posła Stapińskiego i tow. do c. k. Rządu 
w spraw ie reklamacyi wojskowej Tade
usza Skrzypaka, zamieszkałego w Zabrniu 
górnem ad Grębów (pow iat Tarnobrzeg).

Tadeusz Skrzypak, zamieszkały w Za
brniu górnem ad Grębów wniósł do c. k.

Starostwa w Tarnobrzegu w sierpniu 1913 
prośbę o uwolnienie od służby wojsko
wej najstarszego jego syna Jozefa, słu
żącego obecnie przy 40 p. p. w Rzeszo
wie.
' Dotychczas, jakkolwiek od wniesie
nia podania minęło 6  miesięcy, władze 
w tej spraw ie nic nie uczyniły, tak 
jakhy podanie wcale niebyło wniesione.

Ponieważ takie postępowanie jest 
niewątpliwie lekceważeniem interesów 
obywateli i gorszącem zaniedbywaniem 
obowiązków przez odnośnych urzędni
ków, przeto podpisak.i zapytują J. E. p- 
Namiestnika, czy skłonny jest w tę spra
wę wglądnąć i pouczvć podwładnych 
urzędników, aby podań obywateli przez 
6  miesięcy niezałatwionych w swych 
biurkach nie przetrzym ywali, tudzież 
wydać zarządzenie natychmiastowego 
w drożenia postępow ania reklamacyjnego 
w sprawie Tadeusza Skrzypaka.

Interpelant:
Stapiński.

Staruch, Terszakowiec, Korol, Hołubo
wicz, Makuch, Kochanowski, Winniczuk, 
Ław ruk, Ł. Lewicki, Raczyński, Rosak, 
Metella, Petruszewicz, Cegielski.

Ls. 1896/1914.

I n t e r p e l a c y a

posła Stapińskiego i tow. w sprawie 
przyspieszenia wyborów gminnych W 

Lubli.
W sierpniu 1913 r. ukończyło si§ 

sześciolecie Rady gminnej w Lubli koło 
Frysztaku. W ybory nowej Rady przepro
wadzono, ale z powodu protestu nie zo
stały one dotychczas zatwierdzone.

Podpisani zapytują c. k. Rząd, czy 
skłonny jest ponaglić odpowiednie czyn
niki, aby załatwienie protestu przyspie
szyły 7

In te rp e lan t: 
Stapiński.
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Makuch, Winmczuk, Staruch, Ław nik, 
Cegielski, L. Lewicki, Meteila, Terszako- 
Wiec, Bosak, Petruszewicz, Hołubowicz, 

Kochanowski, Korol, Baczyński.

Ks. 1.897/1914.

I n t e r p e l a c y a

posła Stapińskiego i tow. do c.k. Rządu 
z powodu niezarządzenia przez c. k. 
Starostwo w Kolbuszowej wyboru ko

mitetu parafialnego w Dzikowcu.

Przed 2  laty poleciło c. k. Staro
stwo w Kolbuszowej Zwierzchnościom 
gminnym, należącym do parafii w Dzi
kowcu, sporządzenie spisu wyborców, 
ńprawmionych do wyboru komitetu pa
rafialnego. Zwierzchności gminne do po
lecenia sit; zastosowały i wygotowane 
spisy do c. k Starostwa w Kolbuszowej 
°desłały. Jednak c. k. Starostwo w Kol
buszowej do dnia dzisiejszego wyboru 
komitetu parafialnego nie zarządziło, 
a stało się to dzięki zabiegom p. Błot- 
uickiego, właściciela dóbr, nie chcącego 
dopuścić do w yboru komitetu parafial
nego, a którego wpływmm c. k Staro

stw o  w Kolbuszowej ulega.

Wobec tego podpisani zapytują J. E. 
Pana Namiestnika :

1. Czy znany mu jest ten fakt zawi
słości c. k. Starosty wT Kolbuszowej od 
P- Błotnickiego i w ynikające stąd ograni
czenie praw  obywatelskich parafian z Dzi
kowca.

2. Czy zechce zwrócić uwagę pod
władnemu c. k. Starostwru, aby w urzę
dowaniu swem nie ulegało wpływom  
Poszczególnych osób, lecz przestrzegało 
0 bowiązUjąCe ustaw7y.

« Czy zechce polecić wspom niane- 
11(111 c. k. Starostwu w7 Kolbuszowej, aby 
Wybór komitetu parafialnego w Dzikowcu 
Dk najrychlej załatwdło.

Lwów, dnia 23. lutego 1914.
In terpe lan t: 
Stapiński.

Baczyński, Staruch, Cegielski, l,. Lewicki, 
Terszakowdec, Meteila, Korol, Bosak, Pe
truszewicz, Hołubowicz, Makuch, Kocha

nowski, Winniczuk, Ławwuk.

Ls. 1913/1914.

I n t e r p e l a c y a
Dra Teodora Wania i tow\ do Jego Eksc. 
Namiestnika w sprawne nadużyć Piotra 
Mazura, naczelnika gminy w7 Prosow7-

cach, powiatu Zborowskiego.

Wasza Ekscelencyo!
Dnia 2 2  lutego 1913 r. skończył się 

peryod urzędowania Piotra Mazura, na
czelnika gminy w Prosow7each.

Mimo urgensów do c. k. Starostw7a 
i Wydziału pow7ialowrego, dotychczas nie 
rozpisano now ych w7yborówr w gminie, 
a naczelnik dalej urzęduje bezprawnie, 
popełniając nadużycia urzędow7e, z któ
rych doszły do naszej wiadomości nastę 
pującc :

I. Z końcem 1913 r. stwierdził de
legat powiatowej Bady ze Złoczow7a de
fraudację z Kasy gminnej w kw7ocie 
118 K. Deficytu tego nie pokryto.

II. P iotr Mazur pobrał bezprawnie 
z kasy gminnej kwrotę 10 K. za kancela
r ię  gminną, mimo to, że wr 1910 r. on 
nie urzędow7ał, a te 10 K. nie w7vpłacono 
])oprzedniemu naczelnikowi gminy.

III. Zabrał i przyswoił sobie bez
praw nie :

1. Płacę policyanta gmin
nego Łukasza Wvczerkow7skiegó
za I. półrocze 1913 r. w7 sumie 13 K

2. Za siano gminne od
Stacha Juźwiaka sumę . . . 9 „

3. Za siano gminne od
IJryńka Zajacia sumę . . . 4 „

4. Za szkodę polo*vą od
Eudoksyi Krochty . . . . 0  „

5. Za robotę koło szkoły
od Stacha Perejm ybidy lawetę 4 „

6 . Za stary m ateryal ze
sztachetów7 szkolnych kw:otę 1 2  „
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7. Płacę Jakóha Szeberta 
za strzeżenie m ateryału koło
mostu powiatowego w kwocie 5 K

8 . Karę za nocną wartę 
koło cerkwi od naczelnika gmi
ny N e h ry b c a ...................  (i *

9. Zabrał stary m ateryał 
z mostu powiatowego i nową 
podwalinę wartości . . . .  50 „

10. W strzym ał należną Te
odorowi Procykowi w r. 1910 
kwotę za udział przy komisyi 
prostującej księgi gruntow e i 
nie wypłacił, m imo uehw ały
Rady powiatowej w 1911 r. 40 „

IV. Przy napraw ie drogi pow iato
wej zapisywał ludzi, którzy zupełnie nie 
robili, a należną im płace pobierał dla 
siebie, mianowicie od:

1. Jana Perejinybidy (Michała),
2. Józefa Suda,
3. Jozefa Semczyszyiia,
4. Kornela Turczyna.
Dowód:

Kostia.
świadek Jan Bihuś, syn

Nadto nie wypłacił za roboty koło 
d ró g :

1. Janowi Bihusowi kwotę 4 K
2. Romanowi Pytlow a

nemu . . . . . . . . .  3
3. Ołeksie Perejmybidzie 1
4. Konstantynowi Bihu

sowi .....................: . . . . 1

5. Semkowi Brygadyrowi 1

6 . Onufremu Semczyszy- 
n o w i ............................................... 1

7. Dowód: wyżej wymie
nieni, jako śwdadkowde.

V. Pobrał nieprawi uc 
kwrotę należną Romanowi Dem- 
czukowi w7 ten sposób, że 
sfałszował jego podpis na re- 
cepisie pocztowym . . . .  4

VI. Przy napraw ie studni 
pobrał dla siebie be/praw  nie 640

VII.W końcu prowadził sa • 
mowolnie procesy, które prze
grał i naraził gminę na koszta 1 .(> 00

Z powodu podania i prośby człon 
ków gminy zapytują podpisani:

1. Czy W asza Kkscelencya zarządzi 
bezzwłoczne usunięcie naczelnika Pio
tra Mazura z urzędowania?

2. Czy nakaże bezzwłoczne rozpi
sanie nowych wyborów7 do Rady 
gminnej?

3. Czy odstąpi niniejszą interpela- 
cyę c. k. Sądowi do urzędowania prze 
ciw7 Piotrowi Mazurowi w7 kierunku 
zbrodni oszustwa względnie nadużycia 
władzy.

In terpe lan t:
Dr. Teodor Wanio.

Dr. Kost’ Lewicki, Dr. Makuch, Dr. Ce
gielski, Kiweluk, Rożankowski, Hołubo- 
wicz, Lew7 Lewacki, ks. Metella, Dr. Try- 
lowski, Terszakowiec, Singalewicz, Ko
chanowski, Staruch, Okuniewski, u r. 
Horbaczewski, Dr. Nowakow ski, Dr. Ła

hodyński, Sandulak, Dr. Perfecki.

Ls. 1914/1914.

I n i e r  p e 1 a e y a

posła Dra Longina Cegielskiego i lo\V- 
do c. k. Rządu w7 sprawie usunięcia na
uki języka ruskiego w7 Hadlach szklar
skich, w Zalesiu i Białej (pow. Rzeszów)-

Daleko na zachodzie, na samej Ma- 
zurszczyznie koło Rzeszow7a ocalało kilka 
naszych oaz przed zalewem polskiego mo
rza. Daw niej (jeszcze w7 XVI stuleciu cała 
okolica koło Rzeszo wa była zaludnioną pra
wie wyłącznie przez ukraiński naród, na 
co wskazują topograficzne nazwy. P° 
jakimś czasie zalała je polska ludność z za
chodu tak, że dziś zostało kilka wiosek) 
które po większej części przyjęły jęzjk 
polski, lecz o dziwo, trzymają się dotąd 
niezwyczajnie silnie sw7ojej cerkwd i od
czuwają swą etniczną odrębność od 
otaczających ich mazurów, z którym i 55



Pretokół 6 posiedzenia z dnia 23. lutego 1914. 67

zasacly nie wchodzą w związki m ał
żeńskie.

Szkoły są tam wszędzie, lecz pol
skie, a do niedawna uczono tam ukraiń
skiego języka.

W Hadlach szklarskich. gdzie 
Większość tworzy grecko-katolicka lud
ność i gdzie jest cerkie w, a niema ko
ścioła, uczyli języka ruskiego aż do na
dejścia inspektora Falkiewicza (znanego 
kubanisty), który zniósł naukę ukraiń- 
skiego języka, mówiąc rodzieom:„że przez 
naukę ruskiej mowy dzieci się bałam u
c i44, pomimo lego iż niedawno na kon
kursie na stałą posadą w Hadlach szklar
skich było wyraźnie powiedziane, że 
kzyk polski jest tam wykładowy, a ru
ski obowiązkowy.

Również nie uczą całkiem ukra
ińskiego języka w Zalesiu i w Bia- 
*eb gdzie praw ie wyłącznie mieszkają gr. 
katolicy, którzy nie umiejąc słowiańskiego 
Pisnia, nie mogą korzystać z naszej 
mszy.

Wobec tego podpisani zapytują: 
Czy Wysokiemu c. k. Rządowi względnie 
1 h Radzie szkolnej okręgowej jest wia
domy powyższy fakt i czy są one zdecy
dowane zarządzić bezzwłocznie naukę 
ukraińskiego języka w szkołach ludo
wych we w spom nianych gminach.

Interpelant.
Dr. Longin Cegielski.

Kost’ Lewicki, Horbaczewski, I)r.
J °wakovvski, Dr. Pelruszewicz, Dr. Ho- 
nbowicz, Kohanowski, Dr. Rożankow- 

®ki, Metella, Sandulak, Dr. Baczyński,
‘ taruch, Singalcwicz, Dumka, Winniczuk, 

Dr. Korol.

]- 191 o/t) 14.

I n i e  r p e I a c y a.
P°sła ks. S. jMetelli i Iow. do WysokiegoC U o
. • Rządu i Wysokiego Wydziału kra
jowego w sprawie zaniedbania konieez- 
nych środków zaradczych przeciw wyle- 
"  ° m rzoki W iszni, Sołotwy, i Luhaczówki'

z pow odu utrzymywania w nieodpowied
nim stanie stawu z Nowej grobli.

Rzeka Wiszni# zwana także Zawa- 
dówką począwszy od Krow cy kołodzie
je ws ki ej do Lubaczowa wylewa bardzo 
często i niszczy brzegi łożyska swego. 
Praw ie równolegle do tej rzeki płynie 
rzeczka Sołotwa, która powoduje te same 
szkody w Młodowie od Lubaczowa i na 
lubaczowskich Łąkach, na Antonikach, 
Bałajach, Mokrzyszczu, w Lubaczowie 
i Ostrowie. Obie te rzeczki zlewają się 
koło Ostrowa razem i tworzą Lubaczów- 
kę, która wraz z. swoimi dopływami po 
każdym deszczu ulewnym stale w ystępu
je z brzegów i aż do gminy Bihali zale
wa i niszczy wszystkie ziemiopłody na 
polach i, łąkach. Powodem wylewów 
rzeki Luhaczówki i jej dopływów jest 
staw w Nowej grobli należącej do masy 
spadkowej śp. Stefana hr. Zamojskiego, 
a wylewy te są dla okolicznej ludności 
miejscowej w prost katastrofalne. Tysiące 
fur siana i różnych ziemiopłodów prze
pada m arnie po takich wylewach, przy
nosząc ludności ogromne szkody. Od lat 
2 0  nadarem nie gminy interesowane czy
nią zabiegi, żeby powołane do tego w ła
dze podjęły czynności celem uchro
nienia ludności od tych szkód. W roku 
1911 gmina Bihale, położona nad wyżej 
w spom nianym  stawem, zażądała od c. k. 
Starostwa w Jarosławiu komisyi poli
tycznej celem stwierdzenia stanu nienor
malnego wody w stawne Nowej gro
bli, jednakowoż komisya ta zjechała 
wT porze całkiem nieodpowiedniej 
w7 miesiącu grudniu, w czasie, kiedy 
staw7 wody był norm alny i nietylko nie 
stwderdziła istotnego faktu, iż w spom nia
ny staw7 jest powodem wylewów Luha
czówki, Wiszni, i Sołotwy, lecz wrręcz 
przeciwmie stwierdziła, iż zażalenie gmi
ny Bihali jest nieuzasadnione i skazała 
ją na zwrot kosztów7. Tymczasem faktem 
jest, że staw w7 NowTej grobli wstrzymuje 
prędkość biegu wspom nianych rzek, 
przyczynia się do ich zamulenia tern 
bardziej, że rzeki te płyną przez okolice o 
gruncie nieprzepuszczalnym; skutkiem za
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mulenia dna rzeki, łożysko nie może się 
pogłębić, a woda po ulewach deszczo
wych występuje z brzegów i nieustannie 
zmienia swoje łożysko, tworząc liczne 
serpentyny zwane „nieciecze“. Ażeby 
przynajmniej w części zapobiedz temu, 
konieczną jest rzeczą, ażeby została za
rządzoną komisya polityczna w porze le
tniej na miejscu, na całej w spom nianej 
przestrzeni przy współudziale delegatów 
gmin i powiatu, któraby stwierdziła po
wód wylewów Wiszni, Sototwy i Luba- 
czówki i któraby poddała rewizyi ustawie
nie pala, markującego stan wody na stawie 
w Nowej grobli. Ponieważ ludność gmin 
z Bihali, Soliłach, Innatach, Zakopciach, 
Hamarni, Polanach, Onyszkach, Buczy
nie, Zapałowie, Czteronoka^h, Kątach, 
Szczebywłokach i in. domaga się bez
skutecznie komisyi takiej i przedsięwzię
cia środków zaradczych, skutkiem zanied
bania których ze strony władz właściwych 
rokrocznie ponosi setki tysięcy koron 
szkód, podpisani zapytują:

1. Czy wiadomem jest c. k. Hządowi 
i W ydziałowi krajowem u wyż wspo
mniany stan rzeczy?

2. Czy jest skłonny c. k. Rząd za
rządzić wysłanie w porze odpowiedniej 
w tym roku potrzebną komisyę poli
tyczno w odną?

3. Czy Wydział krajowy jest skłon
nym ze swojej strony przyczynić się do 
uregulowania rzek Wiszni, Sołotwy i Lu- 
baczówki tak, by ludność uchronioną 
była od dalszych wylewów i szkód z tern 
połączonych.

Lwów, dnia 20. lutego 1914.

In terpe lan t: 

ks. S. Metetla.

Dr. Kost’ Lewicki, Singalewicz, Staruch, 
Horbaczewski, Hołubowicz, Kochanowski, 
Terszakowiec, Dr. Łahodyński, Kurowiec, 
Cegielski, Nowakowski, L. Lewicki, Ka

puściński, Rożankowski, Makuch.

L. s. 1916/914.
I n t e r p e 1 a c y a

posła Dra T. W ania i tow. do Jego E. 
p. Namiestnika, w sprawie przemiany 
szkoły ludowej w Sokołówce na cztero
klasową z ruskim wykładowym językiem 

ukraińskim.
Podpisani zapytują Waszą Eksce- 

lencyę :
Dlaczego mimo uchwały Rady 

gminnej miasta Sokołówki i licznych 
urgensów od 1 0  lat, mimo odpowiedniej 
liczby dzieci nie zamieniono dotychczas 
dwuklasowej szkoły ludowej w Soko
łówce na cztero-klasową szkołę ludową 
z wykładowym językiem ukraińskim ?

In te rd e lan t:
Dr. Teodor Wanio.

Dr. Baczyński, Horbaczewski, Dr. Kocha
nowski, Terszakowiec, Dr. Okuniewski, 
Kiweluk, Załoziecki, Dr. Hołubowicz, 
Dr. Tryjbwski, Dr. L. Lewicki, Dr. No
wakowski, ks. Kapuściński, Staruch, 

Singalewicz.

L. s. 1917/1914.

I n t e r p e l a c j a
posła Dra Hołubowicza i tow. do c. k. 
Rządu w spraw ie nielegalnego założe
nia polskiej eksponowanej szkoły ludowej 

w Oknie (pow. Skałat).

Rada szkolna okręgowa w Skalacie 
bez poprzedniego porozum ienia się z miej
scową radą szkolną w Oknie koło Grzy- 
m ałowa zarządziła konkurencyjną roz
praw ę na dzień 10 maja 1911 r. Do roz
praw y powołano zastępców rady 
gminnej i stron konkurujących oraz 
członków rady szkolnej miejscowej.

Na rozpraw ie po uchwaleniu po- 
zycyi budżetu szkolnego ówczesny in
spektor szkolny okręgowy ze Skałatu 
Kaczoiowski (teraz w Sianocie) zago
rzały szowinista polski, tak jiow iedział:

„Wasza gmina żąda przemiany 2- 
klasowej szkoły ludowej, z ruskim  ję-
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rykiem wykładowym na szkołę 4-klaso- 
wą, również ruską. To możliwe, lecz 
cóż robić z Polakami z Okna (garstka 
teeinników), dla których trzeba założyć 
*zkołę polską. Czteroklasówkę wasza 
§mina dostanie, lecz pod tym w arun
kiem, że albo zgodzi się na przemianę 
Kzvka ruskiego wykładów ego na polski 
'v dotychczasowej dwuklasowej szkole, 
aibo da bezpłatnie parcelę gminną ])od 
budowę, osobnego budynku dla samo- 
istfcj szkoły polskiej“.Na tą propozycyę 
c- k. inspektora szkolnego i agitatora 
Polskiego w jednej osobie, odrzekli re
prezentanci gminy, że naradzą się w tej 
spra\vie. Jeszcze tego dnia (10 maja 
|9 l 1 r.) odbyło się posiedzenie rady 
Sminnej, na którem uchwalono domagać 
się zorganizowania rv skiej szkoły 4-kla- 
s°wej a zaprotestowano natomiast prze
ciwko ewentualnem u narzuceniu gminie 
szkoły polskiej. Tę uchwałę rady gmin- 
nei podano na piśmie do wiadomości 
rady szkolnej okręgowej w Skałacie.

sierpniu 1911 roku otrzym ała Zwierz
chność gminna z Rady szkolnej okręgo
wej w Skałacie p ism o : L. 2544/911 roku 
Rozporządzeniem z dnia 14 sierpnia 1911 
r°ku 1. 8748. zezwoliła c. k. Rada szkol
na krajowa, by jedna z 3 klas nadetato- 
wych z przyzwolonych dla drugiej szkoły 
z ruskim językiem wykładowym wr Oknie 
Począwszy od 1 w rześnia 1911 r., była 
fzynna jako klasa eksponow ana z polskim 
lęzykiem w ykładów ym .

podstawie tutejszego praw om o- 
'“Oego orzeczenia z dnia 1 sierpnia 1911 
j' ^337, koszta utrzym ania tej klasy po- 

'yw ać będzie zarząd główny T. S. L. 
'v Krakowie i obszar dworski.

I tak gwałtem narzucona eksponó- 
polska istnieje istotnie od 1 . w rze

śnia 1 9 x1 roku wr Oknie, do której z u- 
lz?du włączono wszystkie dzieci łaeiń- 

,ego obrządku ze wszystkich stopni 
Szkoły ruskiej 2 -klasowej a kierownik tej 
‘ k°ły ruskiej nie przyjm uje do niej dzieci 
. rz9dku łacińskiego pomimo żądania 

rodziców'. W tej spraw ie jeździli re
prezentanci gminy, Jaśko Bednarz i Mi

kołaj Szwcć, w 1912 r. w grudniu, Jaśko 
Bednarz i Michał Cymbała 8 . lutego 1913 
do Rady szkolnej okręgowej, domagając 
się w imieniu interesowanych łacinni- 
ków, żeby dzieci ich mogły chodzić do 
szkoły ruskiej, a nie do ekspunówki, 
lecz inspektor szkolny odpraw ił ich 
z niczem.

Utrzymanie narzuconej polskiej 
eksponów ki chce teraz Rada szkolna 
okręgowa nałożyć na gminę. I lak, kiedy 
dnia 13. lutego 1913 loku odbywało się 
posiedzenie Rady szkolnej miejscowej 
dla zamknięcia rachunków' szkolnych za 
r. 1912, pokazało się, że polski ksiądz 
z Grzymałowa pobrał z miajcowego 
szkolnego funduszu 1912 r. na dojazd 
kwotę 120 K, chociaż on przyjeżdżał do 
eksponów ki, której gmina nie zobowią
zała się się utrzymywać, a nie do ruskiej 
szkoły. Przeciwko temu zaprotestowali 
ruski proboszcz o. Roman Zaryckij i 
obaj reprezentanci rady gminnej i w nie
śli wszyscy trzej osobne zażalenie pise
mne do Rady szkolnej okręgowej 
w Skałacie, domagając się zatwierdze
nia rachunków7 szkolnych za 1912 r. 
z tej przyczyny, że w7 tych rachunkach 
2 -ga pozycya poszła na potrzeby polskiej 
eksponów7ki, której wydatki mają pokry
wać T. S. L. i miejscowy obszai dw or
ski według wyżej wspomnianego rozpo
rządzenia Rady szkolnej okręgowej, a 
nie miejscowe gmina. Ta Rada szkolna 
okręgowe, która całkiem nie ściąga od 
T. S. L. ani od obszaru dwerskiego pie
niędzy na utrzymanie eksponówid — 
odpowiedziała pismem z 6 . kwietnia 
1913 r. L. 621., że gmina Okno musi 
przyczyniać się do utrzym ania polskiej 
eksponów ki!

Z tego pow7odu zapytują podpi
sani :

1. Czy Wysokiemu c. k. Rządowi 
względnie c. k. Radzie szkolnej krajo
wej jest wiadomy powyższy fakt zało
żenia w brew  ustawem polskiej ekspo
nówki w7 Oknie i jak usprawiedliwi c. 
k. Rada szkolna swoje bezprawne
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postępowanie w spraw ie narzucania 
gminom ruskim  polskich eksponówek 
w brew  ich w oli1.'

2. Co zamyśla c. k. Rada szkolna 
krajowa uczynić, żeby na przyszłość za
przestać swego systemu polonizacyjne- 
go w szkolnictwie ludowcem? -

Interpelant: 
lir. Hołuhowicz.

Dr. Kośt’ Lewicki, Dr. Eugeniusz Petru- 
szewicz, Dr. W anio, Dr. Baczyński, Dr. 
Makuch, Winniczuk, Dr. Kormosz,Nowa
kowski, Kiweluk, Staruch, Dr. Rerlecki, 
Horbaczewski, Różan kowski, Dr. Oku

niewski.

Ls. 1918/1914.

I n t e r p e 1 a c y a

posła Rożankowskiego i tow. do W yso- 
kiego c. k. Rztfłu %% sprawie popierania 
moskalofilstwa przez kierownika c. k. 
Starostwa w Turee, c. k. sekretarza Na

miestnictwa Daukszę.

Wysoki c. k. Rządzie!
Od kilku miesięcy urzęduje w c. k. 

Starostwie w Turce kierow nik c. k. Sta
rostw a Dauksza. Ludność, budząca się 
bardzo szybko z ciemnoty moskalofil- 
skiej do narodowej świadomości i po
czucia praw  i obowiązków obywatel
skich, patrzyła z wielkiem zaniepokoje
niem i niedowierzaniem na pierwsze 
objawy urzędowania nowego kierownika, 
znanego ze swej urzędowej przeszłości 
(w Starym Samborze) ze skrajnej niena
wiści do legalnych dążeń ukraińskie
go narodu do zdobycia pewnej swobody 
konstytucyjnej. Zaniepokojenie i niedo
wierzanie prędko okazało się uza- 
sadnionem i podpisani poczuwają się do 
obowiązku niżej wymienione fakta 
podać do wiadomości c. k. Namiestnic
twa, zastrzegając sobie w tym kierun
ku dalej idące kroki.

Pan Dauksza pozwala sobie nawet 
w pryw atnem  życiu okazywać nienawiść,

a nawet pogardę wobec najświętszych 
uczuć ludności ukraińskiej. Psa swego 
nazwał „Bohunem", oczywiście nie bez. 
zam iaru zbezczeszczenia i pogardy imie
nia ukraińskiego pułkow nika kozackiego 
i męczennika, imienia którego zniewa
żać austryackiem u kierownikowi powiatu 
czysto ukraińskiego nie wolno.

Równoległą z Icmi antypatyam i 
pana kierownika występują objawy jego 
działalności li rzędowej, zmierzającej do
bitnie do dźwignięcia przymierającej już 
działalność miejscowych agitatorów mo- 
skaiohlskich.

W Rosochaczu, wsi na pół uświa
domionej, wahali się wwborew zarządu 
gminnego między Ukraińcami a Moska- 
lofilam. pan kierownik uważał za 
swój święty obowiązek pofatygować się 
osobiście do tej najbardziej oddalonej 
wsi powiatu. Nie dowierzał praw dopo
dobnie swym podwładnym i lam wTpły- 
wem swym uskutecznił w ybór moskalo- 
fila.

Przed trzema dniami odbyK się 
w Turce wybory uzupełniające wice
marszałka Rady powiatowej po śmierci 
śp. ks. Marcina kałynicza. Wobec tego, że 
nieboszczyk był ukraińcem i jako laki 
w' tym samym składzie Rady powiato
wej, co i dzisiejszy^,.'został wwbrany wi
cemarszałkiem, a od czasu wwboru 
(1912 r.) nic nie zmieniło s ię ,’ należało 
spodziewać się, że i tym razem padnie 
wybór na Ukraińca. Tymczasem stało 
się wręcz przeciwnie i fslało się to za 
wolą pana Daukszy.

Odbył on u inspektora podatkowe
go Ostaszewskiego zwinnego wszechpo- 
laka, wspierającego stale moskalofilów' 
i głosującego jawnie przy każdych 
w yborach na zaciętych moskalofilów' 
(Hoszowskiego), konferencyę przedwy
borczą z marszałkiem Wołkow ickim 
i nioska lofilami, a wynikiem tej 
konferencyi był wybór micemarszałka 
ks. Piotrowskiego z Unika, zaciętego 
moskalofila, dudykiewdczowca, przewód- 
cę turczańskich moskalofilów'.
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Kiedy ze strony naszej organizacyi 
Zwracano uwagę p. Daukszy na niewła
ściwość jego agitacyi na korzyść moska- 
lofilstwa, miał 011 odwagę oświadczyć 
Public z nie, że w ybór len przeprow adza 
za wiadomością i aprobatą c. k. Na
miestnictwa, klórem to oświadczeniem 
^ybór ks. Piotrowskiego jeszcze dobit
niej przedstaw ił jako konieczny wszyst
kim, pozostającym pod w pływem  c. k. 
Starostwa tak, iż w ybór ten w istocie 
Zstąpił.

Wobec tego zapytują podpisani :

1. Czy Wy okienni c. k. Rządowi 
vviadome są wyżej przedstaw ione oko- 
hczności prywatnego i urzędowego za
chowania się kierownika c. k. Starostwa

Surce?

2. Czy Wysoki c-k. Rząd zechce oko- 
hczności te zbadać i wszystko potrzebne

usunięcia niedowierzania ludności do 
c- k. Starostwa, oddanego w zarząd oso
by nieodpowiedniej, zarządzić ?

3. Czy Wysoki c. k. Rząd podał 
Wskazówkę kierow nikow i Starostwa w 
kurce, w kierunku popierania wyboru 
ks. Pi0trowskiego na wicemarszałka, 
Jeśli nie, co zechce zarządzić, by pod
władni mu urzędnicy, powagą władzy 
naczeluej nie zasłaniali się i nie wspie- 
ra,i niedozwolonej agitacyi ?

Lwó^k dnia 23. lutego 1914.

In terpe lan t: 
Rożankowski.

Jp1' host’ Lewicki, Singalewicz, (irzegorz 
O1‘szakowiec, Lew Lewicki, I)r*>Baczyń- 

Ski- Korol, Dr. Makuch, Dr. Nowakow
ski, Okuniewski, Załoziecki, Hołubowicz

l - I r y l s k i ,  Dumka, Dr. Petruszewicz.

^ s- 1919/1914.

I n t e r p e I a c y a

P°sła W inniczuka i Iow. do Jego Eksce- 
encyi Pana Namiestnika, jako przew o

dniczącego c.. k. Rady szkolnej krajowe 
w sprawie budowy szkół w powiecie 

stanisławowskim.

Pod względem udziału w korzystania 
z funduszów 10,000.000 pożyczki na budo
wę szkół we wschodniej Oalicyi w szcze
gólności powiat Stanisławów bardzo zo
stał upośledzony.

Mianowicie, pomimo że gminy Za- 
gwożdzie, Czykałówka, fazów, Meżygór- 
ce, Delejew, Wowczków, Kryłoś, Te- 
merowce, Kołodziejów, Dorohów, Se- 
mykowce, 'bustań, Sieliska, Puka- 
sowce, Kurypów, Krymudów, Lany, Kin- 
czaków stary, Załuków, zebrały w ym a
gane ustawą datki i mają już wszystko 
przygotowane do budowy szkół, a bu
dynków w tych gminach wcale niema, 
albo jeżeli są, to niżej wszelkiej krytyki, 
c. k. Rada szkolna krajow a nie przycho
dzi im z pomocą z funduszów krajowych 
na ten cel przeznaczonych.

Wobec tego zapytujemy J. Eksce- 
lencyę Namiestnika, jako przewodniczą
cego c. k. Rady szkolnej k ra jow ej:

1) Ezeni uspraw iedliwi takie postę
powanie c. k. Rady szkolnej krajowej wo
bec ruskich gmin powiatu stanisławow 
skiego pod względem korzystania z fun
duszów krajowych na budowę szkół?

2) Jakie kroki zamyśla poczynić, 
aby jak najprędzej zapobiedz brakowi

budynków szkolnych po gminach wy
żej wymienionych ?

In terpe lan t: 
Winniczuk.

Dr. Kost’ Lewicki, Dr. Makuch, Dr. Ko
rol, Dr. Okuniewski, Kochanowski, Sin
galewicz, L. Lewicki, H. Terszakowiec, 
Ław ruk, Dr. Cegielski, kiw eluk, Zało
ziecki, Kapuściński, Ks. Metella, Hołubo
wicz, Dr. Łahodyński, Staruch, Dumka, 

Dr. Nowakowski.
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I n t e r p e l a c y a

posła ks. A. Kapuścińskiego i lov,. do 
c. k. Rządu w spraw ie bezprawnego po
mieszczenia publicznej szkoły w budynku 

T. S. L. w Domażyrze, pow. Gródek.

W niewielkiej wiosce Domażyru, 
gródeckiego powiatu, otworzono w 1904 
roku jednoklasową publiczną szkołę lu
dową z polskim językiem wykładowym, 
pomimo tego, że gmina ma absolutnie 
większość ukraińskiej ludności. Z po
czątku mieściła się ona w wiejskiej cha
cie, a od 1908 roku w nowym budynku 
gminnym, w Którym zbudow ano osobną 
salę szkolną. Nauczycielka mieszkała w 
bardzo odpowiedniej chacie wiejskiej
0 dwóch pokojach i kuchni. Za w yna
jęcie sali szkolnej pobierała gmina 40 ko
ron rocznie, za wynajęcie mieszkania 
nauczycielki płaciła 120 kor. rocznie. Rów
nocześnie poczyniła gmina przygotowania 
dla budowy szkolnego budynku 
a w 1908 r kupiła morg gruntu dla nau
czyciela i złożyła w gotówce przepisaną 
szkolną ustawą konkurencyjną swo
ją część kosztów budowy szkoły. W tym 
czasie T. S. L. zbudowało w roku 1911 
szkolny budynek z jedną salą i mieszka
niem dla nauczycielki, bezprzecznie w 
tym  celu, żeby dając za pieniądze po
mieszczenie dla szkoły, ochronić ją na 
zawsze przed przem ianą języka w ykła- 
dowego polskiego na ruski, bo w gminie
1 w Radzie gminnej Rusini grecko-kato- 
lickiego obrządku mają absolutną prze
wagę nad łacinnikami.

I chociaż w ostatnich latach gmina 
napierała na Radę szkolną okręgową i 
na Radę szkolną krajową, żeby przystą
piły do budow y szkolnego budynku, cho
ciaż jak powiedziano, złoż\ła na ten cel 
pieniądze, władze szkolne dotąd nie bu
dują szkoły i nie chcą budować. Po wy
stawieniu szkolnego budynku przez T.
S. L., który już dwa lata stoi pusto, krajo
we władze szkolne napierają na Radę 
szkolną miejscową, żeby wynajęła budy

Ls. 1920/1914. nek szkolny T. S. L. Cel jasny Szkolne 
władze, chcąc żeby gmina opłacanym 
Tow arzystw u szkoły ludowej czynszem, 
zamortyzowała wkłady poczynione przez 
Towarzystwo, które będąc panem lokalu, 
mogło mieć atut  w rękach przeciwko 
gminie, grożąc wypowiedzeniem najmu 
szkolnego budynku na wypadek, gdyby 
Rada gminna ychw aliła przemianę jęz1Ka 
polskiego na ruski.

Rada szkolna okręgowa w Gródku, 
jak wszędzie w kraju, jest ekspozyturą 
T. S. L. W interesie tego rusino-żernego 
bojowego towarzystw a wydała już dwa 
zarządzenia co do szkoły w Domażyrze:

1 tak rozporządzeniem z dnia 27. 
maja 1913 r. do L. spr. 1579/49 poleciła 
Radzie szkolnej miejscowej nająć na po
mieszczenie szkoły i nauczycielki budy
nek '1'. S. I.. (w rozporządzeniu powie
dziano delikatnie „w nowym budynku 
m urow anym  koło kościoła“) i to natych
miast. Gdy Rada szkolna miejscowa nie 
usłuchała tego samowolnego rozkazu, bo 
szkoła i nauczycielka miały odpowiednie 
i wygodne pomieszczenie, Rada szkolna 
okręgowa wydała drugie rozporządzenie 
z 13 września 1913 roku do L. spr. 1579/51. 
w klórem  opierając się na ust. 5 § 8. ust. 
z dnia 26. czerwca 1891 Nr. 34. Dz. u. 
i r. kr. zarządziła na ręce tam
tejszego. zarządu szkoły, by tenże gminie 
wymówił wynajęty lokal w bu
dynku gminnym, a natom iast postarał 
się o wynajęcie budynku nowego na
przeciw' kościoła i tam bezzwłocznie 
szkołę przeniósł. Na to stanowcze zarząjr 
dzenie w płynęła również opinia tutejsze
go c. k. lekarza powiatowego (polskiego 
szowinisty), który obydwm powyższe bu
dynki dnia 4. wuześnia 1913 zbadał i sta- 
nowczo orzekł (żeby ratow ać T. S. L.)» 
że budynek gminy nie nadaje się zupeł' 
nie na pomieszczenie szkoły. W końcu znaj' 
dowało się zagrożenie, że jeżeli tamtejsza c- 
k. Rada szkolna miejscowa nie będzie speł' 
niała należycie swrego zadania (znaczy, gdy 
nie będzie naganiaczem T. S L.), natenczas 
na mocy § 19. ust. z 23. maja 1895. Nr- 
50. Dz. u. i r. kr. zostanie rozwiązana.
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Nauczycielką w Domażyrze jest pol
ska szowinistka Aleksandra Dobrowol
ska ; sprowadziła się ona na mieszkanie 
do budynku T. S. L., chcąc gwałtem 
Urządzić w nim salę szkolną, pomimo, 

Rada szkolna miejscowa sprzeci
wiła się jeszcze raz wynajęciu tego bu
dynku i nie wynajęła go.

Niedawno posłała szkolnego stróża 
do sali szkolnej w gminnym budynku 
1 ten bez zawiadomienia przewodniczą- 
Cego c. k. Rady szkolnej miejscowej, za
brał cztery ławki szkolne; przeniesieniu 
resziy szkolnego urządzenia przeszkodził 
przewodniczący c. k. Rady szkolnej miej
scowej ks. Hr. Rybezak.

Nauczycielka oznajmiła, że nie bę
dzie uczyć w gminnym budynku.

Szkolne dzieci (prócz kilku) nie 
chcą chodzić do nowego budynku szkol- 
ilego i z przyczyny wybujałego szowini
zmu polskiej nauczycielki Dobrowolskiej 
Uiema teraz nauki. Nauczycielka grozi 
r°dzicom podaniem  do kary za nieposyła- 
uie dzieci do szkoły

Rada szkolna miejscowa wniosła 
rekurs przeciwko samowolnem u zarzą
dzeniu Rady szkolnej okręgowej.

Z tego powodu podpisani zap y tu ją :
1) Czy wiadom y jest c. k. Rządowi 

O ględnie c. k. Radzie szkolnej krajo
w i  powyższy fakt nielegalnnego narzu- 
Cania gminie szkolnego budynku dla 
litow ania finansów T. S. L. ze szko-

i gminy Domażyr 2

2) Czy c. k. Rada szkolna krajow a 
W zględni rekurs Rady szkolnej miejsco- 
J 'ei w Domażyrze i unieważni *zarzą-

enie c. k. Rady szkolnej okręgowej
w Gródku ?

Interpelant: 
ks. A. Kapuściński.

j^r- Kost’ Lewicki, Dr. Okuniewski, W in- 
zuk, Horbaczawski, Dr. Rożankowski, 

^a\vruk, Hołubowicz, Nowakowski, Dr. 
e r nszewicz. Dumka, Dr. Wanio, Ko

chanowski, Dr. Raczyński, Dr. Perfecki, 
Grzegorz Terszakowiec, Lew Lewicki.

L. s. 1921/1914.

I n t e i p e l a c y a

posła dra Eugeniusza Petruszewicza i 
tow. do c k. Rządu w sprawie nie
uwzględnienia w corocznych sprawozda
niach c. k. Rady szkolnej krajowej n a 
rodowościowe statystyki ludowych, wy
działowych i fachowych szkół, co do ich 
języka wykładowego i to podług gmin i po 
wiatów, w spraw ie nieuwzględniania na
rodowościowej i wyznaniowej statystyki 
ludowych, wydziałowych .i fachowych 
nauczycieli i nauczycielek podług gmin 
i powiatów, oraz w spraw ie nieuwzglę
dniania narodowościowej, a głównie wy
znaniowej statystyki szkolnych dzieci 
w ludowych, wydziałowych i fachowych 
szkołach podług gmin i powiatów.

W  corocznych sprawozdaniach, ja
kie c. k. Rada szkolna krajowa wydaje 
o stanie podległego jej szkolnictwa 
w kraju, zamilcza się z zasady tak ważne 
dla ludowego rozwoju ukraińskiej na
rodowości statystyczne daty, jak sta
tystykę szkół ludowych, wydziałowych i 
fachowych podług języka wykładowego 
co do każdej kategoryi szkół z osobna i 
to podług gmin względnie podług po
wiatów, a podaje się tam tylko ogólną 
liczbę ukraińskich i polskich ludowych 
szkół, z której trudno skontrolować i z 
której trudno dojść, ile i w których po
wiatach jest ukraińskich 1-klasowych,
2-klasowych i więcej klasowych szkół 
ludowych.

To zamilczanie c. k. Rady szkolnej w 
narodowościowej statystyce szkół podług 
gmin, powiatów i podług kategory szkół 
ma swoją przyczynę w tern, że c. k. 
Rada szkolna krajow a stara się zakryć 
swój wrogi ukraińskiem u narodow i 
polonizacyjny system, żeby nie wyszło 
na dzienne światło bezprzykładne po
krzywdzenie ukraińskiego narodu na

10
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polu ludowego, wydziałowego i facho
wego szkolnictwa, bo ogólnie w iado
mym jest fakt, że, c. k. Rada szkolna 
krajow a stawia z rozmysłu niemożliwe 
i nieuzasadnione przeszkody w kreow a
niu więcej klasowych ukraińskich szkół 
ludowych i w najlepszym razie tworzy 
1-klasowe względnie 2-klasowe szkoły 
ukraińskie, a właściwie ukraińsko-pol
skie ludowe szkoły.

Również przemilczaniem w narodo- 
ściowej i wyznaniowej statystyce nauczy
cielstwa, zajętego w ludowych, wydziało
wych i fachowych szkołach, ma wyłącznie 
za cel zakrywanie przed społeczeństwem 
polonizacyjnego systemu co do przyjm owa
nia i obsadzania szkół nauczycielstwem 
polskiej narodowości, które z każdym 
rokiem  coraz więcej zalewa naw et t. zw. 
ukraińskie publiczne szkoły ludowe, wy
pierając zgodnie z intencyą c. k. Rady 
szkolnej krajowej ukraińskie ludowe 
nauczycielstwo, do którego adm inistracya 
szkolna odnosi się bardzo wrogo.

W końcu zamilczanie w statystyce 
wyznaniowej dziatwy szkolnej w ludo
wych, wydziałowych i fachowych szkołach 
m a ten sam cel na m y śli; m ianow i
cie c. k. Rada szkolna krajow a chce 
ukryć fakt nieprawnego istnienia szkół 
polskich, w których dzieci grecko-kato- 
lickiego obrządku i ukraińskiej narodo
wości tworzą wielką część, bardzo czę
sto absolutną większość pomiędzy szkol
ną dziatwą danej polskiej szkoły, a także 
ukryć fakt, że ukraińskie spułeczeństwo 
jest niezwykle pokrzywdzone na polu 
szkolnego publicznego wychowania.

Z tego pow odu zapytują podpisani:

1) Gzem usprawiedliw i c. k. Rząd 
względnie c. k. Rada szkolna krajow a 
przem ilczanie w swych sprawozdaniach 
szczegółowej sta tystjk i ludowych, wy 
działowych i fachowych szkół, co do ich 
wykładowego języka, zamilczanie szcze
gółowej statystyki narodowościowej i wyz
naniowej nauczycielstwa, zajętego w publi
cznych ludowych, wydziałowych i fa

chowych szkołach, wreszcie czem uspra
wiedliwi zamilczanie narodowościowej 
statystyki względnie wyznaniowej, szcze
gólnie statystyki szkolnej dziatwy w pubh 
cznych ludowych, wydziałowych i fa
chowych szkołach podług gmin i po
wiatów V

2) Gzem usprawiedliwi c. k. Rząd 
względnie Rada szkolna krajow a wyda
wanie corocznego spraw ozdania c. k. Ra
dy szkolnej krajowej o stanie wychowa
nia publicznego wyłącznie tylko w pol
skim języku 2

3) Kiedy c. k. Rząd względnie c. k. 
Rada szkolna krajowa spełni od dawna 
pow tarzane żądanie ukraińskiej reprezen- 
tacyi, żeby w corocznych sprawozdaniach 
c. k. Rady szkolnej krajowej, jakie na 
przyszłość należy wydawać w ukraiń
skim języku, była podana dokładna i 
szczegółowa statystyka ludowych, w y
działowych i fachowych szkół, podług 
ich języka wykładowego i według gmin i 
powiatów, dalej szczegółowa w yznaniowa 
i narodow ościow a statystyka jnauczyciel- 
stwa ludowego, zajętego w publicznych 
ludowych, wydziałowych i fachowych 
szkołach, yy końcu szczegółowa statystyka 
narodowościowa, a właściwie wyznaniowa 
szkolnej dziatwy w publicznych ludo
wych, wydziałowych i fachowych szko
łach i to wszędzie co do nauczycielstwa 
i szkolnej dziatwy według gmin i po
wiatów.

In terpe lan t:
E. Petruszewicz.

Dr. K. Lewicki, Dr. Horbaczewski, Dr. 
Okuniewski, Ław ruk, Dr. Rożankowski, 
Hołubowicz, Nowakowski, W inniczuk, 
Dr. Wanio, Kochanowski, Dr. Raczyński, 
Dr. Perfecki, Terszakowiec, L. Lewicki, 

Dumka.

L. s. 1922/1914.

I n t e r p e l a c y a
posła D ra Kostia Lewickiego i tow. do
c. k. Rządu w spraw ie odm awiania przez
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władze szkolne nadania praw a publi
czności ukraińskim  pryw atnym  semina- 

ryom  nauczycielskim.

Krajowa ustawa szkolna z dnia 12 
czerwca 1907 r. Dz. u. i r. kr. Nr. 101.
0 wykształceniu nauczycieli i o kwali- 
fikacyi do nauczania w ludowych szko
łach w ij-ie 3. postanaw ia:

„Język wykładowy dla każdego mę
skiego i żeńskiego sem inari um ustana
wia Rada szkolna krajow a za zgodą mi
nistra oświaty po myśli obowiązujących 
zarządzeń";

„Obok sem inaryów  z polskim ję
zykiem wykładowym, względnie z pol
skim i ukraińskim, może być założone 
Jedno sem inaryum  męskie z polskim
1 niemieckim językiąm wykładowym dla 
Przygotowania nauczycieli języka nie
mieckiego".

„Jeżeli tego wymaga potrzeba, należy 
Wychowańcom męskich i żeńskich se
minaryów z polskim językiem wykłado
wym dać także sposobność do kształ- 
Cenia się w języku ukraińskim".

Ta szkolna ustawa obok ustawy
0 Wykładowym języku w publicznych
1 średnich szkołach z dnia 22 czerwca
1867, Dz. u. i rozp. kr. Nr. 13. krzywdzi
bardzo więcej niż trzym ilionową ludność
W Galicyi, gdyż obie wspom niane usta
wy nieznane w żadnej austryackiej 
prowincyi, są sprzeczne z postanowieniem 
md- XIX. ustawy państwow ej, z dnia 

grudnia 1867 r. Dz. u. kr. Nr. 142, 
mają wyraźny cel nie dopuścić do swo- 
°dnego rozwoju ukraińskiego narodu w 

Zakresie ludowego szkolnictwa

Wykonując wyżej wspom niane po
stanowienie §. 3 kr. ustawy szk. z dnia 12 
czerwca 1907 r. Dz. u. i r. kr. Nr. 101. 

rajowa adm inistracya szkolna założyła 
. 18 publicznych sem inaryów nauczy-

c,elskich z tego 8 (7 sem inaryów  męskich. 1 
s®minaryum żeńskie) czysto polskich w Za

c n ie j  Galicyi, utrakwistycznych pol- 
^-ukraińskich, w rzeczywistości również 

P° skich we wschodniej Galicyi, a to 7 mę-

skicn (Lwów, Sokal, Sambor, Stanisła
wów, Zaleszczyki, Czortków i Tarnopoi) 
i 3 sem inarya żeńskie (Lwów, Prze
myśl i Brzeżany).

Tak tedy więcej niż 3-milionowa 
ukraińska ludność Galicyi nie m a ani je
dnego publicznego sem inaryum  nauczy
cielskiego dla wykształcenia ukraińskich 
nauczycieli i nauczycielek dla ukraiń
skich szkół ludowych, bo istniejące pu
bliczne utrakwistyczne seminarya są 
w praktyce praw ie całkiem polskiemi 
szkołami, k tóre z zasady odnoszą się 
nieprzychylnie do uczniów ukraińskiej 
narodowości i w których u trak w izm co 
do ukraińskiego języka wykładowego 
w szczególności we wszystkich żeńskich 
sem inaryach istnieje tylko na piśmie.

Z tej przyczyny ukraińskie społe
czeństwo, nie mając własnych publicznych 
ukraińskich sem inaryów nauczycielskich 
i widząc, że istniejące publiczne u tra
kwistyczne sem inarya nauczycielskie, któ
re nieraz świadomie utrudniają przyrost 
liczby ukraińskich kandydatów, nie za
dowalają potrzeb ukraińskiego naro
du w zakresie w ychow ania kandydatów 
nauczycielskich i kandydatek, było zm u
szone założyć za własne pryw atne fun
dusze kilka pryw atnych  sem inaryów nau
czycielskich.

Od kilku lat istnieje kilka pryw a
tnych ukraińskich sem inaryów nauczy
cielskich, między niemi dwa pełne żeń
skie sem inarya ukraińskiego Towarzystwa 
Pedagogicznego we Lwowie i w Kołomyi 
i pomimo, że te sem inarya odpowiadają 
wszelkim wymogom ustawowym, mając 
ukwalifikowany zarząd i ukwalifikowane 
nauczycielskie siły, pomocnicze środki na
ukowe, szkółkę przygotowawczą, odpowie
dnie lokale, m ateryalne zabezpieczenie i 
dostateczną frekwencyę i pomimo, że nau
ka w nich odbywa się z pew nym  postę
pem, jak to stwierdziły szkolne inspekeye, 
mimo to sęminarya te nie mogą otrzy
mać praw a publiczności, bo c. k. Rada 
szkolna krajow a wyżej w spom iane posta
nowienie § 3 krajowej ustawy szkolnej z
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d. 12. czerwca 1907 Dz. ust. i rozp. kr. wr. 
101 in terpretuje w ten sposób, że w spo
m niane postanowienie odnosi się rów - 
nież i do pryw atnych sem inaryów na
uczycielskich, dlatego nie mogą istnieć 
czysto ukraińskie sem inarya pryw atne 
nauczycielskie z praw em  publiczności.

Opierając się na tej inierpretacyi 
c. k. galicyjskiej Rady szkolnej krajowej, 
c. k. M inisterstwo oświaty odrzuciło po
danie ukraińskiego Tow arzystw a peda
gogicznego we Lwowie o nadanie praw a 
publiczności ukraińskiem u żeńskiemu 
pryw atnem u sem inaryum  nauczyciel
skiemu we Lwowie.

Taka interpretacya powyższego po
stanow ienia wspom nianej ustawy przez 
c. k. Radę szkolną krajow ą jest wręcz 
jednostronną, obliczoną wyłącznie na 
szkodę ukraińskiego narodu, bo powyż
sze postanowienie może odnosić się wy
łącznie do publicznych sem inaryów na
uczycielskich, lecz w żadnym razie nie 
można jej odnieść do pryw atnych ukra
ińskich sem inaryów nauczycielskich i dla
tego odm ow a praw a publiczności ukra
ińskim pryw atnym  sem inaryom  nie jest 
ustaw owo uzasadnioną.

Z tego powodu zapytują podpisani:

1. Na jakiej podstawie ustawowej 
opiera c. k. Rząd względnie c. k. Rada 
szkolna okręgowa swoje negatywne sta
nowisko co do udzielenia praw a publicz
ności ukraińskiem u pryw atnem u semi
naryum  ?

2. Czy c. k. Rząd względnie c. k. 
Rada szkolna okręgowa są zdecydowane 
na przyszłość interpretow ać postanow ie
nie § 3. Dz. u. i r. kr. Nr. 101. w ten spo
sób, że postanowienie to, zgodnie z wła
ściwą intencyą ustawodawcy odnosi się 
tylko do publicznych sem inaryów n a 
uczycielskich, więc ukraińskie pryw a
tne sem inarya nauczycielskie mogą otrzy
mać praw o publiczności, o ile odpow ia
dają innym  ustawowym  wymogom, bez

względu na postanow ienie § 3 wyżej 
wspom nianej ustaw y?

Interpelant:
Dr. Kost’ Lewicki.

Dr. Horbaczewski, Dr. Nowakowski, I)r. 
Petruszewicz, Dr. Hołubowicz, Dr. Ko
chanowski, Dr. Raczyński, Dr. Trylowski, 
Dr. Sawicki, Dr. Okuniewski, Dr. Singa- 
lewicz, Dr. Wanio, Dr. Korol, Dr. Ma
kuch, Terszakowiec, Dr. Rożankowski, 

Dumka.

L. s. 1923/914.

In  t e r  p e l a c y  a

posła Dra Romana Perfeckiego i tow. 
do c. k. Rządu, w spraw ie niezatwier- 
dzenia przez c. k. Radę szkolną okręgo
wą w Skałacie członka Rady szkolnej 
miejscowej w Sorocku, W asyla Hrabara, 
wybranego na delegata do Rady szkolnej 
miejscowej, przez miejscową Radę 

gminną.

Z początkiem 1911 r, w ybrała Rada 
gminna w Sorocku pow. Skałat, swoim 
delegatem do miejscowej Rady szkolnej u- 
świadomionego i czynnego Ukraińca, W a
syla H rabara, miejscowego gospodarza, 
zastępcę naczelnika gminy i agenta „Dni- 
s tra“.

C. k. Rada szkolna okręgowa w Ska
łacie nie zatwierdziła jednak tego wy
boru, o czem zawiadomiła Radę gminną 
pismem z dnia 22. m aja 1911 r. 1. 1530., 
a to dlatego, że p. Wasyl H rabar nie 
podobał się wszechpolskiemu p. Kaczo
rowskiem u, bo p. H rabar jako uświado
miony Ukrainiec, stara się o narodow e u- 
świadomienie swoich współobywateli. Ra
da gminna powołując się na to, że wy
bór delegata z ram ienia Rady gminnej 
do Rady szkolnej miejscowej nie potrze
buje wcale zatwierdzenia przez władze 
szkolne, w ybrała go po raz drugi delega
tem i zawiadomiła o tym wyborze Radę 
szkolną okręgową, która również i tego 
w yboru nie uznała.
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W miejsce p. H rabara powołano 
d° Rady szkolnej miejscowej Pawła Ka- 
rakuca, który wkrótce, w m aja 1912 r. 
Popadł w konkurs i został ukarany wię
żeniem  za fałszowanie weksli. Teraz 
ń  ruskiej gminie Sorocko skład Rady 
Szkolnej miejscowej jest w większości 
Polski, bo jest 4 Polaków (kierownik 
Szkoły, delegat obszaru, dworskiego de- 
Jegat Wydziału powiatowego i ksiądz 
Polski), a wszystkiego 2 Rusinów (miej
scowy proboszcz ruski i jeden delegat 
Rady gminnej), co sprzeciwia się posta
nowieniu ustępu 2 § 6. ustawy kraj. z dnia 

maja 1895 r. Dz. ast. i rozp. kraj. 
^ r- 58., który postanawia, że reprezen
tantów gminy w Radzie szkolnej miej
scowej ma być co najmniej dwóch.

Z tego powodu znpytują podpisani:

1. Czy c. k. Rządowi względnie c. k. 
**nazie szkolnej krajowej znany jest 
Powyższy fakt niezatwierdzenia przez 
^ adę szkolną okręgową reprezentanta 
Sniiny do miejscowej Rady szkolnej w
korocku 7

2. Czy c. k. Rada szkolna krajow a 
P°Uczy podw ładne sobie Rady szkolne 
okręgowe o postanowieniach § 6 ustawy kr. 
^ dnia 23. m aja 1895. Dz. ust. i rozp. 
*raP Nr. 58 w tym duchu, że reprezen-

nci gminni do Rad szkolnych miejsco
wych nie potrzebują żadnego zatwierdze- 
nia ze strony Rady szkolnej okręgowej ?

3. Czy c. k. Rada szkolna krajow a 
ecydowana jest wydać rozporządzenie 
°hjaśnieniem do ustępu 2-go wyżej
Pomnianego paragrafu w spraw ie pro- 

k^dzenia statystyki (liczby ludności), od 
° rej zależy ilość reprezentantów  Rady 

de' nne  ̂ * w każdym powiecie co do każ- 
. } gminy z osobna i podać to do pu- 

lcZnej wiadomości ?

Interpelant:
Dr. Roman Perfecki.

{j ' Kost’ Lewicki, Horbaczewski, Dr. 
r ło w icz , Dr. Rożankowski, Kocha

ński, Ław ruk, Makuch, Dr. Baczyń

ski, Dr. Petruszewicz, Terszakowiec, 
Dr Nowakowski, Winniczuk, Dr. Wanio, 
Lew Lewicki, Dumka, Dr. Okuniewski.

L. s. 1924T914.

I n t e r p e l a c y a

posła Dra T. Okuniewskiego i tow. do 
c. k. Rządu w spraw ie sprzecznego 
z ustaw ą założeniu polskich eksponówek 
w Szczytowcach i Lisowcach (powiat 
Zaleszczyki) i w sprawie katowania ukra
ińskiej dziatwy przez nauczycielkę Ilnicką 

w Lisowcach.

Pismem z dnia 5. stycznia 1912 roku 
L. 15. wezwała Rada szkolna okręgowa 
w Zaleszczykach Zwierzchność gminną w 
Szczytowcach, żeby Rada gminna uchw a
liła, że godzi się na otwarcie eksponowa
nej klasy z polskim językiem wykłado
wym, przy miejscowej publicznej szkole 
ukraińskiej. Rada gminna nie zgodziła 
się i podała to do wiadomości Radzie 
szkolnej okręgowej. Mimo to eksponowaną 
polską klasę otworzono i przysłano na
uczycielską siłę, płatną z krajowych fun
duszów. Ta sama Rada szkolna okręgo
wa pismem z 6. stycznia 1912 L. 16 
z podobną — jak wyżej — propozycyą 
odniosła się do Rady gminnej w Lisow- 
cach, która również sprzeciwiła się pol
skiej eksponówce przy ukraińskiej szkole 
publicznej, lecz mimo sprzeciwienia się 
otworzono tam polską eksponówkę. Na ta
ką samowolność Rady szkolnej okręgowej 
Rada gminna w Liso wicach zareagowała, 
rozsyłając protesty przeciwko sam ow ol
nemu otwarciu polskiej eksponówki przy 
ukraińskiej szkole, mianowicie wysłała 
protest dnia 11. czerwca 1912 r. do c. k. 
Rady szkolnej krajowej przez Radę szkolną 
okręgową z dnia 8. lipca 1912 roku, 
dnia 8. sierpnia 1912 r. dwa protesty do 
Ministerstwa oświaty, jeden w prost, a d ru
gi przez c. k. Radę szkolną krajową. 
Wszystkie protesty zostały dotąd bez 
odpowiedzi.

W szkole w Lisowcach jest stałą 
nauczycielką polska szowinistka Teofila
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Unicka, która kataje ukraińską dziatwę 
i przeszłego roku 1913 pobiła jedną 
dziewczynę tak ciężko, iż spraw a za po
bicie dziecka szkolnego oparła się o sąd, 
który zasądził Unicką za pobicie tegoż. 
Szkolne władze, mimo tego, że wiedzą 
o tym fakcie, nie w ytoczyły jej nawet 
dyscyplinarnego śledztwa i trzym ają ją 
dalej na tej samej posadzie.

W obec tego podpisani zapytują :
1. Czy W ysokiemu c. k. Rządowi 

są wiadome powyższe fakty i co on za
myśla zrobić, żeby c. k. Rada szkolna 
krajowa zaprzestała narzucać ukraińskim 
gminom polskich eksponówek i wogóle 
polskie szkoły ludow e?

2 Czy Wysoki c.k. Rząd pociągnie c. .k 
Radę szkolną krajową^do odpowiedzialno
ści i załatwi rekurs Rady gminnej w Li- 
sowcach, wniesiony 11. czerwca 1912. 
przez Radę szkolną okręgową w Zale
szczykach z dnia 8. lipca 1912. r. w prost 
do c. k. Rady szkolnej krajowej w spra
wie polskiej eksponówki w Lisowcach?

3. Czy Wysoki c. k. Rząd, względnie 
c k. Rada szkolna krajowa pociągnie do 
dyscyplinarnej odpowiedzialności nauczy
cielkę Teolilę Ilnicką za katowanie ukraiń
skiej młodzieży szkolnej.

In terpe lan t:
Dr. T. Okuniewski.

Dr. K. Lewicki, Dr. Hołubowicz, Dr. Pe- 
truszewicz, Dr. Nowakowski, Dr. Kocha
nowski, Terszakowiec, Dr. Rożankowski, 
Winniczuk, Dr. Wanio, Ław nik, Dumka, 

Dr. L. Lewicki.

L. k. 1925/1914.
I n t e r p e l a c y a .

posłów Lwa Lewickiego i Dr. Eugeniu
sza Petruszewicza do c. k. Rządu w  s p ra - : 
wie niekorzystnego rozkładu jazdy na 
linii c. k. państwow ej kolei żelaznej 

Lwów-Ławoczne.

nie odpowiada potrzebom ludności skok 
skiego a w7 części i stryjskiego powiaty;

g. wieczoreiyOd 7 g. rano do 7 
z Ławocznego do Lwowa nie mamy p<*~ | 
ciągu. Na tern nawet niemało zależały ) 
związkowi turystycznemu, który, jak wią- 
domo, przyczynił się do ożywienia rucnu 
sportowego w naszych górach. Rrakujy 
południowego pociągu Nr. 1717.

Pociąg, który wychodzi ze Lw7ovvt» 
do Stryja o g. 11 25 wieczorem, w Stry
ju 130 g., niema połączenia z Ławmcz 
nem, a do Skolego mógłby p rzy j^  
o 2 50 g. w7 nocy, tembardziej byłkj 
pożądany, że pociąg, który z Ławocznc-' 
go o 4 g. rano jedzie do W ęgier nierw* 
połączenia ze Lwowem. I gdyby do ciV 
żarowego pociągu Nr. 1778, w y ch o d z i 
cego z Ławmcznego o g. 12 22, dodać 3 wa
gony, spraw a znacznieby zyskała.

Podnosimy, że pasażerowie, którzj 
ze Skolego wyjeżdżają o g. 3 2 po po
łudniu, jadąc do Lwowa, muszą przesia
dać się w Stryju, co jest połączone dla 
sażerów z dużemi niedogodnością!*^ 
Wogóle w7 tym  wypadku liczono się wy" 
łącznie z wygodą nafciarzy z Borysław^ 
wbrew7 interesow i ludności dwóch p°' 
wiatów7.

Wobec tego zapytujemy :

Czy c. k. Rząd wie o tych niedogod
nościach nowego rozkładu jazdy p o c ią g i  
na linii Lw7ówr-Ław7oczne i czy racZj* 
w porozumieniu z c. k. Dyrekcyą kole1 
państwrowych zaprowadzić zmiany w id® 
tereresie szerszej ludności.

In terpe lan t: 
Lew Lewicki.

Od roku zaprowadzono now7y roz
kład pociągów7, który jednak w całości

Dr. Eugen Petruszewicz, Dr. KoroJ 
Dumka, W inniczuk, Dr. Ł a h o d y ń s k i*  
Dr Wanio, Ław7ruk, Kochanowski, Dr* 
Makuch, Perfecki, Okuniewski, Dr. H<*3j 
lubowicz, Dr. Trylow7ski, Singalewicz 
Dr. Perfecki, ks. Kapuściński, Staruch-
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*  1926 /1914 .

I n t e r p e l a c y a

j4;Sła Paw ła Ław ruka i tow. do korni- 
^ z a  rządowego w spraw ie budowy m o- 
4̂* na Czeremoszu w Uścierykach, ko

sowskiego powiatu.

W roku 1912 z powodu wylewu 
^seremosza zniszczyła woda i zabrała 
•"Lny most w Uścierykach, który łączył 
j^hny Stebne, Hołowy, Dowhopole, Ja- 
błonicę i Hryniawę z centrem powiatu, 

bliny te po przerw ie jedynej komuni- 
a^yjnej linii zostały jakby odcięte od 
^ lata, a ich członkowie byli i są 

p u szen i praw ie od dwóch lat przepra- 
"bać się przez Czerćmosz w bród, 
"Oględnie łódkami i kupować chleb za 
^bacznie wyższą cenę (topka soli 1 kor., 

%  kukuru'dzv 72 h. i t. d.) Nie trzeba

teU 
]UŻ

rozwodzić się nad tern, że brak 
mostu rujnuje do ostateczności i tak

Smin.
Zubożałą ludność w ym ienionych

We Na interwencyę W ydziału powiato- 
7e§° kosowskiego jeszcze w 1912 r zgo- 
2ii się RZąd pokryć 40%, a Wydział kra- 

y dalszych 40% kosztów budowy tego 
°siU) jednakowoż Wydział krajowy 

rzegi sobie, że subwencyę wypłaci 
Wtedy’ jeżeli 1) Rząd, który od 

u lat robi studya nad regulacyą Cze- 
°sza, zreguluje ostatecznie co naj- 

^biej 4 0 0 — 5 0 0  m etrów  koryta Czere- 
g) 2a powyżej wspomnianego m o stu ; 
jj ® koncesyonaryusz „dzikiego spław u11 
dy racy?i że pokryje wszelkie szko- 

spowodowane dzikim spławem 
W t ° ^ a s *e  Imdowy mostu i później, 
ten °^Cu H) że Rząd udzieli na budowę 

0 mostu koncesyę.
]j 1 ■ k. btarosla kosowski p. Wicz- 
n . ai zamiast starać się o uzyskanie jak 
rYi Ze  ̂ deklaracyi od koncesyona- 
(}c a dzikiego spławu, zwlekał jak naj-

1 1? sprawę, ażeby powyższy konce

syonaryusz w międzyczasie otrzym ał 
nową koncesyę na dalszych 10 lat.

Tejdeklaracyi p. Starosta Wiczkow- 
ski, pomimo licznych zażaleń ludności 
do tego czasu od koncesyonaryusza nie 
uzyskał. Natomiast, ażeby zdawało się, 
że on coś robił, zobowiązał się p. Wicz- 
kowski nadać koncesyę na budowę 
powyższego mostu i w tym celu wy
znaczył naw et komisyę na 15/1 1914 
w Uścierykach, na którą wezwał in tere
sentów : Wydział powiatowy w Koso
wie, Wydziały krajowe galicyjski i buko
wiński, jakoteż bukowiński rząd krajowy. 
Jednakowoż, gdy c, k. Namiestnictwo do
wiedziało się o tej komisyi, musiało te
legraficznie zawezwać p. starostę Wicz- 
kowskiego do odwołania jej, pouczając go 
wyraźnie w telegramie, że wedle ustawy 
wodnej na rzekach spławnych kom peten
tnym do udzielania koncesyi jest pow o
łane Namiestnictwo względnie Minister
stwo, ale nigdy Starostwm kosowskie. 
Z powodu tej grubej nieświadomości 
ustawy p. Wiczkowskiego, jego nie
poradności i przez rozmyślne prze
wlekanie spraw y budow a w spomnianego 
mostu musi być odłożoną na nieogtani- 
czony czas, a ludność pięciu gmin, wy
nosząca kilkanaście tysięcy dusz, narażo
na jest na ciągle zwiększającą się biedę 
i ostateczną ruinę materyalną.

Podpisani zapytują więc c. k. Komi
sarza rządow7ego, czy będzie skłonnym 
tę spraw ę zbadać, zarządzić jak najprę
dzej budowę mostu w7 U ścierjkach i za- 
pobiedz na przyszłość temu, ażeby przez 
nieświadomość ustawy odnośnego staro
sty ludność nie była narażona na biedę
i g łód1?

In te rp e lan t: 
Pawło Ław ruk.

Dr. Kost’ Lewdcki, Dr. TryIow7ski, Ko
chanowski, ks. Meteila, Kapuściński, Sin- 
galewicz, Dr. Cegielski Dr. Korntosz, 
Dr. Łahodyński, Lew Lewicki, Dumka, 

Winniczuk, Dr. Wanio, Dr. Perfecki.
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I n  1 e r  p e l a  c y a.
posła Dr. Michała Nowakowskiego i tow, 
do Pana Komisarza rządowego w sprawie.,

niszczenia „Skitu m am awskiego“.
W gminie Mamawa pow iatu Boho- 

rodczany znajdują się cenne, jako histo
ryczna pamiątka, jako wzór nasze] sta
rożytnej architektury i sztuki, ruiny kla
sztoru znanego pod nazwiskiem „Skit 
m aniaw ski“.

Te ruiny zasługują na to, aby je za
konserw ować i dlatego Sejm kraj. dnia 
31. stycznia 1910 uchwalił zająć się 
spraw ą konsenvacyi tych ruin.

Tymczasem teraźniejszy wTaściciel 
tych ruin br. Jan Libig obchodzi się 
z temi ruinam i w7 taki sposób, że w krót
kim czasie po nich i ślad zaginie.

W  ostatnich czasach wozi przez m o
num entalną bram ę wielkie, ciężkie dre
w niane i żelazne ru ry  i materyały, uszka
dzając m ury bram y i freski.

Główna wieża podm ulona potokiem, 
zarysow7ała się i grozi zawaleniem, w o- 
góle wskutek braku jakiejkolwiek o- 
pieki ze strony Władzy, ta starożytna 
pam iątka architektury i sztuki zaginie.

W obec tego podpisani zapytują :

1. Czy p. Komisarzowi rządow em u 
wiadomo o niebezpieczeństwie całkowi
tego niszczenia „Skitu maniawskiego* 
we w7si Maniawa pow iatu Bohorodczany?

2) Czy dla ochrony starożytnego po
m nika naszej architektury i sztuki skłon

L. s. 1927/914. ny jest p. Komisarz rządowy zarzą
dzić, ażeby W ładza wzięła pod opiekę 
„Skit m aniaw ski“ i zakazała obecnemu 
właścicielowi? br. Janow i Libigowd 
niszczenia jego?

3. Czy p. Komisarz rządowy gotów 
jest odnieść się do Grona wschodnio- 
galicyjskich konserw atorów , ażeby ono 
zajęło się tnvałą  opieką powyższej histo
rycznej i kulturalnej pam iątki?

Lwów, dnia 23. lutego 1914.
Michał Nowakowski.

Baczyński, Singalewicz, Metella, Bożan- 
kowsKi, J. Jaworski, Ław ruk, Perfecki, 
Dumka, Łahodyński, Hołubowicz, Kocha
nowski, Kapuściński, Lew7 Lewicki, W in ' 

niczuk, Sandulak.

Marszałek oznajmia, że pierwsze 
czytanie odczytanych wńioifków umieści 
na porządku dziennym jednego z naj
bliższych posiedzeń ; interpelacye odstąpi 
p. Komisarzowi rządowem u, względnie 
Wydziałowa krajowem u, z wnioskami 
zaś nagłymi postąpi regulaminowo.

Sekretarz p. Urbański odczytuje na 
polecenie Marszałka kr«j. porządek dzien
ny następnego posiedzenia.

Marszałek zamyka posiedzenie, na
znaczając następne na w torek dnia 24. 
lutego 1914, na godzinę 11. przed połud
niem.

Koniec posiedzenia godzina 10. mi
nut 15 wieczorem.

Marszałek krajow y : 
Adam hr. Gołuchowski w. r.

Sekretarze: 
Mieczysław Urbański w. t -  

Stanisław Kasznica w. r


